
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیم نظام برای 
ختم موضوع هسته ای درست بود و از کسانی که این موضوع 

را خیانت می دانند، تعجب می کنم.
علی لاریجانی عصر جمعه در دیدار با مدیران مطبوعات 
و رسانه های استان قم با بیان اینکه نقش امام خمینی )ره( 
در به ثمر رسیدن انقلاب بسیار موثر بود، گفت: مقطع بعدی 

دوران جنگ بود که تصمیم گیری ها در آن زمان نیز همراه 
با سختی هایی بود و چرایی پایان جنگ نیز موضوع مهمی 
بود. لاریجانی با بیان اینکه تصمیم برای پایان جنگ، اگرچه 
تلخی هایی داشت ولی در نهایت تصمیم درستی بود،  تصریح 
کرد: ما به همه اهداف خود در جنگ تحمیلی نرسیدیم ولی 

دستاوردهای خوبی مانند دفع دشمن را داشتیم ...

رئیس جمهوری بانک ها را شریان حیات اقتصادی جامعه دانست و با یادآوری شرایط سخت تحریم گفت: بداندیشانی به 
بهانه دور زدن تحریم پول ملت را غارت کردند.

 حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح شنبه در پنجاه و پنجمین مجمع سالیانه بانک مرکزی افزود: صنعت 
بانکداری به قدری اهمیت دارد که در فشار تحریم به ملت ایران، شاید بدترین فشار به جامعه ما از همین طریق شروع شد. وی 

ادامه داد: در واقع بانک ها هم شریان حیات اقتصادی جامعه هستند و ...

نایب رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری اعتراض 
به نحوه تدوین لیست ائتلاف اصول گرایان را کاری غلط و 

مخالف موازین اصولگرایی دانست.
محسن کوهکن در گفت وگو با خبرآنلاین در واکنش به 
نحوه تدوین لیست ائتلاف اصولگرایان برای دهمین دوره 
از انتخابات مجلس شورای اسلامی و حضور پررنگ جبهه 
پایداری و جبهه ایثارگران نسبت به دیگر تشکل های 
جناح اصولگرا، گفت: وقتی خروجی یک مجموعه و گروه با 
همفکری و تفاهم  یک لیست واحد می شود، دیگر آنالیز و 
بررسی درستی و غلطی نحوه گردآوری آن لیست، چندان 
کار صحیحی نیست، چرا که اعضای ائتلاف از ابتدا پیمان 
بسته بودند که به قواعد کارجمعی پایبند باشند و در این 
لیست نیز سعی شده است که تمام سلیقه ها پوشش داده 

شود...

 یک نماینده اصولگرای مجلس نهم گفت: از ائتلاف 
اصلاح طلبان دفاع می کنم.

احمد توکلی در نشست خبری دیروز خود، در مورد 
ائتلاف اصولگرایان  از  اینکه  با بیان  ائتلاف اصولگرایان 
دفاع می کنم، اظهار داشت: بنده از ائتلاف اصلاح طلب ها 
دفاع می کنم، چراکه آسیب هایی زیادی از فقدان حزب 
اصولگرایان  ائتلاف  درباره  توکلی  دیده ایم.  مجلس  در 
گفت: این یک ائتلاف جدی است که تا پیش از این سابقه 
نداشته و از این به بعد نیز اتفاق نخواهد افتاد. او درباره 
حضور پایداری در این لیست و اینکه این جریان سیاسی 
را پاشنه آشیل اصولگرایان دانسته بود، اعلام کرد: گله ای 
که از پایداری داشتم این بود که از جمع ما بیرون رفتند. 
من در شکل گیری لیست نقشی نداشتم و مدت ها بود 
که در جلسات فراکسیونی هم شرکت نمی کردم اما حتماً 
لیستی رای می دهم زیرا هنگامی که میان دو جریان فکری 
تفاوت هایی وجود دارند و من یکی از این دو را ترجیح 

می دهم ...

نایب رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری :

اعتراض به لیست 
ائتلاف مخالف موازین 

اصولگرایی است

 احمد توکلی:

از ائتلاف 
اصلاح طلبان 
دفاع می کنم 

دکتر حسن روحانی:

به بهانه دور زدن تحریم
پول ملت را غارت کردند

ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار را تبریک می گوئیم
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قائم مقام وزیر کشور:

از تعرض به تجمعات قانونی جلوگیری می کنیم

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

 جان باختگان حادثه منا »شهید« قلمداد می شوند 

میزان ذخایر طلا در کشور چقدر است؟

علی لاریجانی:

از کسانی که توافق هسته ای را 
خیانت می دانند، تعجب می کنم
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روزنامه صبح ایران

با اعلام فهرست نهایی نامزدهای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری،   از همین الان 
می توان کم و بیش ترکیب آینده مجلس خبرگان رهبری را با حدس و گمان تعیین کرد؛  هر چند که 
هنوز هم ترکیب آینده مجلس خبرگان زیر سایه ردصلاحیت ها و از همه مهم تر عدم تایید صلاحیت 
سید حسن خمینی قرار گرفته است. با این حال شاید  از الان دیگر بتوان در مورد ترکیب آینده مجلس 
خبرگان و نحوه آرایش سیاسی و جناحی آن صحبت کرد. بر اساس فهرست نهایی اعلام شده  توسط 
شورای نگهبان، ۱۶۱ نامزد در عرصه انتخابات حضور دارند که در نهایت  ۸۸ کرسی نمایندگی را  به دست 
می آورند و برای ان به رقابت می پردازند. البته در برخی از حوزه ها نمی توان از کلمه رقابت استفاده کرد. 

چون در آن جا عملا تنها یک کاندیدا وجود دارد و آن نفر بدون رای یا با رای به مجلس خبرگان راه خواهد 
یافت. البته امیر قائم مقام وزیر کشور خبر از حل این مشکل داده است. تا پیش از گفته های امیری، در 
استان های آذربایجان غربی، اردبیل، بوشهر، خراسان شمالی، هرمزگان و سمنان، به تعداد کرسی های 
موجود در خبرگان، نامزد وجود داشت. اما در جاهای دیگر کم و بیش رقابت وجود دارد. دراین میان در 
تهران از همه ی حوزه های دیگر اوضاع مهم تر و سیاسی تر است. با نگاهی به فهرست نامزدهای تایید 
صلاحیت شده در تهران می توان دو جریان عمده را دید. در میان این دو جریان هم البته چند نفر 

دیگری هم وجود دارند که احتمالا چندان گرایش سیاسی مشخصی ندارند  و ...

بررسی آرایش سیاسی چهره های شاخص انتخابات خبرگان رهبری؛

رقابت »هاشمی، روحانی« - »جنتی، یزدی«

عربستان »صداهای گنده« 
از خود در نیاورد

سرلشگر فیروز آبادی:
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برجام 2
اداره کشور با قدرت نرم!

تاریخ هشت ساله ایران از 1384 تا 1392 غم انگیز و 
پر خسارت بود و تا سالیان دراز هر کسی به هر میزانی در 
ایجاد آن وضعیت نقش داشته باید توبه کند و از مردم نیز 

پوزش بخواهد! اگرچه خوشبختانه با درایت مسئولین، کارکرد مثبت سیاست و حکومت 
در ایران و موقع شناسی مردم و حضور موثر آنان به پای صندوقهای رای در سال 92 آن 
روند قهقرائی متوقف شد اما حداقل انتظار مردم آنست که همه از اشتباهات خود درس 
بگیرند و راه و روش، نحوه تعامل با مردم خود را با رعایت اصول شفافیت، مسئولیت پذیری 

و پاسخگوئی بهبود بخشند.
با درخواست مسئولین کشور از مردم برای بازگشت آنها به صندوقهای رای و اعتماد و 
اطمینان نسبی بخشی از آنها سرنوشت انتخابات به گونه ائی رقم خورد که روش جدیدی 
در تعامل با دنیا پیش گرفته شد که نتیجه آن نجات سیاست خارجی از گاز گرفتگی و 
خفگی بود. این امر به نوبه خود پروژه ایران هراسی که از داخل و خارج هدایت میشد به بن 
بست کشاند و مردم شکوفه های امید را بر درخت دو ساله برجام دیدند. این مدل رفتاری 
با دنیا باید برای کسب منافع حداکثری ملت بزرگ و فهیم ایران در داخل نیز دنبال شود. 

الگوی تعامل سازنده با دنیا هم منافع ملی ایران را تامین می کند و هم صلح و امنیت 
را به منطقه می آورد. دیپلماسی از جنس قدرت نرم است و الگوی رفتاری ما در سیاست 
خارجی طی دوسال گذشته توانست با ایجاد قدرت نرم نه تنها پروژه ایران هراسی را از بین 
ببرد بلکه موفق به ایجاد فضای تنفسی جدید برای سیاست خارجی و کشور شد تا بتواند با 

دنیا گفتگو و تعامل مثبت داشته باشد. 
علیرغم توجه خاص و البته ضروری به مسائل خارجی متاسفانه در صحنه داخلی کمتر 
به بازسازی اجتماعی، مشکلات و گسلهای آن پرداختیم و مشکلات اقتصادی مردم نیز 
مزید بر علت شد که کمتر به اینگونه مسائل و مخصوصا ناهنجاریهای سیاسی اجتماعی 
پرداخته شود. ما با حذف به جائی نمی رسیم و اصل اساسی فراهم کردن مشارکت همگانی 
برای تقویت زیر ساختهای مادی و معنوی رشد و توسعه کشور است. بدون شک مشارکت 
هدفمند، با علاقه و انگیزه شهروندان در هر زمینه ائی نیز در جامعه تولید قدرت نرم میکند 
و باعث بهبود کارکرد نظام سیاسی کشور، بهره دهی بهینه، زندگی راحت تر، سالم تر و با 
کیفیت بالای مردم از جهت اخلاقی و روانی خواهد شد. هر چه میزان و کیفیت مشارکت 

بالا باشد این قدرت تولید شده موثر تر و با اقتدار بیشتری است. 
بنابراین استفاده از قدرتهای همگن در داخل و خارج هم باعث ایجاد هم افزائی میشود 
و هم از هرز نیرو و ظرفیتهای کشور جلوگیری میکند. ما به سمت کمبود و فقر منابع 
پیش میرویم و در اطرافمان و در منطقه خاورمیانه نیز مسائل و مشکلات فراوان سیاسی 
اجتماعی در حال شکل گیری و وقوع هستند و این تحولات محیطی ایجاب میکند کشور 
را از طریق قدرت نرم و با حداقل هزینه اداره کنیم. ما می گوئیم می توان با تمسک به 
ارزشهای مذکور، اصول انقلاب و استفاده از قدرت نرم نظام و کشور را کمک و مقتدر تر 
نمود و باعث سرافرازی اسلام شد. تولید قدرت نرم نیز فقط نیازمند برنامه، سازماندهی، 
نیروی انسانی تربیت شده و آموزش دیده، همکاری و ارتباطات تنگاتنگ بین مردم و هیئت 

حاکمه، زمان و صبوری است.

 احمد توکلی:

از ائتلاف اصلاح طلبان دفاع می کنم 
 یک نماینده اصولگرای مجلس نهم گفت: از ائتلاف اصلاح طلبان دفاع می کنم.

احمد توکلی در نشست خبری دیروز خود، در مورد ائتلاف اصولگرایان با بیان اینکه از 
ائتلاف اصولگرایان دفاع می کنم، اظهار داشت: بنده از ائتلاف اصلاح طلب ها دفاع می کنم، 

چراکه آسیب هایی زیادی از فقدان حزب در مجلس دیده ایم.
توکلی درباره ائتلاف اصولگرایان گفت: این یک ائتلاف جدی است که تا پیش از این 
سابقه نداشته و از این به بعد نیز اتفاق نخواهد افتاد. او درباره حضور پایداری در این لیست 
و اینکه این جریان سیاسی را پاشنه آشیل اصولگرایان دانسته بود، اعلام کرد: گله ای که 
از پایداری داشتم این بود که از جمع ما بیرون رفتند. من در شکل گیری لیست نقشی 
نداشتم و مدت ها بود که در جلسات فراکسیونی هم شرکت نمی کردم اما حتماً لیستی 
رای می دهم زیرا هنگامی که میان دو جریان فکری تفاوت هایی وجود دارند و من یکی از 
این دو را ترجیح می دهم به پیروزی دیگری کمک نکنم. توکلی درباره حضور چهره های 
کمتر شناخته در لیست ائتلاف اصولگرایان گفت: اگر همه نیرو ها شناخته شده باشند 
معنی آن این است که قدرت جابجا نخواهد شد و این در حالی است که مسئله ای که 
برای ما اهمیت دارد پیروزی اصولگرایان است. به گزارش ایلنا، او گفت: ما از وجود اقلیت 
منسجم هم دفاع می کنیم چرا که هرچه جریان های سیاسی منسجم تر باشند بهتر است 
بماند که دلم می خواهد که اکثریت در اختیار اصولگرایان باشد. توکلی همچنین در پاسخ 
به سوالی درباره وجود لیست های موازی میان اصلاح طلبان و اصولگرایان خاطرنشان 
کرد: به غیر از لیست های دو جریان اصلی، حیات باقی لیست ها بیشتر رسانه ای است 
تا اجتماعی. به خصوص در مورد شهر تهران که دریای بی کرانی از تفاوت های فرهنگی 
است فقط جریان های سیاسی که خاستگاه اجتماعی گسترده دارند قادر به معرفی خود به 
مردم هستند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس همچنین در مورد عدم حضور علی 
لاریجانی در لیست ائتلاف اصولگرایان یادآور شد: سلیقه آقای لاریجانی متفاوت است و تا 
جایی که من اطلاع دارم آقای لاریجانی از تبلیغات و نحوه رسیدن به لیست نهایی انتقاداتی 
داشتند. بماند که نبود ایشان تاثیر چندانی ندارد چرا که  آقای لاریجانی اولاً حزبی ندارد و 
ثانیاً نامزد تهران نیست بنابراین آسمان به زمین نمی آید. البته اگر من و لاریجانی در لیست 

نباشیم تاثیراتی خواهد داشت اما چیزی زیر و رو نمی شود.

محسن اسماعیلی مطرح کرد:

ملاک انتخابات برای نظام
دانش است نه پوشش

نامزد نمایندگی مجلس خبرگان رهبری از استان تهران گفت: مجلس خبرگان باید 
مجمع نخبگانی باشد که هیچ چیز را بر مصلحت کشور و منافع مردم مقدم ندارند.

محسن اسماعیلی در جمع مردم غرب تهران در محل مسجد باغ فیض، با اشاره به 
حضور مردم در راهپیمایی 22 بهمن ماه امسال، گفت: مردم با حضور باشکوه خود ثابت 
کردند که به عهدشان با انقلاب پایدار و در راه امام و تحت هدایت های رهبری، همچنان 
مقاوم هستند. وی، راز پایداری و استقامت نظام جمهوری اسلامی در 37 سال گذشته را 
پیروی مردم از ولایت فقیه دانست و افزود: ملاک وجوب پیروی از ولایت فقیه، »حجیت« 
امر اوست. اگر نیروها منسجم، همدل و همزبان شوند پیروزی حاصل می شود، اما در 
صورتی که نیروها پراکنده باشند و هر کس خودش دستور حجت خدا را به میل خود 
تحلیل و ارزیابی کند، هیچ وقت به نتیجه نمی رسیم. اسماعیلی در بخش دیگر سخنانش 
با اشاره به ویژگی های بهترین ها برای انتخابات مجلس خبرگان، اظهار داشت: در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری، به افرادی رأی دهیم که واقعا متدین و دلسوز کشور باشند و عملًا 
خود را نادیده بگیرند. این نامزد انتخابات مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: بر خلاف 
برخی تصورات، حضور من به عنوان نامزد خبرگان رهبری نشان داد که آنچه برای نظام 
مهم است توانایی و دانش است نه نوع لباس و پوشش و همه باید برای اعتلا و جلو رفتن 
کشتی انقلاب تلاش کنیم. اسماعیلی همچنین جمعه شب در جمع نخبگان شهرستان 
های شهریار، ملارد و شهر قدس، گفت: کشور به همه نیروها با هم احتیاج دارد؛ همان 
گونه که انقلاب اسلامی نیز صرفا به همت حوزویان یا فقط با تلاش دانشگاهیان یا صنف 
خاص دیگری به پیروزی نرسید بلکه همه از پیر و جوان و از همه صنف ها و گرایش ها 

در صحنه بودند.

مصباحی مقدم:

جریان انحراف از لیست اصولگرایان
 کنار گذاشته شد

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی لیست ائتلاف اصولگرایان را معتدل توصیف 
کرد و گفت که جریان انحراف از این لیست به کلی کنار گذاشته شده و هیچ یک از کسانی 
که بر اساس خط مشی اصولگرایان تحت عنوان انحرافی تعریف می شدند اجازه حضور نیافتند.

حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم در گفت و گو با ایسنا با اشاره به عملکرد مثبت 
مجلس نهم در سیاست خارجی و مبارزه با فساد، در عین حال غلبه نگاه محلی به نگاه ملی 
را نقطه ضعف مجلس فعلی دانست و گفت که حدود 70 تا 75 درصد همت نمایندگان 
متوجه حوزه انتخابیه شان است. این نماینده اصولگرای مجلس با بیان اینکه احتمالا در 
ترکیب مجلس آینده تنها 40 درصد چهره ها از مجلس نهم حضور خواهند داشت، اضافه 
کرد:  من ترجیح می دهم مجلس ترکیبی از دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب با وزن بیشتر 

اصولگرایان باشد چون اصولگرایان می توانند لنگر ثبات باشند.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در بعد اقتصادی با اشاره به اثرات برجام، بر 
لزوم دقت نظر در قراردادهای بین المللی تاکید کرد و ضمن حمایت از قراردادهای خرید 
ایرباس ضرورت پرهیز از خودتحریمی در دوران پسابرجام را مورد اشاره قرار داد و گفت که 

باید در مراودات اقتصادی در این دوره موازنه بین شرق و غرب رعایت شود.

نایب رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری:

اعتراض به لیست ائتلاف 
مخالف موازین اصولگرایی است

نایب رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری اعتراض به نحوه تدوین لیست ائتلاف 
اصول گرایان را کاری غلط و مخالف موازین اصولگرایی دانست.

محسن کوهکن در گفت وگو با خبرآنلاین در واکنش به نحوه تدوین لیست ائتلاف 
اصولگرایان برای دهمین دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی و حضور پررنگ جبهه 
پایداری و جبهه ایثارگران نسبت به دیگر تشکل های جناح اصولگرا، گفت: وقتی خروجی 
یک مجموعه و گروه با همفکری و تفاهم  یک لیست واحد می شود، دیگر آنالیز و بررسی 
درستی و غلطی نحوه گردآوری آن لیست، چندان کار صحیحی نیست، چرا که اعضای 
ائتلاف از ابتدا پیمان بسته بودند که به قواعد کارجمعی پایبند باشند و در این لیست نیز 
سعی شده است که تمام سلیقه ها پوشش داده شود. وی در مورد احتمال ارائه لیست های 
موازی از سوی اصولگرایان در آستانه انتخابات اظهار کرد: کسانی که در صدد انجام چنین 
کاری باشند تحلیل درستی از اوضاع ندارند و خودگرایی را به جمع گرایی و خردگرایی  
ترجیح می دهند. نایب رییس جبهه پیروان درباره انصراف افرادی که در لیست ائتلاف 
اصولگرایان حضور ندارند، نیز گفت: چنانچه این افراد به واقع اصولگرا و پایبند به میثاق 
ائتلاف باشند، انصراف خواهند داد. وی در خصوص بررسی احتمال رای آوری لیست ائتلاف 
اصولگرایان در دهمین دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی افزود: نتیجه در دهم اسفند 
ماه مشخص خواهد شد. من که سایت نظر سنجی برای بررسی این موضوع ندارم. از این رو 

هر گونه اظهار نظر در این مورد صرفا گمانه زنی سیاسی خواهد بود.

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه:

اوقاف از هیچ شخص یا حزبی حمایت نخواهد کرد
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: اوقاف در دو انتخابات پیش رو بی طرفانه عمل 

کرده و از هیچ شخص یا حزبی حمایت نخواهد کرد.
به گزارش ایسنا، حجت ا لاسلام علی محمدی در جلسه نظارت ستادی اوقاف و امور 
خیریه استان کردستان، با اشاره به انتخابات پیش رو، ا اظهارداشت: موضع اوقاف در دو 
انتخابات، مجلس شورای اسلامی و خبرگان موضع مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
است و اوقاف از هیچ شخص یا حزبی حمایت نخواهد کرد. محمدی ادامه داد: وظیفه اصلی 
اوقاف، دعوت مردم به حضور در انتخابات بنا به تأکید مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
است و این خود یک امر مهمی برای نظام جمهوری اسلامی بوده و تأمین کننده منافع و 
اقتدار ملی است. وی وظیفه دوم کارکنان اوقاف را انتخاب اصلح و صالح دانست و گفت: 
کاندیدای انتخاباتی باید ایمان به جمهوری اسلامی داشته باشد، وفادار به نظام، متین و 
دیانت دار باشد. در این مملکت انقلاب شده و هزاران نفر جان خود را از دست داده اند تا نظام 
اسلامی حاکم باشد. رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه ادامه داد: نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی و خبرگان باید بدانند ما هرچه داریم از امام، انقلاب و شهیدان داریم و نماینده باید 

به مردم خدمت و مشکلات مردم و مملکت را حل کند نه اینکه به فکر منافع خود باشد.

قائم مقام وزیر کشور:

از تعرض به تجمعات قانونی جلوگیری می کنیم
قائم مقام وزیر کشور گفت: وزارت کشور از هرگونه تعرض به تجمعات قانونی در دوران 

تبلیغات انتخابات مجلس و خبرگان جلوگیری می کند.
حسینعلی امیری در گفت وگو با ایسنا، درباره برخی حواشی تبلیغات انتخابات خبرگان 
درروز 22 بهمن گفت: رسیدگی به شکایات نامزدهای انتخابات به استانداری ها واگذار شده 
است. وی در ادامه افزود: در جلسه شورای معاونان، آقای رحمانی فضلی وزیر کشور تاکید 
کردند که همه استانداران باید مر قانون را رعایت کنند. سخنگوی وزارت کشور در پایان 
تاکید کرد: از نظر وزارت کشور همه کسانی که برای انتخابات هفتم اسفند تائید صلاحیت 

شدند از حقوق برابری برخوردار هستند و وزارت کشور حامی حقوق آن ها است.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

 جان باختگان حادثه منا 
»شهید« قلمداد می شوند 

نماینده ولی فقیه و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: جان باختگان حادثه منا 
شهید قلمداد می شوند.

حجت الاسلام شهیدی؛ نماینده ولی فقیه و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مراسم 
امضا تفاهم نامه با سازمان حج و زیارت اظهار کرد که 472 نفر از جان باختگان حج امسال 
در دو حادثه تحت پوشش بنیاد شهید قرار می گیرند و از خدمات صرفا فرهنگی این بنیاد 
استفاده می کنند که این خدمات فقط شامل همسر و فرزندان جان باختگان می شود و 
شامل استفاده از سهمیه دانشگاهی بنیاد شهید ، مدارس شاهد ، معافیت تمامی فرزندان از 
خدمت سربازی  و استفاده از مراکز مشاوره ای  و مددکاری بنیاد شهید ، خدمات فرهنگی 
ارائه شده به خانواده های جان باختگان منامی شود. وی اظهار کرد: سازمان حج هم متعهد 
شده است که هزینه ی بیمه آن دسته از افراد تحت پوشش مصوب در این تفاهم نامه که 
بیمه نیستند را سالانه پرداخت کند و همسر و فرزندان جان باختگان بیمه شوند و براساس 
تفاهم نامه امضاشده با سازمان حج و زیارت، سالانه تعدادی از این خانواده ها را به حج تمتع، 
عمره مفرده ، مشهد مقدس  و عتبات عالیات اعزام می کنیم و سازمان حج هم سهمیه ای به 
این منظور اختصاص خواهد داد. این سهمیه جدا از سهمیه اختصاص یافته هر ساله به بنیاد 
شهید است. شهیدی با بیان اینکه  خانواده های جان باختگان می توانند سنگ قبر عزیزان 
خود را تعویض کرده و عنوان »شهید منا« را بر روی سنگ قبر به عنوان علت شهادت 
عزیز خود درج کنند، گفت: برنامه دیگری برای گرامیداشت جان باختگان حج امسال تحت  
عنوان کنگره گرامیداشت این عزیزان است که با همکاری بنیاد شهید، بعثه مقام معظم 
رهبری و سازمان حج و زیارت به مناسبت سالگرد شهادت شان برگزار خواهد شد. به گزارش 
ایلنا، در ادامه این مراسم قاضی عسگر؛ نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت٬  گفت: این 
مستندسازی  این حادثه رو به پایان است و در این راستا بیش از 1000 مصاحبه با کسانی 
که در بطن حادثه حضور داشتند انجام شده و مطالب حجاج سایر کشورها هم که در 
رسانه های مختلف منتشر شده است جمع آوری شده است. امیدواریم پیگیری بحث حقوقی 

این حادثه غم انگیز هم به زودی به نتیجه برسد.

فرمانده ناجا:

با همه ظرفیت برای ایجاد آرامش و امنیت 
انتخابات حاضر شده ایم

فرمانده ناجا درباره وظایف نیروی انتظامی در فراهم کردن بسترهای حضور مردم در 
روز انتخابات، گفت: وظیفه نیروی انتظامی استقرار نظم و امنیت است که به حمدالله همه 
نیروی های نظامی، انتظامی و امنیتی به وظیفه خود در این راستا عمل می کنند. نیروی 
انتظامی برای نیل به ایجاد آرامش و امنیت با همه ظرفیت حاضر شده است. امیدواریم مانند 

سنوات گذشته انتخابات خوبی داشته باشیم و با هیچ مشکلی مواجه نشویم.
سردار حسین اشتری درپاسخ به خبرنگار جماران اظهار کرد: مردم هر سال باشکوه تر 
از سالهای قبل در راهپیمایی 22 بهمن شرکت می کنند و امسال بر اساس گزارشی که 
از سراسر کشور به بنده رسید، مردم از ساعات اولیه حضور داشتند و شعور کاملشان را به 
نمایش گذاشتند. وضعیت نظم و آرامش در روز راهپیمایی بسیار خوب بود و مردم با شور 
و شوق فراوان  یک حماسه دیگر  آفریدند. وی با اشاره به اینکه در جمهوری اسلامی مردم 
سرنوشت و آینده خودشان را تعیین می کنند، افزود: امیدوارم این حضور باشکوه ملت را در 
انتخابات هفتم اسفند هم شاهد باشیم و مردم تصمیمی را بگیرند که اهداف و ارزش های 

امام خمینی )س( و مقام معظم رهبری در آن لحاظ شده باشد. 

سرلشگر فیروزآبادی:

عربستان »صداهای گنده« از خود درنیاورد
 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در واکنش به تصمیم عربستان برای ورود 150 هزار 
نیرو به سوریه گفت: عربستان ابتدا اثبات کند چنین نیروهایی وجود دارد، بعدا این صداهای 

گنده را از خود دربیاورد.
سرلشگر سیدحسن فیروزآبادی در گفتگو با خبرنگار مهر در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه چه توصیه ای به مردم برای انتخابات مجلس شورای اسلامی خبرگان رهبری 
دارید، اظهار کرد: من به دلیل اینکه یک فرد نظامی هستم نمی خواهم در مورد کاندیداها 
حرف بزنم و کار تبلیغاتی بکنم؛ اما توصیه ام به مردم این است که باید به شاخصه هایی که 
حضرت امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری برای افرادی که می توانند در جمهوری 
اسلامی مسئولیت بگیرند توجه کنند. وی افزود: مهمترین شاخصه ای که مردم برای انتخاب 
کاندیداها باید در نظر بگیرند، این است که یک نماینده مجلس هرگز نباید علاقه داشته 
باشد تا دست آمریکا و غرب در ایران باز شود. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پاسخ به 
سوال دیگری مبنی بر اینکه واکنش شما نسبت به تصمیم عربستان مبنی بر ورود 150 
هزار نیرو به سوریه چیست؟ گفت: باید به عربستان بگویید ابتدا این 150 هزار نیرو را یک 
جا جمع کند، دوم برای آنها یک رژه درنظر بگیرد و از این نیروها سان ببیند و سپس از 
آنها فیلمبرداری و برای همگان اثبات کند که چنین نیروهایی وجود دارد، بعدا بیاید و این 

صداهای گنده را از خود دربیاورد.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

مشکلی از ناحیه اسکله های غیر مجاز نداریم
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با تأکید بر اینکه در شرایط پساتحریم با هموار 
شدن مسیر قانونی تجارت بین المللی بهانه ای برای مسیر غیر قانونی وجود نخواهد داشت، 

گفت: بررسی های مستمری انجام می گیرد تا شاهد معابر غیر مجاز نباشیم.
حبیب الله حقیقی در گفت و گو با جماران، در مورد کنترل مبادی ورودی کشور 
در دوره پساتحریم اظهار کرد: تحریم می توانست زمینه هایی فراهم کند که واردات، 
صادرات یا تجارت بین المللی در مسیر غیر قانونی قرار گرفته و با روند طبیعی خودش 
انجام نشود. وی افزود: این در حالی است که با برداشتن تحریم ها شرایط و مسیر قانونی 
هموار خواهد شد. حداقلش این است که بهانه ای برای اینکه کسی با عنوان تحریم، 

قاچاق یا مسیر غیر قانونی را تعمیم دهد وجود نخواهد داشت. 
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصریح کرد: در شرایط پساتحریم با توجه به 
اینکه روند قانونی واردات، صادرات و تجارت خارجی روان سازی می شود، ما می توانیم 
شاهد روند کاهشی قاچاق باشیم. از سویی هم زمینه های برخورد جدی تر و مؤثرتر 

نیز فراهم خواهد شد. 

یادداشت

اخبــار

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به توافق مقدماتی به عمل آمده در 
مونیخ در مورد سوریه گفت: جمع بندی 
مناسبی شده و امیدواریم نهایتا به نفع مردم 

سوریه به نتیجه برسد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی مجمع 
اکبر  الله  آیت  نظام،  مصلحت  تشخیص 
در جلسه  روز شنبه  رفسنجانی  هاشمی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
توافق مقدماتی به عمل آمده در مونیخ در 
مورد سوریه، افزود: هر چند این توافق فعلًا 
در حد متوقف کردن اقدامات خصمانه بوده 
و آتش بس نیست، ولی جای امیدواری است 

که در آینده بهتر شود. 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
توجه به وضعیت مردم تحت محاصره در 

خوب  اقدامی  را  سوریه  اشغالی  مناطق 
دانست و با توجه به وضع بسیار اسف بار 
و دارای مشکلات واقعی مردم این کشور، 

گفت: هر چند دولت و مردم سوریه امیدی 
به نتایج این توافق ندارند، ولی به نظر می 
رسد جمع بندی مناسبی شده و امیدواریم 

نهایتا به نفع مردم سوریه به نتیجه برسد. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادامه 
با یادآوری حضور پرشور و حماسی مردم 
الله 22  یوم  راهپیمایی  سراسر کشور در 
بهمن، افزود: لازم است بار دیگر از هوشیاری 
و موقعیت شناسی خوب آحاد مردم ایران 
برای حضور معقول، منظم و گسترده در 
راهپیمایی روز 22 بهمن، تقدیر و تشکر 

کنیم .
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
حضور انبوه مردم در این مراسم را با توجه 
به شرایط حساس و خطیر منطقه معنادار و 
حاکی از ارتباط خوب مردم با نظام اسلامی 
و علاقه مندی به میهن و انقلاب دانست که 
این عشق و وفاداری در شعارها و اظهارات 

آنان کاملًا متبلور بود.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 امیدواریم توافق مونیخ به نفع مردم سوریه باشد

حیات  شریان  را  ها  بانک  جمهوری  رئیس 
اقتصادی جامعه دانست و با یادآوری شرایط سخت 
تحریم گفت: بداندیشانی به بهانه دور زدن تحریم 

پول ملت را غارت کردند.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی صبح شنبه در پنجاه و پنجمین 
مجمع سالیانه بانک مرکزی افزود: صنعت بانکداری 
به قدری اهمیت دارد که در فشار تحریم به ملت 
ایران، شاید بدترین فشار به جامعه ما از همین 

طریق شروع شد.
وی ادامه داد: در واقع بانک ها هم شریان حیات 
اقتصادی جامعه هستند و هم شریان ارتباطی بین 
کشور و سایر کشورها از لحاظ پولی مالی واقتصادی 
است. رئیس جمهوری ادامه داد: بدترین تحریم 

تاریخی اقتصادی را بر مردم عزیز کشورمان تحمیل کردند 
از کشتی رانی گرفته تا بیمه، بانک، تبادل اسکناس، فلزات 
گرانبها، صنعت پتروشیمی تا خودرو و تقریبا همه شریان 
های حیاتی توسعه ای یک کشور را با مشکل مواجه کردند. 
روحانی افزود: ما داشتیم به حدود 50-60 سال پیش برمی 
گشتیم، رفتیم به صراف و صرافی و به سراغ چمدان و پول 
در چمدان رفتیم. شرایط بسیار سختی را بر کشور ما تحمیل 
کردند. وی ادامه داد: بداندیشانی که در شرایط سخت این 
مردم به بهانه دور زدن تحریم، پول این ملت را غارت کردند. 
این نشان می دهد که ملت ما چه شرایط سختی را پشت 
سر گذراند. رئیس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: هیچ 
تردید ندارم، تعارف نمی کنم و سخنی به اغراق نمی گویم، 
موفقیتی که مردم ما به دست آوردند در سایه عنایت حق 
بود. روحانی افزود: خداوند به خاطر دل پاک، دعای خیر و 
حضور این مردم در صحنه ما را یاری کرد، چون حضور مردم 
نیاید خدا هم نمی آید، یدالله مع الجماعه. وقتی همه آمدند، 
دست خدا هم می آید. پشت سر مردم، خدا یاری می کند 
اما شرط کرده و گفته ان تنصرالله ینصرکم و یثبت اقدامکم. 
رئیس جمهوری اظهار داشت: اگر شما دین خدا، راه خدا، راه 
حق، راه صحیح و درست را حمایت کردید بدانید پشت سر 
آن، حمایت خداوند هم شامل حال شما خواهد شد، خدا ما 
را یاری کرد به خاطر دعای مردم، موفقیت 23 تیر، دعای 

سحرخیزان و ماه رمضان بود که به دست آمد.
روحانی افزود: این جلسه زمان آن نیست؛ در وقت دیگری 
باید گفته شود که در چه پیچ و خم ها و مشکلاتی بودیم 
و خداوند چگونه این ملت را مثل همیشه در تاریخ جهان 
سرافراز کرد؛ یک کشور در دنیا نیست که بگوید ایران در این 
مذاکرات سرش کلاه رفته است. وی ادامه داد: یک کشور 
شما پیدا کنید، یک صاحب نظر پیدا کنید؛ یک نفر حتی 
آنهایی که بدخواه ما هستند، حتی رژیم منفوری که علیه 
ما کار می کند، این ها تازه می گویند ایران سر 5+1 کلاه 
گذاشته است. رئیس شورای عالی امنیت ملی اضافه کرد: 
آنهایی که این را با لحن دیگری بیان می کنند، حتی آنهایی 
که در آمریکا مخالف این توافق بودند و هستند، نمی گویند 
ایران سرش کلاه رفته، می گویند آمریکا سرش کلاه رفته 

است.
* بانک ها امروز باید جبران کنند

روحانی گفت: در تاریخ ایران و کشورهای در حال توسعه 
وجود ندارد که دیپلمات های آنها در برابر 6 قدرت جهانی 
بنشینند و به خوبی و به دقت از حقوق یک ملت دفاع کنند. 
این برای ما افتخار است. رئیس جمهوری افزود: اگر کسی از 
رفع تحریم خوشحال نباشد، نمی دانم چه تعبیری باید به 
کار برد. باید بگویم در ایرانی بودن آن باید شک کنیم. مگر 
امکان دارد که یک ایرانی وطن دوست، عاشق ملت و کشور 
خود باشد و از برداشته شدن تحریم ها خوشحال نباشد البته 
عده ای بودند که از وجود تحریم ها نفع مادی می بردند. 
وی در ادامه تاکید کرد: رفع تحریم نه تنها به نفع ملت ایران 
بلکه به نفع همسایگان، دوستان، مردم و همه طرف های 
تجاری ما است. وی با اشاره به این که بر فشار دشمن، به 
خوبی روشن شد که نقش بانک تا چه حد مهم است، گفت: 
چرا آنها سیستم بانکی را تحت فشار قرار دادند؛ زیرا تحریم 
بانکی به یک معنا تحریم همه چیز است. آنها دارو و تجهیزات 
پزشکی به ما نمی دادند و ببینید با چه ابزاری در این چند 

سال توانستیم مسیر خودمان را ادامه دهیم. رئیس شورای 
اقتصاد تصریح کرد: اکنون که تحریم ها برداشته شده بانک 
ها باید جبران کنند. ما به عنوان دولت و خادم مردم وظیفه 
داریم که به مسئولیت خود عمل کنیم. روحانی گفت: سر بر 
سجده می گذارم و خدا را سپاس می گویم. همواره نگران 
این قول بودم که گفتم همه توانم را به کار می گیرم تا در 
کنار چرخش سانتریفیوژها اقتصاد مردم هم بچرخد. شهادت 
می دهم که تیم مذاکره کننده به صورت شبانه روزی در 
تلاش بود، نه روز، نه شب، نه تعطیلات، نه ماه رمضان و 
نه محرم داشت. همه به صورت شبانه روزی کار می کردند 
و چه اضطراب ها، مشکلات، دلهره ها و فراز و نشیب های 

فراوانی داشتند.
وی ادامه داد: اگر روزی همه چیز برای مردم بازگو شود، 
خواهید دید در این 30 ماه بر ما چه گذشت اما من از ابتدای 
مذاکرات خوش بین بودم. رئیس جمهوری گفت: در مجمع 
عمومی سازمان ملل آنگاه که برای نخستین بار 1+5 و ایران 
برای نخستین بار در سطح وزیران خارجه دیدار کردند، دنیا 
به ملت و دولت ما اعتماد کرد و به این باور رسید که ملت 
ایران را با فشار، زور و تحریم نمی توان تسلیم کرد. مردم 
ایستادگی کردند و دنیا هم این مقاومت را باور کرد و به 
حمدالله بهترین سربازان نیز به صحنه رفتند و موفق شدیم.
* انتخابات ایران در منطقه و جهان اثر خواهد داشت

رئیس جمهوری گفت: امروز روزی است که وقتی وارد 
فضای پسابرجام شدیم باید برای اجرای برجام 2 آماده شویم.

روحانی با اشاره به فضای انتخابات و رقابتی افزود: ان شاء 
الله همه مردم پای صندوق های رأی می آیند و انتخابات 
بسیار شکوهمندی می آفرینند. همه باید پای صندوق های 
رای برویم چرا که در غیر این صورت شروع شرایط بهتر برای 

ما رقم نمی خورد. 
وی با اشاره بر انتخاب اصلح در انتخابات گفت: اکنون 
در شرایطی که در منطقه جنگ، کشتار، ترور و خونریزی 
و در  تاثیرگذارتر است  بسیار  ایران  انتخابات  دارد،  وجود 
منطقه و جهان نیز اثر مثبت خواهد داشت. رئیس جمهوری 
با یادآوری این نکته که اکنون نگاه دنیا نسبت به ایران تغییر 
کرده، اضافه کرد: وقتی پس از برجام، صف های طولانی رأی 
گیری را در کشور ببینند، بسیار زیباست چون به سرنوشت و 
آینده خودمان رأی می دهیم و این بسیار مهم است. روحانی 
گفت: در این دو هفته به طور طبیعی رقابت های انتخاباتی 
وجود دارد اما نکته اساسی انسجام و اتحاد برای ساختن و 

توسعه ایران و جبران سال های گذشته است. 
وی با اشاره به یکی از وعده های انتخاباتی خود در سال 
92 اظهار داشت: گفته بودم که بدون مشاوره با کارشناسان و 
متخصصان تصمیمی نمی گیرم، برای همه امور همواره افراد 
متخصص و کارشناس را دعوت و گفت وگو کردیم. اگر همه 
آنها یک نظر داشتند، نظر خود را کنار گذاشتم و تسلیم شدم.

*مهمترین عامل کنترل تورم
انضباط پولی و مالی است

رئیس جمهوری در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه 
در آغاز دولت ثبات و آرامش مهمترین موضوع مورد نظر 
ما بود، گفت: کار بسیار بزرگی در این دو سال و نیم عمر 
دولت در زمینه ثبات انجام شده است. در این دوران می 
بینید که دیگر نوسان و دلهره در بازار اقتصادی وجود ندارد. 
روحانی تاکید کرد: مهم این است انتظارت تورمی جامعه را به 
گونه ای تغییر دهیم که بدانند قدم به قدم این تورم کاهش 

می یابد. انتظارات جامعه قبل از دو سال و 
نیم اخیر همواره معکوس بود، همه از جمله 
مردم عادی و کارآفرین، روند تورم افزایشی 
را در نظر می گرفتند. وی افزود: امروز پس 
از گذشت دو سال و نیم، انتظارات تورمی 
تغییر کرده و باید آن را حفظ کنیم که کار 
بانک مرکزی و ستاد اقتصاد مقاومتی ما 
است. رئیس جمهوری تصریح کرد: انضباط 
پولی و مالی طی دو سال و نیم گذشته 
مهمترین عامل در کنترل و مهار تورم بوده 
است. باید حواسمان به رشد پایه پولی باشد. 
روحانی ادامه داد: در گزارش امروز رئیس 
کل بانک مرکزی نکته بسیار خوب، ترکیب 

درست رشد نقدینگی بود.
* مهارم تورم و کاهش مستمر آن 

دستاورد مهم دولت
رئیس جمهوری یکی از دستاورد های مهم و محقق شده 
دولت را به کمک تیم اقتصادی و بانک مرکزی در مهارم تورم 
و کاهش مستمر آن ذکر و اضافه کرد: اگر بدانیم سال به سال 
تورم کاهش می یابد و به تک رقمی و عدد درست برسیم 
تولید کننده، مصرف کننده و سرمایه گذار هم می داند که 
چکار باید انجام دهد و تقاضا شکل می گیرد. روحانی تاکید 
کرد: اگر آینده قابل پیش بینی نباشد، سرمایه گذاری شکل 

نمی گیرد که یکی از پایه های آن مسئله تورم است.
*سود بانکی بالا

به اقتصاد کشور لطمه می زند
وی تصریح کرد: اگر تورم مهار شود دیگر سود بانکی 
بالا معنا ندارد، نادرست است و به اقتصاد کشور لطمه می 
ادامه سخنان خود درباره سود  زند. رئیس جمهوری در 
بانکی گفت: اقتصاد با فرمان و دستور درست نمی شود و 
باید بر مبنای روند اقتصادی شکل بگیرد. سود اقتصادی را 
نیز باید با ابزار اقتصاد کاهش دهیم. روحانی با بیان این که 
بازار غیربانکی یکی از این ابزارها است که یکی دوسال قبل، 
حرکت کندی داشت اما اکنون روند خوبی دارد، خاطرنشان 
کرد: سود غیربانکی که 29 درصد بود، به 19 درصد کاهش 
یافت و اکنون در حال رسیدن به 18 درصد است و ان شاءالله 

کمتر خواهد شد.
* دو تقاضای رئیس جمهور از نظام بانکی کشور

روحانی در ادامه دو تقاضا از بانک ها مطرح کرد و گفت: 
تقاضای نخست اینکه همه بخش های اقتصادی و بانک ها 
باید فعال باشند و تقاضای دوم این است که باید بانک ها خود 
را برای فضای رقابتی آماده کنند. در شرایط جدید هم سرمایه 
خارجی و هم تکنولوژی وارد کشور خواهد شد. ما باید خود 
را آماده کنیم. وی اضافه کرد: البته می دانم بانک های ما 
ضعیف هستند و در مطالبات باید به آن ها کمک کرد. برای 
بدهی دولت به بانک ها و بانک مرکزی و همچنین بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی تدابیری اتخاذ شده که ان شاءالله از 
طریق اوراق مالی و بازار سرمایه کمک خواهد شد تا بتوانیم از 
مشکلات امروز عبور کنیم. رئیس جمهوری خطاب به نظام 
بانکی گفت: بانک ها باید احساس مسئولیت سنگین کنند. 
از پول مردم که در اختیار آن هاست به نحو احسن استفاده 
شود و به گونه ای نباشد که خدایی نکرده بانکی نظر خاصی 
به فرد و سرمایه گذار بانکی داشته باشد یا شروط بنگاهداری 
کند. روحانی تصریح کرد: بانک مرکزی باید به دقت نظارت 
کند. ما باید بتوانیم مشکلات بانک ها را حل کنیم و زنجیر 

طلب و بدهی های بانکی را بشکنیم.
* دولت یازدهم به بانک بدهی ندارد

رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: طی این دو سال و نیم، 
دولت از بانک طلب نکرده و بدهی ندارد، امر حاکی از آن 
است که دولت در مسیر انضباط مالی حرکت می کند و باید 

آن را ادامه دهد تا بانک ها در فضای تولید قرار گیرند.
روحانی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به شرایط سخت اداره کشور گفت: از سویی انتظار 
طولانی برای توافق هسته ای از آذر سال گذشته مردم را 
تحت فشار قرار داد و از سوی دیگر یک عده به دلایل جناحی 
و حزبی و کارهای بی مزه مردم را مایوس کردند اما مردم باور 

کردند که ما درست می گوییم.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: فقط فیلترینگ صفحات غیر اخلاقی در اینستاگرام 
و تلگرام در دستور کار است. 

دکتر محمود واعظی-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در 
رابطه با اخبارمنتشر شده از سوی برخی رسانه ها در هفته گذشته مبنی بر فیلترینگ تلگرام و 
اینستاگرام بیان داشت: هرگز نگفته ام که دولت قصد دارد اینستاگرام و یا تلگرام را فیلتر کند.

وی افزود: از من سوالی در رابطه با فیلترینگ تلگرام و اینستاگرام پرسیده شد مبنی بر 
اینکه آیا قصد فیلتر تلگرام و اینستاگرام را دارید که من در پاسخ به آن ها قاطع گفته ام »خیر.«

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه با بیان اینکه فقط فیلترینگ صفحات غیر 

اخلاقی در دستور کار است، تاکید کرد: قصد داریم که صفحات غیر اخلاقی این شبکه های 
اجتماعی را بصورت هوشمند فیلتر کنیم و این به این معنی نیست که قصد فیلتر کل این 

شبکه ها را داریم.
گفتنی است که در آخرین جلسه کمیته فیلترینگ شبکه پیام رسان تلگرام که حدود 15 
میلیون ایرانی کاربر آن هستنداعضای این کمیته وزارت ارتباطات را مکلف کردند اقدامات لازم 
را برای تقویت شبکه های داخلی به کار گیرد و فیلترینگ تلگرام فعلا منتفی شد؛ همچنین 
مصوب شد چنانچه شبکه تلگرام ظرف مدت محدودی اقدامات لازم را برای تبعیت از قوانین 

مقررات کشور انجام ندهد و تخطی کند، نسبت به فیلترینگ آن اقدام شود.

دکتر حسن روحانی:

به بهانه دور زدن تحریم پول ملت را غارت کردند
اخبار

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه کارآفرینان 
نخبگان جامعه هستند، خاطرنشان کرد: تنها راه حل 

مشکل اشتغال در کشور فعالیت های کارآفرینان است.
ملی  جشنواره  در  دیروز  صبح  جهانگیری  اسحاق 
کار  وزارت  در  برتر کشور« که  کارآفرینان  از  »امتنان 
حضور  از  تقدیر  با  باشد  برگزار  جتماعی  امور  و  رفاه 
مردم در راهپیمایی 22 بهمن، خاطرنشان کرد: مردم 
در راهپیمایی 22 بهمن در سراسر کشور سنگ تمام 
گذاشتند و حضور خوب و معناداری از خود نشان دادند. 
وی با تأکید بر اینکه انقلاب اسلامی ایران برای دستیابی 
ملت ایران به خواسته های تاریخی خود یعنی »استقلال ، 
حاصل  کرد:  اظهار  افتاد،  اتفاق  پیشرفت«  و  آزادی 
خواسته های مردم در جمهوری اسلامی متبلور شده 
است و امیدواریم که روز به روز به این آرمان ها نزدیک تر 
شویم. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه ایران علاوه 
بر فرصت های مادی که در اختیار دارد از فرصت های 
معنوی بسیاری برخوردار است، خاطرنشان کرد: حضور 
مردم در صحنه های مختلف از جمله راهپیمایی ها و 
انتخابات های پیش رو فرصتی است که برای از بین بردن 
تهدیدات در اختیار مسئولان قرار می گیرد و مسئولان 
نیز باید هنر استفاده از این فرصت ها را داشته باشند. وی 
گفت: دولتی قوی است که بتواند خلاقیت های موجود را 

کشف کند و از آنها بهره برداری نماید. جهانگیری با تأکید 
بر اینکه کارآفرینی یکی دیگر از فرصت ها و موهباتی 
است که دولت در اختیار دارد، افزود: مهمترین ویژگی 
کارآفرین نسبت به دیگران در ریسک پذیری و خلاقیت 
اوست. کارآفرین از شکست نمی ترسد و با ریسک پذیری 
که دارد برای کسب موفقیت تلاش می کند. به گزارش 
امروز  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس  اول  معاون  ایسنا، 
ایران است،  اشتغال دغدغه جدی جامعه و مسئولان 
خاطرنشان کرد: مشکل اشتغال همواره در طول دو سه 
دهه اخیر جزو مسائل اصلی کشور بوده با این تفاوت 
که در هر مقطعی کمیت و کیفیت اشتغال مورد نیاز 

متفاوت بوده است. 
وی با اشاره به رابطه میان افزایش تحصیلات جوانان 
و میزان بیکاری در جامعه، خاطرنشان کرد: همواره به 
میزانی که تحصیلات و مهارت ها و همچنین سطح جوان 
جامعه بالا می رود کشور با تقاضاهای جدیدی در کنار 
تقاضاهایی برای رفاه مواجه می شود. جهانگیری با تأکید 
بر اینکه مردم تأکید جدی به رشد اقتصادی کشور دارند، 
خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری نیز با توجه به این 
موکداً  بیست ساله کشور  مردم در چشم انداز  خواسته 
اصرار کرده اند که ایران باید به قدرت اول منطقه تبدیل 
شود. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه بهترین 

پاسخگو برای بیکاری در کشور کارآفرینی است، اظهار 
کرد: باید فرصتی برای جوانان تحصیلکرده ایجاد شود که 
به جای تقاضای کار در سازمان های دولتی نه تنها خود 
مشغول به کار شوند بلکه اقدام به کارآفرینی نیز انجام 
دهند و تعداد دیگری از جوانان را وارد کار کنند. وی 
تأکید کرد: کارآفرینان نخبگان جامعه هستند و به همین 
جهت است که کارآفرینی می تواند در تحرک اقتصادی 
اشاره  با  جمهور  رئیس  اول  معاون  باشد.  موثر  کشور 
کارآفرینان، خاطرنشان کرد:  از  به حمایت های دولت 
یکی از جهت گیری های اصلی اقتصاد مقاومتی مردمی 
کردن اقتصاد و اقتصاد دانش بنیان که همان کارآفرینی 
است، محسوب می شود. در همین راستا دولت همواره 
از کارآفرینان دانش بنیان حمایت کرده و در آینده نیز 

حمایت خواهد کرد. 
با  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  جهانگیری 
تأکید بر اینکه در دوران پسابرجام حتماً دولت مواظبت 
می کند که لطمه ای به تولید و اقتصاد کشور وارد نشود، 
خاطرنشان کرد: باید از تولید داخل کشور حمایت کنیم و 
مواظب باشیم که به هیچ وجه بازارهای داخلی در اختیار 
خارجی ها قرار نگیرد. همچنین باید با برنامه ریزی خود 
به گونه ای عمل کنیم که منابع حاصل در این دوران در 

اولویت های کشور هزینه شود. 

معاون اول رئیس جمهور:

تنها راه حل مشکل اشتغال کارآفرینی است

وزیر ارتباطات: 

قصد فیلترینگ هیچ شبکه اجتماعی را نداریم 

نصرت الله تاجیک



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,437,000یک مثقال طلا

1,024,300یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,030,000سکه بهار آزاد ی

10,045,000سکه امامی

5,070,000نیم سکه

2,670,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

SX 23,000,000تیبا 

 19,500,000سایپا 132



 بر اساس آنچه که برخی منابع آگاه بانکی اعلام کرده اند با توجه به 
فراهم شدن برخی زمینه ها، بعید نیست حتی در فاصله یک ماه مانده 
به پایان سال، بانک ها در مورد کاهش نرخ سود بانکی تفاهم کرده و 

این موضوع در شورای پول و اعتبار نیز مصوب شود. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، گرچه هیجان کاهش مجدد نرخ سود 
بانکی در نیمه دوم امسال که از سوی مدیران اقتصادی به ویژه رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی و وزیر اقتصاد مطرح شد به فاصله 
کوتاهی فروکش کرد و متوقف شد؛ اما در چند ماه اخیر تغییراتی هم 
در شبکه بانکی ایجاد شد که زمینه ساز کاهش مطمئن تر سود بانکی 

را تا حدودی فراهم آورد. 
بعد از اعلام یکباره علی طیب نیا- وزیر اقتصاد- در اوایل نیمه دوم 
امسال برای کاهش نرخ سود بانکی در اولین جلسات شورای پول و 
اعتبار و به دنبال آن تاکید نوبخت-معاون رئیس جمهور- برای تحقق 
هر چه سریعتر این موضوع به نظر می رسید که در همان زمان نرخ 
سود اعم از تسهیلات و سپرده مجددا و به فاصله کمتر از شش ماه 
در سال جاری کاهش پیدا کند. اما شواهد نشان داد که بانک مرکزی 
تمایل چندانی به این کاهش که دستوری نیز بود ندارد، چرا که تجربه 
قبلی ثابت کرده بود که تا هنگامی که نظام بانکی و شرایط فعلی آن 
مساعد چنین تغییری در نرخ سود نیست و عواملی مانع از اجرای هر 
گونه تصمیم گیری در آن می شود، بانکها نیز الزامی برای رعایت آن 

نمی بینند. 
این در حالی است که حتی وقتی بانکها در قالب شورای هماهنگی 
گرد هم آمده و اعلام شد که در مورد کاهش دو درصدی نرخ سود 
توافق کرده اند، در نهایت مورد تایید قرار نگرفت و در ادامه عبدالناصر 
همتی-رئیس شورای هماهنگی بانکها- اعلام کرد که نظرات متفاوتی 
در مورد کاهش نرخ سود سپرده از جمله 17 و 18 درصد مطرح شد، 
ولی در نهایت با توجه به عدم پایبندی بانکها در رعایت نرخ های قبلی 
تصمیم بر این شد که قبل از کاهش مجدد، سیستم نظارتی قوی تری 
برای اجرای سود اعمال و بعد از رفع تخلفات و تثبیت نرخ های مصوب 
شورای پول و اعتبار در آینده ای نزدیک در مورد بازنگری در سودهای 

فعلی تصمیم گیری شود. 
بر این اساس قرار شد که از اول آذرماه نظارت جدی تر بر اجرای 
سودهای مصوب قبلی یعنی 20 درصد سالانه برای سپرده و 24 

درصد برای تسهیلات انجام شود. تا با تثبیت این سودها و فراهم شدن 
سایر شرایط بتوان در آینده ای نزدیک نرخ سود را کاهش داد. 

از سویی دیگر با وجود اینکه حتی از سوی برخی مدیران ارشد دولتی 
عنوان شد که شورای پول و اعتبار نرخ سود بانکی را به طور دستوری 
و با یک مصوبه کاهش دهد، اما بانک مرکزی نظر دیگری داشت و ولی 
الله سیف-رئیس کل بانک مرکزی- بارها تاکید کرد که گرچه برخی 
این موضوع را مطرح می کنند، اما به هر حال قابل اجرا نیست و تجربه 

گذشته نشان داده که کاهش دستوری نرخ سود بانکی هزینه بالایی 
به همراه دارد. 

ساماندهی موسسات غیرمجاز بانکی با توجه به حرکت مخرب در 
پرداخت سودها، ساماندهی سودهای علی الحسابی که به گفته رئیس 
کل بانک مرکزی مدتهاست در جریان رقابتی بانکها بالاتر از میزان 
واقعی پرداخت می شود، همچنین مدیریت بازار بین بانکی و در عین 
حال تمهیداتی برای افزایش جریان نقدینگی بانکها از جمله عواملی 

بود که بانک مرکزی ترجیح داد قبل از کاهش نرخ سود تا حدودی 
ساماندهی صورت گیرد که البته در این رابطه اقدامات جدی تری نیز 
در چند ماه اخیر انجام شد. به گونه ای که در کنار نظارتی بیش از 
گذشته بر موسسات غیر مجاز و از سویی دیگر بخشنامه بانک مرکزی 
برای پرداخت سودهای واقعی علی الحساب، بازار بین بانکی نیز از 
ابتدای امسال تاکنون از کنترل بیشتری برخوردار بوده و سود در این 

بازار کاهش یافته است. 
بنابر آخرین گزارشی که رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده است 
نرخ سود در بازار بین بانکی از حدود 29 به حدود 19 درصد کاهش 
پیدا کرده که می تواند در کنار کاهش تورم که به کمتر از 13 درصد 

رسیده است زمینه ساز کاهش نرخ سود بانکی باشد. 
گرچه زمان چندانی به پایان سال باقی نمانده و به نظر می رسد که 
کاهش نرخ سود فعلا منتفی شده و به سال آینده موکول شود ولی 
آنطور که یکی از مدیران ارشد بانکی به ایسنا اعلام کرده است با توجه 
به فراهم شدن زمینه های کاهش نرخ سود به ویژه اجرای نرخ های 
مصوب در اکثر بانکها، کاهش نرخ سود بین بانکی و همچنین ادامه 
روند کاهشی تورم بعید نیست که حتی در فاصله کوتاه باقی مانده تا 
انتهای سال بانکها در مورد کاهش نرخ سود تا 18 درصد بایکدیگر 

توافق کنند. 
به گفته وی بالا بودن نرخ سود در شرایط فعلی نه به نفع بانکها و نه 
به نفع اقتصاد و تولید کشور است. از این رو حتی اگر نرخ سود رسما 
هم در سال جاری کاهش نیابد، حتما در ابتدای سال آینده اجرایی 

خواهد شد. 
این در حالی است که اخیرا نیز رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرده 
که فاصله فعلی بین نرخ سود بانکی و تورم که به بیش از پنج تا هفت 
درصد نیز می رسد قابل قبول نیست و نرخ سود بانکی افراطی مثبت 
است. آنهم در شرایطی که باید فاصله بین نرخ سود و تورم حداکثر 

دو درصد باشد. 
به هر حال در فضایی که نرخ های موجود به شدت مورد انتقاد 
تولیدکنندگان و سایر فعالان اقتصادی و همچنین کارشناسان و 
نمایندگان قرار دارد و از سویی دیگر با توجه به ایجاد برخی زمینه ها، 
احتمال کاهش دوباره نرخ سود در سال جاری از قوت بیشتری نسبت 

به گذشته برخوردار است. 

احتمال کاهش سود بانکی تا پایان سال قوت گرفت 

قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازی:

تعرفه واردات قطعات افزایش یابد

دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازی کشور گفت: براساس ارزیابی صورت گرفته تعرفه 
واردات قطعات خودرویی باید به حداقل 32 درصد افزایش یابد تا قطعه سازان داخلی بتوانند 

با تولیدکنندگان خارجی رقابت کنند.
 آرش محبی نژاد در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، اظهار کرد: چهار شاخص نرخ بهره بانکی، 
نرخ ارز، نرخ تورم و مدت زمان وصول مطالبات قطعه سازان از خودروسازان، در تعیین تعرفه 

واردات قطعات خودرویی موثر است. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر حداقل تعرفه واردات قطعات خودرویی، 15 درصد است، 
خاطرنشان کرد:  طبق ارزیابی صورت گرفته در این انجمن براساس این چهار شاخص، حداقل 
تعرفه واردات باید به 32 درصد افزایش یابد تا قطعه ساز داخلی بتواند در شرایطی مشابه با 

قطعه سازان خارجی مانند ترکیه و ژاپن، فعالیت کند. 
دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازی کشور ادامه داد: به عنوان مثال نرخ بهره بانکی در 
کشورهای صادرکننده قطعه به ایران به طور میانگین دو تا سه درصد است در حالیکه این 

نرخ در ایران حداقل 28 درصد است. 
وی افزود: از آن سو نیز نرخ واقعی ارز بالاتر از رقم فعلی است بنابراین پایین بودن نرخ 
ارز نسبت به واقعیت اقتصادی کشور به معنای اعطای یارانه به تولیدکنندگان خارجی برای 

صادرات به ایران است. 
محبی نژاد با بیان اینکه با لغو تحریم ها خودروسازان و واردکنندگان قطعات یدکی می توانند 
با استفاده از ارز مبادله ای قطعه وارد کنند، تصریح کرد: بنابراین در چنین شرایطی اگر تعرفه 
واردات قطعات افزایش نیابد شاهد افزایش واردات و تعطیلی برخی واحدهای قطعه سازی 

خواهیم بود. 

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور:

رقم دستمزد کارگران نصف شب مشخص نشود 

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور با بیان اینکه مشکلات کارگران 
و کارفرمایان متعلق به یکدیگر است، گفت: از کارفرمایان انتظار داریم واقعیتهای زندگی 

کارگران را بپذیرند و بر اساس آن به تعهدات خود در قبال دستمزد عمل کنند. 
هادی ابوی اظهار کرد: درست است که دستمزد کارگران را برای سال بعد تعیین می 
کنیم ولی تعیین آن بر پایه نرخ تورم امسال صورت می گیرد در حالی که تورم سال بعد 
قابل پیش بینی نیست و همین مساله یکی از علل عقب ماندگی دستمزد کارگران در 

سال های اخیر بوده است. 
وی با بیان اینکه فاصله بین هزینه و دستمزد کارگران در طول سالهای گذشته افزایش 
یافته است، گفت: متاسفانه نرخ تورم سالانه فراتر از رقم دستمزدی بوده که در شورای عالی 

کار مصوب شده است. 
ابوی با تاکید بر خروج جلسات شورای عالی کار از چانه زنی های پایان سال ، گفت: یکی 
از خواسته های تشکل های کارگری این است که شورای عالی کار از حالت چانه زنی پایان 
سال خارج شود و در بحث تعیین دستمزد بیشتر به مباحث علمی تر و تخصصی تر 
پرداخته شود تا تعیین مزد به مسایل علمی و پژوهشی و تحقیقات میدانی نزدیکتر باشد. 

این مقام مسوول کارگری ادامه داد: شیوه تعیین دستمزد کارگران را به این شکل که 
نصف شب یا دو روز مانده به آخر سال به نتیجه می رسیم نمی پذیریم و انتظار داریم که 

در تعیین مزد به مسایل علمی و پژوهشی توجه بیشتری شود. 
دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور در عین حال درباره حضور وزیر 
کار در جلسات تعیین دستمزد اظهار کرد: این حضور می تواند جلسات مزد را جدی تر 
و رسمی تر پیش ببرد و شاید هم زودتر به نتیجه برساند، البته چانه زنی میان گروههای 
کارفرمایی و کارگری رقم دستمزد کارگران را مشخص می کند ولی هر یک از طرفین از 

جمله نمایندگان دولت نیز باید نقش واسطه گری و میانجی گری خود را نیز ایفا کنند. 
وی با اشاره به آخرین رقم سبد هزینه ماهانه خانوارهای کارگری، تصریح کرد: آخرین 
رقمی که به آن رسیدیم 3 میلیون و 200 هزار تومان بود که از رقم سال قبل بیشتر شده 
است ولی کارفرمایان با وجود آنکه حقیقت زندگی کارگران را می دانند و از هزینه های 
سنگین زندگی  آنها خبر دارند وقتی پای تصمیم گیری برای دستمزد به میان می آید 

خود را کنار می کشند. 
ابوی گفت: مشکلات کارگران و کارفرمایان متعلق به همدیگر است لذا انتظار داریم 
کارفرمایان واقعیتهای زندگی کارگران را بپذیرند و بر اساس آن به تعهدات خود در قبال 

دستمزد عمل کنند. 

شورای جهانی طلا پیش بینی کرد:

موج جدید خرید بانک های مرکزی
 در بازار طلا 

انتظار می رود بانک های مرکزی پس از افزایش ذخایر طلایشان در نیمه دوم سال گذشته 
که طلا به کمترین قیمت در چهار سال گذشته نزول کرده بود، خریدهای بیشتری در 

سال 2016 انجام دهند. 
به گزارش ایسنا، شورای جهانی طلا در جدیدترین گزارش خود از وضعیت تقاضا در بازار 
طلا اعلام کرد تقاضا برای طلا از سوی بانک های مرکزی در سه ماهه چهارم سال 2015 
به میزان 25 درصد افزایش یافت و به 167 تن در مقایسه با 134 تن در مدت مشابه سال 

2014 رسید. 
سیمونا گامبارینی، اقتصاددان کالاها در موسسه "کپیتال اکونومیکس" پیش بینی کرد 
خرید بیشتر از سوی بانک های مرکزی جهان احتمالا یکی از عوامل متعددی خواهد بود 

که از قیمت طلا در چند سال آینده حمایت می کنند. 
تقاضای بانک های مرکزی در کل سال 2015 تقریبا ثابت بود و به 588.4 تن در مقایسه 
با 584 تن در سال 2014 رسید اما آمار ماهانه افزایش روند خرید طلا بویژه از سوی چین 

و روسیه در نیمه دوم سال گذشته را نشان داد. 
چین در اکتبر 15 تن، در نوامبر 20.8 تن و در دسامبر 19 تن طلا به ذخایرش اضافه 
کرد. این کشور در ژوییه سال گذشته برای نخستین بار در شش سال گذشته انتشار آمار 
ذخایر طلای خود را آغاز کرد.  ذخایر طلای روسیه 18.4 تن در اکتبر و 22.3 تن در 
نوامبر افزایش یافت. طبق گزارش شورای جهانی طلا، آمار مربوط به روسیه عمدتا شامل 

خریدهایی است که در بازار داخلی انجام گرفته اند. 
رشد تقاضا چندان تعجب آور نیست زیرا عمده خریدها زمانی انجام گرفت که طلا تحت 
تاثیر دورنمای افزایش نرخهای بهره در آمریکا با کاهش قیمت قابل توجهی روبرو شده بود. 
قیمت هر اونس طلا در اواسط دسامبر به پایین 1050 دلار افت کرد که پایین ترین قیمت 
از اکتبر سال 2009 بود.  تحلیلگران انتظار دارند تقاضای فیزیکی با خرید بانک های مرکزی 
و همچنین خرید جواهرات، شمش و سکه در سراسر جهان بویژه هند و چین حمایت شود. 
بر اساس گزارش مارکت واچ، این دو کشور یکی از بزرگترین خریداران طلا در جهان 
هستند اما دارایی های طلای بانک مرکزی آنها درصد کوچکی از ذخایرشان را تشکیل 
می دهد.  ذخایر طلای کنونی چین که به 1762.3 تن می رسد تنها 1.8 درصد از کل 
ذخایر این کشور است در حالیکه 557.7 تن دارایی طلای هند تنها 5.4 درصد از ذخایر 
این کشور را تشکیل می دهد.  در مقابل آمریکا 8133.5 تن ذخایر طلا دارد که 72.2 

درصد از کل ذخایر این کشور است. 
اقتصاددان "کپیتال اکونومیکس" پیش بینی کرد بانک های مرکزی اقتصادهای در 
حال توسعه منبع اصلی تقاضا از سوی بخش رسمی در آینده خواهند بود. ذخایر طلای 
بانک مرکزی چین از نظر استانداردهای سایر بانکها بسیار اندک است که نشان می دهد 

خریدهای بیشتری در آینده انجام خواهند شد. 
اگر بانک های مرکزی تصمیم بگیرند میزان قابل توجهی به ذخایر طلایشان اضافه کنند، 
نسبت به سال گذشته پرهزینه تر خواهد بود زیرا قیمت هر اونس طلا در بازار جهانی از مرز 

1200 دلار عبور کرده است. 

 شاید برای مشترکان جدید همراه اول یا حتی آنها که 
سال هاست از خدمات این اپراتور استفاده می کنند، این سوال 
مطرح باشد که صورتحساب سیم کارتهای دائمی چگونه 
محاسبه شده و هر کدام از آیتم های موجود در قبض آن به 

چه معنا و هزینه آن چقدر است؟ 
به گزارش خبرنگار ایسنا، برای روشن شدن موضوع، نحوه 
محاسبه صورت حساب  های دوره ای همراه اول را به صورت 

کامل مرور می کنیم. 
آبونمان: آبونمان همان هزینه اشتراک است که به صورت 
ماهانه پرداخت شده و بر همین اساس در صورت حساب 
همراه اول، هر ماه 6300 ریال برای هر مشترک منظور می 

شود. 
مکالمه: در این زمینه به ازای هر دقیقه مکالمه درون شبکه 
ای یا مکالمه با تلفن ثابت رقمی معادل 570 ریال در حساب 
مشترک منظور شده و 625 ریال هم به ازای هر دقیقه مکالمه 
خارج از شبکه برای سیم کارت های دائمی همراه اول منظور 

می شود. 
خارجه: تماس های صادره از ایران که مقصد آن )مخاطب( 

شماره تلفن ثابت یا همراه کشور دیگری باشد هم هزینه 
هایی دارند که برای کسب اطلاعات بیشتر در مورد هزینه 
www.mci.ir/web/guest/ به  توان  می  ها  تماس  این 

international-roaming مراجعه کرد. 
پیام کوتاه: اما با ارسال هر پیامک فارسی 89 ریال به ازای 
هر پارت پیام فارسی و 222 ریال به ازای هر پارت لاتین به 

حساب اپراتور واریز می شود. 
بسته های اینترنت: اما برای اطلاع از نوع و تعرفه بسته های 
تشویقی اینترنت مشترکان می توانند از طریق: ارسال پیامک 

به 8080 و یا شماره گیری #100* اقدام کنند. 
اینترنت تعرفه عادی: در صورت عدم فعال سازی بسته های 
تخفیفی نیز به ازای هر کیلو بایت داده هزینه ای مطابق نرخ 

مصوب نیم ریال به حساب مشترک منظور خواهد شد. 
افزوده  ارزش  های  سرویس  افزوده:  ارزش  سرویس 
دارند  آنها  درباره  متعددی  سوالات  مشترکان  معمولا  که 
سرویس هایی هستند که بنا به درخواست مشترک فعال شده 
و هزینه محتوای ارسالی پس از درخواست، متناسب به نوع 

سرویس تعیین شده محاسبه خواهد شد. 

هزینه پیامکهای ارزش افزوده در اولین پیامکی که فرستاده 
می شود، به مشترک اطلاع رسانی می شود. برای اطلاعات 
www.mci.ir/web/ بیشتر در این خصوص هم می توان به

vas/home#intro مراجعه کرد. 
سایر هزینه ها: ارائه خدمات به مشترکین طبق کدهای 
هزینه که در پشت قبض چاپ می شود؛ اعم از آوای انتظار، 
تغییر نام، آدرس و ... هزینه هایی به دنبال دارد که در قبض 

های مشترکان اعمال می شود. 
رومینگ: استفاده از سیم کارت همراه اول در خارج از 
کشور رومینگ نامیده می شود. برای کسب اطلاع از تعرفه 
اپراتورهای طرف قرارداد، »نام یا کد کشور بدون صفر« را به 

8070 پیامک کنید. 
همچنین با ارسال پیامک با متن »R، نام یا کد کشور 
بدون صفر« به 990009 و یا مراجعه به وب سایت همراه 
www.mci.ir/web/guest/postpaid- نشانی  به  اول 

roaming هم می توانید از این مورد مطلع شوید. 
جمع صورتحساب: نیز حاصل جمع مبالغ بالا را در برمی 

گیرد. 
تخفیفات: در صورت استفاده از بسته ها و طرح های تشویقی، 

تخفیفات آنها در این فیلد محاسبه می شود. 
مالیات و عوارض: مالیات و عوارض 9 درصد مبلغ جمع 

صورتحساب است. 
شورای  مجلس  مصوبه  براساس  دولت:  عمومی  درآمد 
اسلامی از ابتدای سال 94، 10ریال به ازای هر پارت پیامک، 
افزوده شده که مبلغ مابه تفاوت در آیتم درآمدعمومی دولت 
محاسبه می شود و جزو درآمد اپراتورها نیست اما با این وجود 

در قبض مشترکان اعمال می شود. 
مجموع: جمع صورتحساب + مالیات و عوارض +درآمد 

عمومی دولت – تخفیفات در این قالب اعمال می شود. 
بستانکاری / بدهکاری: این بخش نیز همان طور که از نام 
آن پیداست شامل مبالغ اضافه یا کسر پرداختی در دوره های 

پیش می شود. 
کسر هزار ریال: 3 رقم آخر مبلغ پرداخت که جهت رند 

شدن از مبلغ کسر می شود. 
مبلغ قابل پرداخت: مبلغی که بر اساس شناسه اعلامی باید 

پرداخت شود. 

  به گزارش خبرآنلاین، بررسي هاي صورت گرفته توسط سازمان مدیریت صنعتي نشان 
مي دهد میزان فروش خودرو توسط دو خودروساز داخلي ایران حدود 209 هزار و 482 میلیارد 

و 640 میلیون تومان خودرو گزارش شده است.
 به این ترتیب دو شرکت بزرگ خودروساز ایراني در سیزده سال گذشته به طور متوسط 
سالانه 16 هزار و 114 میلیارد تومان خودرو فروخته اند که رقمي قابل توجه محسوب 

مي شود. 
 گزارش هاي ارائه شده از سوي سازمان مدیریت صنعتي نشان مي دهد سهم ایران خودرو از 
بازار خودروي ایران در سال هاي گذشته همواره سهمي بالاتر از سایپا بوده است. در این گزارش 
رقم فروش دو شرکت بزرگ خودروسازي که بیش از 90 درصد بازار ایران را در اختیار دارند 
مورد اشاره قرار گرفته و طبیعتا حجم فروش خودرو در بازار ایران بیش از این هاست خصوصا 
که از سال 1384 واردات خودرو به کشور نیز آزاد شد و همین امر سبب شد در این حوزه نیز 
گردش مالي قابل توجهي ایجاد شود. خودروسازان در دهه گذشته همواره جز پرفروش ترین 
شرکت هاي ایراني بوده اند اما موقعیت آنها در سه سال گذشته اندکي تضعیف شده و دیگر 

رتبه هاي بالاي جدول فروش را به خود اختصاص نمي دهند. 
 در فاصله سال هاي 1380 تا 1390 ، شرکت هاي خودرویي همواره فروش اول یا دوم 
جدول را به خود اختصاص داده اند. این روند تنها در سال 1387 اندکي تغییر کرد و در این 
سال خودروسازان رتبه سوم جدول را از آن خود کردند اما از سال 1391 به بعد، به دلیل تشدید 
تحریم هاي اقتصادي علیه ایران ، مشکلات صنعت خودروسازي افزایش قابل توجهي یافت و 

همین امر سبب شد رتبه هاي پایین تر جدول به این گروه اختصاص یابد. 
 در سال هاي مذکور حجم تولید خودرو کاهشي قابل توجه را تجربه کرد و افزایش قیمت ها 
نیز رکود بازار را رقم زد . روند مذکور همچنان تداوم دارد و بررسي ها نشان مي دهد با وجود 
لغو تحریم ها، هنوز صنعت خودروسازي ایران با مشکلات فراواني روبروست چرا که مصرف 

کنندگان ایراني از پس سال هاي طولاني حضور خودروسازان در بازاري انحصاري به دلیل 
نارضایتي از کیفیت و قیمت ، تقاضاي خرید را وارد بازار نمي کنند . در حالي که رتبه فروش 
بزرگترین خودروساز ایراني در سه سال اخیر بین 12 تا 7 در نوسان بوده است، دومین 
خودروساز بزرگ ایراني رتبه هاي 13 تا 21 را از آن خود کرده است . به نظر مي رسد انعقاد 
قراردادهاي تازه و تولید مدل هاي جدید خودرو بتواند در سال هاي آتي بازار خودروي ایران 
را از زمستان طولاني و سرد دور کند. صنعت خودروسازي ایران صنعتي مهم براي دولت و 
افکار عمومي محسوب مي شود. در حالي صنعت خودروسازي ایران با نارضاتي آشکار مصرف 
کنندگان روبروست که صنایع خودروسازي کشورهایي که همزمان با ایران راه اندازي شده 

است، موقعیت مناسبي در بازارهاي جهاني دارد. 

 پس از اجرایی شدن برجام، شاید بازار هواپیمایی ایران 
پرکارترین روزهای خود را پس از نزدیک به سه دهه پشت 
سر می گذارد و ظرفیت هایی که در زمان تحریم ها مغفول 
مانده، تنها با گذشت چند هفته اوضاع به شدت متفاوت را 

تجربه می کند. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، هر چند بسیاری از مذاکرات 
و صحبت ها توان رقابت با تاثیرگذاری غیر قبال انکار خرید 
118 ایرباس و 20 هواپیمای نوساز ATR را ندارند، اما 
فرودگاه های ایران نیز دوران جدیدی را آغاز کرده اند که قطعا 
به نسبت آنچه در ایام تحریم ها داشته اند به شدت متفاوت 

است. 
فرودگاه امام خمینی به عنوان قطب پروازهای بین المللی 
کشور در طول هفته های گذشته جلسات متعددی را پشت 
سر گذاشته که نتیجه آن نهایی شدن قرارداد برخی سرمایه 
گذاران و شرکت های مشاور و البته تفاهم نامه هایی مهم 

است که در آینده نزدیک به اجرا در می آیند. 
این فرودگاه که از نظر زیرساختی تنها فرودگاه  ایران 
به حساب می آید که امکان نشست و برخاست هواپیمای 
ایرباس 380 را داراست – هواپیمایی که ایران در قرارداد 
اخیر 12 فروند از آن سفارش داده – در عرصه توسعه توان 
زیرساختی و البته مسافر پذیری گام هایی مهم برداشته تا 

جایی که وزیر راه ابراز امیدواری کرده تا با اجرای دو فاز 
توسعه ای این فرودگاه، ظرفیتی 100 میلیون نفری برایش 
فراهم آید.  این توجهات ویژه به فرودگاه امام، ایرلاین های 

مطرح اروپایی را نیز وسوسه کرده که بار دیگر پروازهای خود 
به ایران را از سر بگیرند و در این میان پیک سفری نوروز که 
مسافران ایرانی گسترده ای دارد، بهترین فرصت برای آنها به 
شمار می آید، فرصتی که به نظر می رسد در آینده نزدیک 

قرارداد استفاده از آن بسته می شود. 
سیدی - مدیرکل فرودگاه امام)ره( - در این باره گفته 
شرکت هواپیمایی ایرفرانس در مسیر پاریس - تهران، شرکت 
بریتیش ایرویز در مسیر لندن-تهران و شرکت هواپیمایی 
کی.ال.ام نیز در مسیر آمستردام - تهران برنامه های خود را 
برای آغاز پروازها از فروردین 1395 اعلام کردند و اگر به این 
آمار درخواست لوفت هانزا برای افزایش پروازهایش را نیز 
اضافه کنیم، قطعا بهبود جایگاه ایران در مسیرهای پروازی 

منطقه اولین نتیجه خواهد بود. 
هرچند فعال شدن دوباره ایران ایر و قراردادهای جدید 
ایران با طرف های اروپایی چندان برای رقبای منطقه ای 
کشور خوشایند نبوده و در کنار ایرلاین های حاشیه خلیج 
فارس حتی ایرلاین دولتی ترکیه را نیز به تحرک واداشته اما 
اگر ایران قصد دارد بر مبنای برنامه های بالا دستی کشور خود 
را به عنوان قطب هوایی منطقه در سال های آینده مطرح کند 
قطعا توسعه روابط با این ایرلاین ها و ساخت فرودگاه هاب 

منطقه قابل فراموشی نیست. 

جزئیات صورتحساب موبایل خود را بدانید 

بازار بزرگ خودروی ایران در 13 سال گذشته 

دو خودروساز بزرگ ایرانی چقدر خودرو فروختند؟ 

پرواز 3 غول اروپایی در تهران

تعطیلات نوروز، ایرلاین های خارجی را هوایی کرد 
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 پرسپولیس چطور دوباره محبوب شد؟

 فوتبال هنوز در ایران تماشاگر دارد

پرسپولیس در این فصل کاری کرده که هیجان دوباره به سکوها برگردد و همه با لذت به 
تماشای فوتبال بنشینند.

 ورزشگاه آزادی روز جمعه 23 بهمن ماه یکی از روزهای به یاد ماندنی خود را پشت سر 
گذاشت، روزی که 80 هزار تماشاگر پرسپولیس بدون اینکه کوچک ترین بی احترامی به تیم و 
یا بازیکن حریف داشته باشند، 94 دقیقه با اشتیاق فراوان تیم محبوب خود را تشویق کردند، 

آن هم در شرایطی که هوا بسیار سرد بود.
مدت ها بود که هواداران پرسپولیس را این قدر با ذوق و اشتیاق ندیده بودیم. دو هفته 
پیش هم همین تعداد تماشاگر برای تماشای دیدار پرسپولیس - سپاهان به ورزشگاه آزادی 
آمدند، اما در آن مسابقه هیجان روی سکوها به اندازه دیدار روز )جمعه( نبود. برای به وجود 
آوردن چنین شرایطی باید از برانکوایوانکوویچ ممنون بود. او تیمی ساخته که با وجود فاصله 
پنج امتیازی با صدر جدول )بدون احتساب بازی های هفته بیستم( هواداران برای تماشای 

مسابقه اش در هوای بسیار سرد زمستانی، کلی ذوق و اشتیاق از خود نشان می دهند.
بدون کوچک ترین تردید و یا جانبداری باید گفت که پرسپولیس در حال حاضر با 
کیفیت ترین تیم لیگ است، تیمی که در فصل جاری کمترین هزینه را به نسبت 10 سال 
گذشته در فصل نقل وانتقالات داشته، اما به پشتوانه کادرفنی کار بلدش توانسته تبدیل به 
تیمی شود که بازیکنانش فقط و فقط به کار گروهی فکر می کنند و حتی اگر سه چهار مهره 

اصلی خود را در اختیار نداشته باشد، باز هم کیفیت خود را حفظ خواهد کرد.
جدا از عملکرد خوب برانکو و دستیارانش نباید از مدیریت خوب و بی حاشیه علی اکبر 
طاهری هم به سادگی گذشت. طاهری در شرایط سخت پرسپولیس را از محمد حسین 
نژاد فلاح تحویل گرفت، اما به جای اینکه بیشتر در رسانه ها باشد بدون حاشیه برنامه های خود 
را پیش برد و بعد از مدت ها باشگاه پرسپولیس را تقریباً به ثبات رسانده است. یکی از کارهای 
خوب طاهری و مشاورانش، رایگان کردن تماشای بازی های اخیر پرسپولیس بوده که باعث 
شده هواداران این تیم بعد از مدت ها برای تماشای بازی های تیم محبوب شان در لیگ شور 

و اشتیاق فراوانی از خود نشان دهند.
پرسپولیس با کادر فنی و مدیریتی اش در این فصل ثابت کرد که می توان با ستاره نخریدن 
و هزینه میلیاردی برای جذب بازیکن نکردن هم جزو تیم های مدعی بود و هواداران را به 
ورزشگاه کشاند. هوادارانی که صاحبان واقعی این فوتبال بوده و هستند و هرگز نمی توان 
گفت؛ سکوها در ایران هیجان خود را از دست داده است، حداقل آنهایی که عصر روز جمعه 

23 بهمن ماه در ورزرشگاه آزادی بودند حق ندارند این اظهار نظر را داشته باشند.

ستایش رسانه های قطری از نکونام

کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران که به تازگی به العربی پیوسته است در دیدار برابر 
لخویا با عملکرد خوبی که داشت موجب شد رسانه های قطری به تمجید از او بپردازند.

 در یکی از دیدارهای حساس هفته هجدهم لیگ ستارگان قطر، العربی با هدایت جانفرانکو 
زولا در ورزشگاه خانگی میزبان لخویا بود و در نهایت موفق شد با یک گل برابر این تیم به 

پیروزی برسد و سه امتیاز حساس دیگر را به دست آورد.
اشکان دژاگه، ستاره ایرانی العربی در این دیدار به خاطر محرومیت نتوانست تیمش را 
همراهی کند اما جواد نکونام در ترکیب اصلی به میدان رفت و 90 دقیقه بازی و یک کارت 

زرد هم گرفت.
نکونام که در نیم فصل دوم به العربی اضافه شد، در این دیدار هم بازی بسیار خوبی را به 
نمایش گذاشت و ستایش رسانه های قطری را به دنبال داشت. این بازیکن در پایان بازی 
از 10، نمره 7.5 را به خود اختصاص داد و این نشان می دهد که یکی از بهترین بازیکنان 
میدان بوده است. 7.5 بالاترین نمره ای است که در این دیدار ثبت شد و علاوه بر نکونام، دو 
بازیکن دیگر العربی هم چنین نمره ای را به خود اختصاص دادند و این نشان می دهد که 

نکونام یکی از بهترین بازیکنان میدان بوده است.
جواد نکونام، سومین بازی خود با العربی را در فصل جاری لیگ ستارگان قطر سپری کرد. 
پیوستن این بازیکن ایرانی به العربی بازتاب زیادی در رسانه های قطری داشت. هواداران 
این تیم قطری مخالف پیوستن نکونام به این تیم بودند زیرا آنها بر این باور بودند که دوران 
فوتبال این بازیکن ایرانی به پایان رسیده است و باید سران این باشگاه بازیکن بهتری را جذب 
می کردند اما نکونام با بازی های درخشانی که به نمایش گذاشته، جواب انتقادات را داده و 

تاکنون ثابت کرده که یکی از بهترین بازیکنان تیمش بوده است.
العربی قبل از پیوستن نکونام مشکلات زیادی داشت و حتی جانفرانکو زولا خطر اخراج را 
هم احساس می کرد اما با آمدن این بازیکن ایرانی، قرمزپوشان قطری در سه بازی خود هفت 
امتیاز کسب کردند و در هر سه بازی، نکونام تاثیرگذار کار کرده است به ویژه در دیدار قبلی 

که به همراه دژاگه به عنوان بهترین بازیکن میدان انتخاب شد.
سایت الرای بعد از دیدار العربی برابر لخویا درباره عملکرد نکونام نوشت: »یکی از بهترین 
بازیکنان میدان بود. نکونام فعالیت و جنب و جوش زیادی در میانه میدان داشت و نقشی را 
که به او داده شده بود، به خوبی انجام داد. او هم در کارهای دفاعی و هم در کارهای هجومی 

خوب ظاهر شد و از 10 نمره عدد 7.5 را به خود اختصاص داد.«
العربی با پیروزی در این دیدار، 31 امتیازی شد و به رده چهارم جدول رده بندی صعود کرد 

تا شانس کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را داشته باشد.

»موج استعفا« در تنیس روی میز
انتظار می رفت با برگزاری مجمع انتخاباتی و خارج شدن مدیریت تنیس روی میز از 
بلاتکلیفی، حاشیه ها از این رشته فاصله بگیرد در حالیکه »موج استعفا«ی به راه افتاده، 

چالش های جدیدی ایجاد کرده است.
به گزارش خبرنگار مهر، بسیاری از حاشیه های و چالش هایی که تنیس روی میز کشور 
طی چند سال گذشته با آن مواجه بود، ربط داده می شد به مدیریت تنیس روی میز و اینکه 
فردی از اهالی این رشته آن را عهده دار نیست. حتی این انتقادها در دوره ای که فدراسیون 
تنیس روی میز با سرپرست اداره می شد نیز ادامه داشت و همه امیدوار بودن به پایان این 

مشکلات و تنش ها با روی کار آمدن مدیر پینگ پنگی.
این امید در کنار  انتقادها و حاشیه ها وجود داشت تا اینکه مجمع انتخاباتی فدراسیون 
تنیس روی میز برگزار شد و طی آن مهرداد علی قارداشی به عنوان رئیس منتخب مجمع، 
مدیریت فدراسیون را برای چهار سال آینده به دست گرفت. با انتخاب قارداشی که از اهالی 
تنیس روی میز است و مدت زمان زیادی هم دبیر فدراسیون بود، امیدواری های زیادی 
ایجاد شد به اینکه تنیس روی میز روی آرامش را ببیند و روزهای بدون تنش را سپری کند. 
این امید در هفته های اول مدیریت جدید فدراسیون تنیس روی میز محسوس بود اما رفته 

رفته و به خصوص با موج استعفایی که به راه افتاده کمرنگ شد. 
مهرداد علی قارداشی طی سه ماهی که از حضورش در تنیس روی میز می گذرد 
انتصاب های زیادی انجام داده است که یکی از آنها همین چند روز پیش مسئولیتی که به وی 
سپرده شده بود، استعفا داد. مهدی تکابی که با حکم قارداشی به عنوان مدیر اجرایی طرح 
هوپس منصوب شده بود، هفته گذشته از این مسئولیت کناره گیری کرد. دلیل این اقدام 

تکابی اعتراضاتی بود که وی به عملکرد دبیر فدراسیون و اقدامات وی داشت. 
به فاصله یکی روز پس از تکابی هم، منصور علوی، رئیس کمیته مربیان و عضو کمیته فنی 

اعلام استعفا کرد و بازهم در اعتراض به دبیر فدراسیون.
البته اینکه دو استعفا صورت گرفته در فدراسیون تنیس روی میز که در فاصله کمتر از دو 
روز انجام شد، به چه دلیل انجام شده خیلی مهم نیست؛ موضوع مهمتر موج استعفایی است 
که به راه افتاده و نگرانی های دوباره ای را در مورد تنیس روی میز و حاشیه سازی های دوباره 
در این رشته ایجاد کرده است و قطعا ادامه این روند نتایج خوبی برای این رشته المپیکی 
نخواهد داشت.  رئیس فدراسیون با تجربه ای که از مواجه شدن با اینگونه شرایط دارد باید 
به موقع و خیلی زود استفاده کرده و در اولین گام جلوی دلیل دو استعفای صورت گرفته که 
تقریبا مشابه بوده را بگیرد وگرنه موج به راه افتاده برای استعفا تا آنجا ادامه پیدا می کند که 

شاید کمتر اقدامی برای پایان دادن به تبعات آن کارساز شود. 

سرمربی تیم ملی کشورمان همانند گذشته ادبیاتی به دور از شأن 
یک مربی حرفه ای را به کار برد تا نشان دهد هنوز هم از مدیریت 

نکردن فدراسیون فوتبال کمال استفاده را می برد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، توهین، توهین و توهین؛ این ادبیاتی 
است که مدت هاست از کی روش می بینیم و می شنویم. سرمربی 
پرتغالی تیم ملی که پس از ورود به ایران یکی یکی مخالفان خود 
را از راه به در کرده است، حالا آخرین تیرهای خود را به سمت 
آخرین مخالفانش شلیک می کند. او پس از حضور در ایران با عباس 
ترابیان، سرپرست وقت تیم ملی، خسرو والی زاده، مدیر رسانه ای وقت 
تیم ملی، امیرحسین حسینی، مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال 
و مدیر رسانه ای پیشین تیم ملی، محمود گودرزی، وزیر ورزش و 
جوانان، علیرضا اسدی، دبیرکل فدراسیون فوتبال، محمد مایلی کهن، 
رسانه هایی  مقدس،  هوشنگ  درخشان،  حمید  قلعه نویی،  امیر 
که انتقادی از او کرده اند و... به مشکل خورده است. برخی از این 
افراد کسانی بودند که روزی نزدیک ترین فرد به کی روش محسوب 
می شدند. شاید او در برخی موارد حق هم داشته اما ادبیاتی که به 
کار برده نه در شأن یک مربی حرفه ای است و نه در شأن افرادی که 
درباره آنها حرف زده و اگر حرفش حق هم بوده به بدترین شکل آن 

را بیان کرده است.
مشکلات کی روش با افراد مختلف همچنان ادامه دارد و او این بار 
توپ های خود را به سمت علیرضا اسدی و به قول خودش، رئیسش 
)یعنی محمود گودرزی(، عباس ترابیان و زهره هراتیان شلیک کرده 
است. سرمربی پرتغالی تیم ملی که همیشه صحبت از پرستیژ، اخلاق 
و... می کند، در شب عید نوروز خود را ایرانی جلوه می دهد، ساعتی با 
بند پرچم ایران به دستش می بندد، در ماه محرم از اخلاق و احترام 
به عزا صحبت می کند؛ به راحتی به ایرانی ها توهین می کند و هر چه 

دلش می خواهد بر زبان می آورد.
مربی با کارنامه پرتغالی که در توانایی های فنی اش تردیدی وجود 
ندارد، به نفر اول ورزش کشور توهین کرده، به دبیرکل فدراسیون 
فوتبال توهین کرده، به یکی از 10 زن تاثیرگذار فوتبال از نگاه 
فیفا )دکتر هراتیان( توهین کرده، به فردی که او را به ایران آورده  

)ترابیان( توهین کرده؛ کاری که پیش از این هم به دفعات انجام داده 
بود. او پیش تر علیه ترابیان و اسدی و وزیر ورزش و هر که مخالفش 
بود، نیز همین ادبیات را به کار برده بود و رئیس فدراسیون فوتبال 
پس از اینکه مدت ها تماشاگر بود، به تذکر به او بسنده کرد و گفت 
که کی روش بدون اجازه او حق صحبت کردن ندارد. سؤال اما این بود 

که مگر در قرارداد کی روش چنین چیزی پیش بینی نشده بود که او 
نباید بدون اجازه حرف بزند؟ سکوت او اما آتش زیر خاکستر بود تا 
کی روش نشان دهد حرف های تندتری برای گفتن دارد و بدون اینکه 

حرمت ها را حفظ کند، همه چیز را زیر پا می گذارد.
در این میان البته کی روش دستیارانش را هم جلو فرستاد و مارکار 
آقاجانیان، دن گاسپار و سپس افشین پیروانی به خط شدند تا از مربی 

بالادست شان حمایت کنند. 
کی روش روز گذشته حرف از استعفا زد درست مثل سال گذشته 
گفته  کی روش  که  اینجاست  جالب  ماند.  اما  می رود،  گفت  که 
تاریخ استعفایش را 11 اردیبهشت ماه سال 95 می نویسد و امروز 
استعفایش را به کفاشیان می دهد. نکته این است که چرا کی روش 
روز 11 اردیبهشت را به عنوان روز استعفایش اعلام کرده است؟ تیم 
ملی در فروردین ماه 95 دو بازی در پیش دارد و سؤال این است که 
چرا کی روش اگر قصد استعفا دارد پس از این مسابقات و در همان 
فروردین ماه استعفا نمی کند؟ آیا استعفا در اردیبهشت 95 و در روز 
انتخابات فدراسیون فوتبال، بازی جدیدی است؟ آیا کفاشیان هم در 
این بازی قرار داشته و از ماجرا خبر دارد؟ آیا این نمایشی جدید با 

هماهنگی های قبلی است؟
به  کی روش  توهین های  مقابل  پیش تر  که  کفاشیان  دید  باید 
ایرانی ها تماشاگر بوده، این بار هم چنین کاری خواهد کرد؟ متأسفانه 
کار به جایی رسیده که مدیر ورزشی تیم ملی هم برای فدراسیون 
فوتبالِ تحت مدیریت علی کفاشیان خط و نشان می کشد همانطور 
نهایت  و  بودند  این کار کرده  که در گذشته دستیاران کی روش 
برخورد یک تذکر بود که البته به جایی هم نرسید. برای این فوتبال 
و اینگونه مدیریت باید تأسف خورد، وقتی یک پرتغالی به ایرانی ها 

توهین می کند و ما ساکتیم.

 وقتی یک پرتغالی به ایرانی ها توهین می کند و ما ساکتیم؛

کی روش به همه شلیک می کند، کفاشیان تماشا

نیکولاویچ عنوان کرد؛

محدودیت های مالی
مشکل بزرگ کمانداران معلول در راه ریو

سرمربی اوکراینی تیم  ملی ریکرو و کامپوند جانبازان و معلولان می گوید: کمبود منابع مالی 
در این فدراسیون تا حدودی دست ما را برای انجام تدارکات بهتر برای کمانداران اعزامی به 

پارالمپیک ریو بسته است.
الک نیکولاویچ در ارزیابی از وضعیت تیم  ملی تیر و کمان ریکرو و کامپوند جانبازان و 
معلولان در یک سالی که هدایت کمانداران را بر عهده گرفته است، اظهار کرد: ایران از 
کمانداران مطرح و خوبی برخوردار است و تا به امروز توانسته اند بیشترین سهمیه های 
پارالمپیک ریو را در ریکرو و کامپوند کسب کنند. اگر ما می توانستیم با تیم  کاملی راهی 
مسابقات جهانی آلمان شویم، تمام سهمیه ها را در آلمان و تایلند کسب می کردیم و دیگر 
به دنبال کسب سهمیه در مسابقات بین المللی جمهوری چک نبودیم، اما مشکلات مالی 
فدراسیون و عدم اعزام کمانداران بیشتر به آلمان تا حدودی شرایط را برای کسب سهمیه 

سخت تر کرد.
وی در باره وضعیت آسیب دیدگی  ابراهیم رنجبر و این که وی به مسابقات بین المللی 
جمهوری چک می رسد یا خیر؟ افزود: بعد از مسابقات آسیایی تایلند تا به امروز او را ندیده ام. 
البته آن طور که شنیده ام آسیب دیدگی  وی از ناحیه آرنج جدی نیست و اگر به عصب های 
تاندون دست خود زیاد فشار وارد نکند، به زودی به جمع اردونشینان خواهد پیوست. البته 
این که رنجبر به مسابقات چک می رسد یا خیر؟ باید بگویم که حضور وی در این تورنمنت 
زیاد هم نیست، اما با شخصیت قوی که از وی سراغ دارم معتقدم که هر  چه  سریع تر دوباره 

به شرایط ایده آل خود باز خواهد گشت و ما روی مدال او در ریو حساب باز کرده ایم.
نیکولاویچ همچنین پیرامون این پرسش که تا پارالمپیک ریو چند اردوی تدارکاتی برای 
تیم  ملی تیر و کمان معلولان پیش بینی کردید، گفت: حضور در تورنمنت های متعدد برای 
آماده سازی کمانداران جهت شرکت در ریو بسیار حائز اهمیت و فرصت خوبی برای محک 
ورزشکاران است اما متاسفانه به دلیل مشکلات مالی فدراسیون جانبازان و معلولان این 
امکان میسر نیست و تعداد مسابقات در طول سال کم است بنا بر این برای جبران این کمبود 
تلاش می کنیم. با توجه به این اهداف و برنامه هایی که داریم اردوهای متعددی را در جاهایی 
که از نظر آب و هوایی شبیه آب و هوای برزیل است، برپا می کنیم تا تیم آماده و خوبی را 

راهی پارالمپیک ریو کنیم.
وی در باره مدت قرارداد خود با تیم  ملی تیر و کمان معلولان و این که آیا استعدادیابی نیز 
جزو برنامه های او هست یا خیر؟ افزود: تا پایان پارالمپیک ریو با فدراسیون جانبازان و معلولان 
قرارداد دارم، اما شخصا دوست دارم در زمینه استعدادیابی نیز با این فدراسیون همکاری 
خوبی داشته باشم و حتی پیشنهاداتی نیز ارائه دادم و منتظرم تا ببینم نظر فدراسیون در 

این زمینه چیست.
سرمربی اوکراینی تیم  ملی ریکرو و کامپوند جانبازان و معلولان یکی از مشکلات خود با 
فدراسیون را کمبود منابع مالی و عدم پاسخگویی فدراسیون به برنامه ها و اهداف پیش بینی 
شده برای تیم  ملی تیر و کمان عنوان کرد و گفت: محدودیت منابع مالی در فدراسیون 
دست من را برای اجرای برنامه هایم جهت حضور قدرتمند کمانداران در ریو بسته است به 
طوری که از ابتدای حضورم در فدراسیون هر خواسته ای که از فدراسیون داشتم، به دلیل 

محدودیت های مالی عملیاتی نشده است.
نیکولاویچ ا ضافه  کرد : برای این که شانس بیشتری برای کسب سهمیه پارالمپیک در بخش 
کامپوند بانوان داشته باشیم به فدراسیون و سخنگوی رییس انجمن تیر و کمان معلولان 
پیشنهاد دادم که جز سمیه عباسپور، فرزانه عسگری را نیز به عنوان نفر دوم برای کسب 
سهمیه راهی مسابقات بین المللی جمهوری چک کنیم تا شانس دومی نیز برای کسب 

سهمیه داشته باشیم. حال نمی دانم فدراسیون با این پیشنهاد موافقت کند یا خیر؟
وی گفت: امیدوارم سال آینده که سال المپیک و پارالمپیک است، فدراسیون شرایط 

بهتری از نظر منابع مالی داشته باشد تا به خواسته های ما پاسخ مثبت بدهند.
سرمربی اوکراینی تیم  ملی ریکرو و کامپوند جانبازان و معلولان در پاسخ به این پرسش 
که شرایط ما در ریو در کامپوند بهتر است یا ریکرو، خاطر  نشان کرد: کمانداران معلول در 
کامپوند شرایط بهتری برای کسب مدال نسبت به ریکرو دارند و در این رشته راحت تر 
هستند. البته در ریکرو نیز کمانداران پیشرفت های خوبی داشتند و ما روی هر دو رشته برای 

کسب مدال حساب باز کرده ایم.
نیکولاویچ در پایان گفت: امیدوارم تا زمان اعزام تیم  ملی تیر و کمان معلولان به مسابقات 
بین المللی جمهوری چک، مشکلات فدراسیون از نظر منابع مالی مرتفع شود، تا با تیم کامل 
راهی چک شویم، زیرا این تورنمنت فرصت خوبی است برای تمام کمانداران تا وضعیت خود 

را مورد ارزیابی و محک قرار دهند. 

فرشته کریمی:

 امیدوارم در ایران هم توانایی ما را باور کنند
بهترین بازیکن فوتسال زنان آسیا گفت: حضور دو بازیکن فو تسا ل زنان در میان 
برترین های جهان نشان داد ما توانایی بالایی داریم و اگر امکانات در اختیارمان باشد بهتر 

هم می شویم. امیدوارم در ایران هم توانایی بانوان فوتسالیست را باور کنند. 
فرشته کریمی درباره حضورش در میان 10 بازیکن برتر فوتسال زنان جهان، اظها ر کرد: 
هر کسی که به چنین افتخاری می رسد خوشحال است، من هم از این قاعده مستثنی 
نیستم و از این که در میان بهترین های جهان حضور دارم افتخار می کنم. این که نام 

بازیکنی از ایران در این لیست دیده می شود جای خوشحالی دارد.
 کریمی ا دا مه  داد: چند روز پیش هم نام فرزانه توسلی، در بین بهترین د ر وازه بانان جهان 
قرار گرفت و باید به او هم تبریک بگویم. این نشان می دهد تا چه اندازه فوتسال ایران 

پیشرفت کرده و در جهان جایگاه خوبی را به خود اختصاص داده است. 
بهترین بازیکن فوتسال زنان آسیا گفت: نمایش تمام بازیکنان فوتسال ایران در ر قا بت های 
بین المللی دیده شده و همه باور کردند که فوتسال زنان ایران یکی از بهترین های جهان 
است. حضور دو بازیکن ایرانی در میان نفرات برتر جهان ثابت می کند که فوتسال زنان 

ایران فراتر از آسیا است.
 او در پایان گفت: امیدوارم رقم خوردن چنین اتفاقی باعث توجه بیشتر به ما شود و در 
ایران هم همه باور کنند که ما توانایی بالایی داریم و اگر امکانات و شرایط برایمان مهیا 

شود می توانیم به جایگاه های بالاتری هم برسیم.

نفت و استقلال تهران در شرایطی به مصاف هم می روند 
که تساوی به درد هیچ کدام از دو تیم نمی خورد و تنها 
پیروزی می تواند این دو تیم را از بحران احتمالی خارج کند.

امروز  ایران  برتر  لیگ  بیستم  هفته  ایسنا  گزارش  به 
با برگزاری دیدار دو تیم نفت تهران و استقلال از ساعت 
17:10 در ورزشگاه تختی به پایان می رسد. دو تیم در 

شرایطی مهیای این بازی حساس می شوند که در هفته های 
گذشته نتایج چندان خوبی را کسب نکرده اند. شاگردان علی 
منصوریان در آخرین بازی خود که در مرحله پلی آف لیگ 
قهرمانان آسیا برگزار شد با دو گل در ورزشگاه آزادی مغلوب 
الجیش قطر شدند تا از این مسابقات حذف شوند. آن ها در 
دو بازی اخیر خود در لیگ برتر نیز یک شکست و یک 

تساوی به دست آورده اند و برای به دست آوردن روحیه 
خود در ادامه لیگ برتر به کسب پیروزی مقابل استقلال 

نیاز دارند.
استقلالی ها نیز سه هفته متوالی است که موفق به 
پیروزی نشده اند. آن ها در هفته نوزدهم لیگ برتر و در 
شرایطی که انتظار می رفت در ورزشگاه آزادی بتوانند تیم 
قعرنشین استقلال اهواز را شکست دهند با تساوی یک بر 
یک متوقف شدند و البته حتی خوش شانس بودند که در 

این بازی یک امتیاز را کسب کردند.
استقلال و نفت در فصل جاری دو بار مقابل یکدیگر صف 
آرایی کرده اند که حاصل آن دو پیروزی برای استقلال بوده 
است. اولی در هفته پنجم لیگ برتر و در ورزشگاه آزادی 
برگزار شد که استقلالی ها با نتیجه دو بر یک سرمربی 
استقلالی نفت را شکست دادند. صف آرایی دوم دو تیم 
در مرحله نیمه نهایی جام حذفی بود که پس از تساوی 
یک بر یک در وقت های معمول و اضافه استقلال به لطف 

درخشش مهدی رحمتی به فینال جام حذفی صعود کرد.
استقلال از 19 بازی خود 36 امتیاز به دست آورده و پس 
از تساوی روز جمعه استقلال خوزستان مقابل تراکتورسازی 
صدر جدول را با یک امتیاز و بازی کمتر به این تیم واگذار 
کرد. نفت تهران هم از همین تعداد بازی 26 امتیاز کسب 
کرده و در صورت کسب سه امتیاز این بازی می تواند تا رتبه 

ششم جدول صعود کند.
برنده این دیدار قطعا با شرایط بهتری در ادامه لیگ ظاهر 
خواهد شد و تیم بازنده تا حدود زیادی وارد بحران می شود. 

رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال با بیان اینکه حضور کارلوس کی روش در فوتبال 
ما موهبت است، اظهار کرد: امیدوارم مشکلات حل شود و سرمربی تیم ملی به کارش در 

ایران ادامه بدهد.
مرتضی محصص در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره استعفای کارلوس کی روش با بیان 
مطلب فوق اظهار کرد: من هم از این موضوع بی اطلاع بودم و از طریق رسانه ها متوجه آن 
شدم. کارلوس کی روش برای فوتبال ما موهبت است و باید بیش از این برای آگاهی، تجربه 

و دانش وی ارزش قائل باشیم.
وی افزود: امیدوارم قبل از اینکه کی روش به صورت دائم به کارش در تیم ملی خاتمه 
بدهد بتوانیم از معلومات وی استفاده کنیم. فقط می توانم بگویم امیدوارم سرمربی تیم ملی 
به کارش ادامه بدهد. مطمئنم ما می توانیم از تجربه های او بخصوص در بحث جوانگرایی 

استفاده کنیم.
رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال ادامه داد: از سوی دیگر تا جام جهانی روسیه فرصت 

زیادی نمانده است. زمان برای تیم ملی کم است و امیدوارم زودتر مشکلات حل شود.
محصص درباره درخواست های سرمربی تیم ملی تصریح کرد: درخواست های کی روش 
غیر معقول و غیر منطقی نیست. هرکسی می داند تیم ملی ارزش این را دارد که مطلوبترین 

امکانات و شرایط را داشته باشد تا دل یک کشور را شاد کند.
وی خاطرنشان کرد: هرگاه یک مربی بزرگ یک تیم را رها می کند، خلاء بزرگی ایجاد 
می شود. اگر کی روش برود، پیداکردن جایگزین وی کار بسیار دشواری خواهد بود بخصوص 
برای آن گروه از بازیکنان که با او کار کرده اند چون انتظارات بالاست. رئیس کمیته فنی 
فدراسیون فوتبال درباره مخالفان کی روش و اینکه بعضی از آنها مربیان داخلی هستند، گفت: 
تا زمانی که به هم توهین نمی کنیم، حق نظر دادن داریم. فرگوسن در آخرین کتابش هم از 
کی روش تعریف و تمجید کرده و او را یکی از بهترین مربیان دنیا نامیده است. ما نباید حتما 

طرفدار کی روش باشیم ولی انتقادها تا جایی باشد که توهینی صورت نگیرد.

فدراسیون دوچرخه سواری با به خدمت گرفتن مربیان نه 
چندان با کیفیت خارجی پس از چند ماه به این نتیجه 
می رسد با آنها قطع همکاری کند و بدون اینکه چیزی به 
دوچرخه سواری ایران اضافه شده باشد، فدراسیون دوباره به 

خانه اول خود باز می گردد.
به گزارش ایسنا، نیاز تیم های ملی دوچرخه سواری ایران 
به داشتن مربی خارجی بر کسی پوشیده نیست و فدراسیون 
نیز به این نتیجه رسیده که برای ارتقا سطح رکابزنان خود 
باید از وجود مربی خارجی استفاده کند. نکته مهم این است 
که مربیانی که با آنها قرارداد بسته می شود، چقدر کیفیت 
لازم برای بالا بردن دانش دوچرخه سواری رکابزنان ایران 

را دارند.
فدراسیون قمری در فاصله هفت ماهه تا بازی های آسیایی 
اینچئون به فکر این افتاد که دوباره پای مربیان خارجی را به 
ایران باز کند. فدراسیون از اواخر سال 92 تاکنون با 5 مربی 
خارجی در بخش های سرعت، استقامت و نیمه استقامت و 
کوهستان قرارداد بسته که از این تعداد تنها یک نفر فعلا در 

ایران ماندگار است. سه نفر از آنها نتواستند نظر فدراسیون را 
جلب کنند و به کشورهایشان بازگشتند و یک نفر از آنها نیز 
فوت کرد. حقوق ماهیانه مربیانی که فدراسیون به خدمت 
گرفته بین 3000 تا 4000 دلار در ماه بوده است، بنابراین با 
این مبلغ قطعا مربیان درجه یک به ایران قدم نمی گذارند و 
در نهایت نیز فدراسیون پس از مدتی آنها را به کشورهایشان 

دیپورت می کند.
در واقع فدراسیون باید به این نتیجه برسد که مربیان 
درجه یک هیچ موقع بدون تیم نمی مانند بنابراین باید زودتر 
برای جذب آنها اقدام کند، از طرفی اگر واقعا می خواهد 
مربی بیاورد که در افزایش کیفیت رکابزنان تاثیر داشته 
باشد، باید بیشتر از این هزینه کند در غیر این صورت شرایط 
همین می شود که پس از دو، سه ماه مجبور می شود عذر 

مربی را بخواهد و دوباره به خانه اول برگردد.
اکنون نگاهی به وضعیت حضور مربیان خارجی در ایران 

داریم:
-پاول بوران بهمن سال 92 برای هدایت تیم ملی سرعت 

را برعهده گرفت و با ایران حضور در مسابقات قهرمانی آسیا 
2014، چند کاپ اروپایی و بازی های آسیایی اینچئون را 
تجربه کرد اما پس از بازی های آسیایی فدراسیون دیگر 
قراردادش را تمدید نکرد. حاصل کار بوران در دو رقابت 
آسیایی مدال طلای کایرین بوده که توسط محمد دانشور 

کسب شد.
به عنوان  اردیبهشت 93  از  -هری هنریکس هلندی 
سرمربی تیم ملی کوهستان انتخاب شد. این مربی نیز 
با ایران حضور در بازی های آسیایی 2014 و مسابقات 
قهرمانی آسیا 2014 و 2015 را تجربه کرد. فدراسیون در 

مهر سال 94 قرارداد این مربی را فسخ کرد.
بهترین نتیجه ای که این مربی هلندی کسب کرد پنجمی 

آسیا بوده است.
برای  آشنایی  نام  چهره  ارمنستانی  سولویان  -آلبرت 
رکابزنان ایران بود و خیلی از رکابزنان نامدار ایران نظیر 
حسین عسکری، امیر زرگری، قادر میزبانی و علیرضا حقی 
از شاگردان او بودند. فدراسیون برای مسابقات قهرمانی آسیا 
2015 تصمیم گرفت بار دیگر از وجود این مربی کنهسال 
استفاده کند و حتی با او قرارداد بست اما سولویان حدود 
یک ماه پس از عقد قرارداد )8 آبان 94( در اردوی تیم 

ملی درگذشت.
- تیم ملی سرعت در مسابقات قهرمانی آسیا 2015 از 
مربی داخلی استفاده کرد اما برای سال 2016 با وینچنزو 
چچی از ایتالیا قرارداد بست. این مربی از مهر تا بهمن سال 
94 تنها سرمربی تیم ملی سرعت ایران بود و فدراسیون 
به دلیل نداشتن رضایت از عملکردش قرارداد او را فسخ 
کرد. رکابزنان سرعتی به همراه چچی یک مدال طلا در 
ماده یک کیلومتر تایم تریل کسب کردند که توسط دانشور 

بدست آمد.
- اکنون تنها مربی که در ایران باقی مانده پریموس 
اشترانکار اسلوونیایی است که سرمربی تیم ملی کوهستان 
است. اولین آزمون او مسابقات قهرمانی آسیا 2016 است و 
باید دید چه نتیجه ای می گیرد و پس از این رقابتها می 
تواند نظر فدراسیون را جلب کند یا باید آماده برگشت به 

کشورش شود. 

نفت تهران - استقلال تهران؛
 منصوریان یا مظلومی؛ چه کسی سومین دوئل مربیان استقلالی را می برد؟

مرتضی محصص:

کی روش برای فوتبال ما موهبت است

مربیان بی کیفیت خارجی سوار بر دوچرخه سواری ایران



علمی و سلامت

به مغزتان کمک کنید سلول های جدید بسازد 
مطالعه ای جدید حاکی از آن است که ورزشی ساده می تواند به شما کمک کند تا در 

مغزتان سلول های جدید ساخته شود.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، بسیاری افراد بر این باور هستند که مغز 
انسان اندامی سخت، غیر قابل انعطاف و پیچیده است اما در واقع مغز اندامی انعطاف پذیر 
و قابل تغییر است. همان طور که با افزایش سن تغییراتی در مغز بوجود می آید با کمک 

برخی ورزش های می توان سلول های مغز را بازسازی کرد و ظرفیت آن را گسترش داد.
این حقیقت بر کسی پوشیده نیست که بدن و مغز با هم در ارتباط هستند و اخیرا 
مطالعه ای بر میزان تاثیر و ارتباط بدن و مغز بررسی کرده است که تحت چه شرایطی رشد 
مغز متوقف می شود. در مطالعه محققان یافتند که بی تحرکی و عدم فعالیت می تواند کم کم 

موجب زوال مغز و سلول های آن شود.
با وجود اینکه بدن برای ساخت ماهیچه و عضله به تلاش و زمانی طولانی نیاز دارد، مغز 
برای رشد و ساخت سلول های بیشتر به فعالیت ها و ورزشی بسیار ساده نیاز دارد. برای 
انجام این ورزش ها فراموش نکنید که بین آن ها استراحتی کوتاه کنید و مایعات بنوشید تا 

سطح انرژی تان را بالا نگه دارید.
یکی از این ورزش ها تکیه بر دیوار است و تنها وسیله ای که برای آن نیاز دارید یک 
دیوار است. ابتدا از دیوار فاصله بگیرید، دستانتان را روی دیوار بگذارید و به طور مورب به 
دیوار تکیه دهید. دستانتان را خم کنید تا صورت و سینه تان به دیوار نزدیک شود سپس 
دستانتان را صاف کنید تا از دیوار دور شوید. این کار را 5 تا 10 مرتبه در طول روز انجام 

دهید.
ورزش بعدی پیاده روی است. شاید برایتان جالب باشد که پیاده روی می تواند سلول های 
عصبی موجود در مغز را تحریک کند و علاوه بر آن سلامتی قلبی عروقی شما را تقویت 
کند. توصیه می شود که چند دقیقه در طول روز و حداقل 10 دقیقه پیاده روی کنید تا از 

این طریق سلامت مغز خود را تضمین کنید.

هرگز این مواد را به ماست اضافه نکنید 
برخی از مواد غذایی هستند که ترکیب آن ها با ماست سبب تغییراتی می شود که 
خوشایند نیست و باید از اضافه کردن چنین موادی که ترکیب ماست را به هم می زنند، 

جلوگیری کرد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان برخی افراد ماست های طعم دار دار و 
ترکیب ماست و میوه را می پسندند و مصرف می کنند. اما گاهی اوقات اضافه کردن برخی 
مواد به ماست علاوه بر اینکه طعم مطلوب ماست را تغییر می دهد، فواید آن را کاهش 

می دهد و کالری آن را زیاد می کند.
 برخی از موادی که بسیاری از افراد برای خوش طعم کردن ماست به آن اضافه می کنند 
حاوی قند است و با آنکه حجم کمی دارد اما پرکالری و انرژی زا است. در اینجا به مواد 

غذایی اشاره می کنیم که نباید هرگز آن ها را با ماست ترکیب کرد:
عسل

عسل شیرین است و اضافه کردن آن به ماست علاوه بر آنکه ماست را شیرین می کند 
و کالری آن را بالا می برد، باعث می شود که شما بیشتر ماست بخورید و پرخوری کنید.

میوه های خشک شده
با آنکه حجم و ظاهر میوه های خشک شده گول زننده و کوچک است اما آن ها حاوی قند 
و کالری بالایی هستند و با خوردن کمی از آن ها فرد انرژی زیادی بدست می آورد و اضافه 
کردن آن ها به ماست منجر به تجمع کالری و انرژی در بدن می شود که در نهایت منجر 
به چاقی و برخی بیماری های دیگر می شود. در این مورد، میوه های تازه نسبت به میوه های 

خشک شده بیشتر توصیه می شوند.
 مغزها و آجیل ها

مغر ها خود به تنهایی غذایی کامل به شمار می آیند که انرژی و کالری زیادی را وارد بدن 
می کند اما هنگامی که آن ها را به ماست اضافه می کنید، بدون آنکه متوجه شوید حجم 
بسیار بالایی انرژی و کالری وارد بدن خود می کنید که سوخت و ساز بدن شما را با مشکل 

روبه رو می کند.
نارگیل رنده شده

نارگیل خود حاوی قند است و اضافه کردن آن به ماست شاید طعم خوبی بدست دهد 
اما موجب پرخوری و اضافه وزن شما می شود.

تخم کتان
تخم کتان حاوی فیبر و پروتئین است و مصرف زیاد آن باعث می شود بدن نتواند آن را به 
خوبی هضم کند و بیشتر مواد مفید موجود در آن بدون اینکه به بدن جذب شود دفع شود. 
برخی افراد به این علت که دانه های تخم کتان ریز است، مقادیر زیادی از آن را به ماست 

اضافه می کنند که نادرست است.

ترفندهایی ساده برای از بین بردن غبغب 
در اینجا به ترفندهایی بسیار ساده برای برطرف کردن غبغب و چاقی چانه اشاره می کنیم 

که در خانه به راحتی قابل انجام است.
به گزارش   گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان،افراد بسیاری از داشتن غبغب و ناامیدی 
در برطرف کردن آن رنج می برند. جالب این است که غبغب به چاقی یا لاغری بدن یا 
صورت فرد ربطی ندارد و افراد بسیاری هستند که با وجود داشتن اندامی لاغر، غبغب دارند. 
در بیشتر موارد داشتن غبغب اعتماد به نفس افراد را کاهش می دهد و تاثیر منفی بر زیبایی 
صورت آن ها دارد. به خصوص هنگام عکس گرفتن، داشتن غبغب مشکلی بزرگ محسوب 

می شود که گاهی اعتماد به نفس افراد را کاهش می دهد.
غبغب به معنای داشتن اضافه وزن نیست، بلکه نشان می دهد عضلات چانه آن طور که 
باید رشد و توسعه نیافته اند. تغییر در برنامه غذایی، پیروی از رژیمی سخت یا تن دادن 
به جراحی های زیبایی از جمله روش هایی برای از بین بردن غبغب محسوب می شود که 
مشکلات و معایب خاص خود را دارند و افراد کمی هستند که آن ها را اجرا کنند و به 

نتیجه مطلوب برسند.
روش های بسیار ساده ای از جمله ورزش دادن عضلات چانه و صورت وجود دارند که 
علاوه بر از بین بردن غبغب می توانند عضلات گردن، فک و چانه را تقویت کنند و موجب 
افزایش انعطاف پذیری و آرامش این عضلات شوند. انجام این قبیل ورزش ها به طور روزانه 
تاثیرات شگفت انگیزی بر ناپدید شدن غبغب دارد. در اینجا به دو مورد از بهترین این 

ورزش ها اشاره می کنیم:
دهانتان را باز و بسته کنید

این کار را می توانید ایستاده یا نشسته انجام دهید. تا آنجا که می توانید سرتان را به عقب 
خم کنید. هنگامی که در این حالت گردن خود را کاملا می کشید، دهان خود را باز و بسته 
کنید. یادتان باشد که این کار را پشت سر هم به آرامی انجام دهید. در این حالت شما باید 
در هر بار باز و بسته کردن دهانتان در گردنتان احساس کشیدگی کنید. اگر این کار را هر 

روز به طور مرتب بین 10 تا 15 دقیقه انجام دهید به زودی غبغب شما ناپدید می شود.
چانه خود را بکشید

برای انجام این کار بدن خود را شل کنید و سر خود را در حالتی عادی نگه دارید. چانه تان 
را بالا بیاورید و تا آن جا که می توانید آن را به سمت بالا بکشید. در این حالت شما باید 
در صورت و گلو و چانه احساس کشیدگی کنید. در همین حالت 10ثانیه بمانید و بعد به 

حالت اول بازگردید. این کار را روزانه 10 مرتبه انجام دهید تا تاثیر آن را ببینید.

نگذارید قند خونتان نوسان کند 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی بیان کرد: افزایش یا کاهش بیش از حد قند خون در 

افراد دیابتی خطرناک است و آنها را می تواند تا پای مرگ پیش ببرد.
دکتر فرحبخش درباره ی نوسان قند خون گفت: بیشترین نوسانات قندی در بیماران 
دیابتی مشاهده می شود که ممکن است این افراد دچار افت قند شوند که به آن واکنش  

هیپوگلیسمی  گفته می شود.
در حالت افت قند خون، قند خون فرد زیر 70 است و دچار تعریق به خصوص در ناحیه ی 
سر می شود، احساس سوزش در دست و پا،بر افروختگی، بی قراری، عصبی شدن از دیگر 
علائم افت قند خون است که بسیار خطرناک  می باشد چون می تواند فرد را تا حالت کما 

و حتی مرگ پیش ببرد. 
 وی درباره افزایش بیش از حد قند خون بیان کرد: زمانی این افزایش ایجاد می شود 
که قند به علت نبودن انسولین نمی تواند به درون سلول  منتقل شود و چون قند برای 
استفاده سلول  در دسترس قرار نمی گیرد بنابر این کبد قند ذخیره شده را وارد جریان خون 
می نماید  که می تواند فرد را به سمت کمای دیابتیک  پیشرفته ببرد که در این حالت فرد 

نیاز به جبران مایعات از دست رفته ی بدن دارد. 
 فرحبخش  افزود: عواملی که باعث تثبیت قند خون می شوند مانند مصرف منظم سه 
وعده غذایی و میان وعده، دریافت میزان کافی از فیبرها ) به صورت خیار و گوجه در صبحانه 
و سبزی خوردن و سالاد به همراه ناهار و شام( و استفاده از نان سبوس دار می باشد و 

مصرف روزانه آن ها ضروری می باشد.
 وی ادامه داد: افراد باید از مصرف قند و شکر ساده پرهیز کنند چون دامنه نوسان قند 
خون را افزایش می دهند، به علاوه افرادی که قصد ورزش کردن دارند قبل از شروع فعالیت 
ورزش حتما قند خون را باید بررسی  کنند که اگر افت و خیز قند خون مواجه می باشند 
بهتر است ورزش نکنند. همچنین استرس تاثیر به سزایی در بالارفتن  قند خون دارد  در 
این افراد دامنه ی قند خون باید در دامنه ی کوچکتری تثبیت شود تا کیفیت زندگی آنها 

افزایش پیدا کند. 
  فرحبخش خاطر نشان کرد: دامنه ی مناسب قند خون برای فردی که دیابت دارد ناشتا 
بین 80 تا 130 و قند خون 2  ساعت بعد از غذای آن زیر 180 باشد و نیز برای افراد 

معمولی قند خون ناشتا باید بین 70 تا 100 و 2 ساعت بعد از غذا زیر 140 باشد. 
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یک شرکت آمریکایی موفق به ساخت قفل هوشمندی شده است که با کانکت شدن به تلفن 
همراه باز و بسته می شود.

به گزراش خبرگزاری مهر، یک شرکت آمریکایی قفل هوشمندی را طراحی کرده است که 
قابلیت خواندن 200 اثر انگشت مختلف را دارد و نام آن »Tapplock« است.

این قفل هوشمند دارای حسگرهایی است که به وسیله آنها می تواند اثر انگشت افراد را 
تشخیص دهد و باز شود.

همچنین این قفل هوشمند می تواند با بلوتوث به گوشی همراه متصل شود و ظرف مدت 8 
دهم ثانیه عمل باز و بسته شدن را انجام دهد ضمن اینکه اگر شخص ناشناسی اقدام به باز کردن 

قفل کند شروع به کشیدن آژیر می کند.
همچنین با یک بار شارژ کامل باتری این قفل هوشمند می توان سه سال از آن استفاده کرد.

کنترل قند خون با فرستنده های تزریقی بی نیاز از جراحی

رونمایی از دو دستگاه جدید تصفیه هوا و آب

شناسایی آلاینده های سمی مواد غذایی با نانوذرات
با  آزمایشگاهی،  روشی  در  شدند  موفق  ایرانی  محققان 
نانوذرات، آلاینده های سمی موجود در مواد  از  بهره گیری 

غذایی را شناسایی کنند.
توسعه  ویژه  از ستاد  نقل  به  مهر  گزارش خبرگزاری  به 
فناوری نانو، فلزات سنگین یکی از عوامل بالقوه  ایجاد سرطان و 
بیماری های مختلف در انسان هستند. از آنجا که این مواد سمی 
به طور مستقیم از طریق مواد غذایی و آب آشامیدنی وارد بدن 
انسان می شوند، اطمینان از عدم آلودگی آب و غذای مصرفی 
به این فلزات از اهمیت بالایی برخوردار است. اما غلظت بسیار 
پایین این فلزات در مواد طبیعی مصرفی معمولا به اندازه ای 
نیست که بتوان به راحتی آن ها را به طور مستقیم مورد آزمایش 
قرار داد. از طرف دیگر وجود عوامل مزاحم نیز سبب اندازه گیری 
غیر دقیق این مواد سمی خواهد شد. حمیرا ابراهیم زاده، یکی 
از محققان این طرح، با بیان اهمیت شناسایی فلزات سنگین 
سمی در مواد غذایی و آب آشامیدنی، به لزوم هشدارهای جدی 
و لازم برای آگاهی از عوامل خطرساز و تهدید کننده  سلامتی 
اشاره کرد و گفت: هدف از اجرای این تحقیق، طراحی روشی 
سریع تر با بازدهی بالاتر، جهت استخراج فلزات سنگین از عوامل 
مزاحم و تغلیظ کردن این فلزات در نمونه های مواد غذایی و 
آب آشامیدنی، پیش از اندازه گیری های دستگاهی  است. وی 
با اشاره به اینکه مسأله  اصلی در تعیین مستقیم و شناسایی 
فلزات سنگین موجود در مواد غذایی، غلظت پایین این فلزات 
و وجود عوامل مزاحم در نمونه های حقیقی و طبیعی است، 
افزود: در این روش با بهره گیری از نانوذرات مغناطیسی ضمن 
پیش تغلیظ نمونه ها، اثر عوامل مزاحم در روش های دستگاهی 
به حداقل مقدار ممکن کاهش یافت. محقق این طرح با بیان 

اینکه کاهش زمان آماده سازی نمونه و ظرفیت جذب بالای 
جاذب ناشی از حضور نانوذرات در روش مذکور است، عنوان 
کرد: نانوذرات مغناطیسی به دلیل اندازه  نانومتری خود، ظرفیت 
بسیار بالایی در حذف و پیش تغلیظ آلاینده ها دارند که باعث 
کاهش قابل توجه زمان آماده سازی نمونه می شود.از طرفی به 
دلیل خاصیت مغناطیسی بالای نانوذرات، نیاز به مراحل وقت 
گیر صاف کردن نیز نخواهد بود.  ابراهیم زاده ادامه داد: بنابراین 
بهره گیری از نانوذرات امکان اندازه گیری مقادیر بسیار اندک 
یون های فلزات سنگین موجود در مواد غذایی و آب آشامیدنی 
را با دستگاه نسبتا ارزان و در دسترس جذب اتمی شعله ای، 

میسر کرده است. به گفته وی، نانوذرات خالص پایداری بالایی 
ندارند و به راحتی توسط اسید حل می شوند؛ از طرف دیگر 
نسبت به یون های فلزی گزینش پذیری بالایی ندارند. به همین 
دلیل در روش مذکور، نانوذرات مغناطیسی با مورکسید عامل دار 
شد و به عنوان جاذبی کاملا کارا برای جداسازی و استخراج 
مقادیر ناچیز کادمیم و سرب از نمونه های غذایی مورد استفاده 
قرار گرفته است. وی با بیان اینکه افزایش سرعت آماده سازی 
نمونه ها و کاهش هزینه و آلودگی کمتر، از ویژگی های برتر این 
روش است، گفت: این روش در تصفیه  آب و فاضلاب، بهداشت 

حرفه ای و همچنین در صنایع غذایی کاربرد دارد. ا

ژنوم خون آشام کوچک رمزگشایی شد
دانشمندان گامی اساسی برای از بین بردن ساس ها که به خون آشامان گزنده کوچک 

معروف هستند برداشته و کل ژنوم آنها را رمزگشایی کردند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، امروزه وجود ساس به یک معضل جدی تبدیل شده است. 
یک تن از هر پنج آمریکایی با معضل وجود ساس در خانه مواجه است یا کسی را می شناسد 

که با این موجودات در خانه یا در اتاقهای هتل دست و پنجه نرم می کند.
تقریبا تمام قاره ها به جز قطب جنوب این مسأله را تجربه کرده اند. این واقعیت است که 
ساس ها روز به روز بیشتر و بیشتر نسبت به حشره کش ها مقاوم می شوند و این موضوع در 

حال تبدیل شدن به یک معضل جدی است.
محققان در موزه تاریخ طبیعی آمریکا و موسسه پزشکی ویل کورنل، دی ان ای و آر ان ای 
ساس های زنده و حفاظت شده را گرفتند. آنها نمونه های دی ان ای را از یک جمعیت ساس 
که برای اولین بار در سال 1973 جمع آوری شده بود )و از آن سال توسط این موزه نگهداری 
می شود( و همچنین از بیش از 1400 مکان در شهر نیویورک، از جمله همه ایستگاه های 

مترو برداشت کردند.
آنها دریافتند که بیان ژن ساسها پس از اولین تغذیه آنها از خون تغییر می کند. برخی از 
جهش های ژنتیکی به ساس ها اجازه می دهد تا با ایجاد یک سیستم سم زدایی داخلی بهتر، 

یا تشکیل یک پوست ضخیم تر در برابر حشره کش ها مقاوم شوند.
با دانستن این مطلب، حمله به ساسها در مرحله شفیرگی و قبل از اینکه برای اولین بار از 

خون تغذیه کنند، می تواند استراتژی هوشمندی برای متوقف کردن آنها باشد.
محققان همچنین به بررسی ساختار ژنتیکی میکروبیوم ساس ها پرداختند. آنها ژن مربوط 
به بیش از 400 نوع از باکتری ها، که برخی از آنها به تولید مثل و رشد ساس ها کمک 

می کنند را یافتند.
توسعه آنتی بیوتیک هایی که به از بین بردن این باکتری ها کمک کند نیز می تواند راه موثر 

دیگری برای سرکوب کردن و جلوگیری از گسترش این موجودات باشد.
این پژوهش نشان می دهد که در طول سالیان گذشته، ساس ها بیش از 30 هزار بار نسبت 
به حشره کش های خاص مقاوم تر شده اند. بنابراین جستجوی یک وسیله برای نابود کردن 

آنها با روش های نوین، در حال حاضر از همیشه حیاتی تر است.
 اطلاعات به دست آمده از مکان های مختلف نیز می تواند برای بهبود درک ما از چگونگی 

هجوم ساس ها در سراسر شهرها استفاده شود.
 ساس ها با استفاده از سم »دیکرو دیفنیل تری کلرواتان« یا »ددت« در سال 1940 از 
زندگی بشر حذف شدند ، اما متاسفانه، استفاده بیش از حد از این سموم باعث مقاومت آنها 

و سایر حشرات در برابر این حشره کشها شد.
 اکنون که راه های تضعیف این موجودات کشف شده، می توان راه های نوینی برای از بین 

بردن آنها یا باکتری هایی که به رشد آنها کمک می کنند پیدا کرد. 

قفل هوشمند جدید ساخته شد

محققان دانشگاه میشیگان موفق به ساخت اولین ایمپلنت 
رادیویی در جهان شدند که برای نصب آن نیازی به جراحی 

نیست.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا منطقه خراسان، دیوید 
بلاوو، مهندس الکترونیک و تجهیزات رایانه ای در مورد فناوری 
جدید فرستنده های قابل تزریق به بدن عنوان کرد: برای نصب 
تمامی ایمپلنت های هوشمند و غیرهوشمند، عمل جراحی 
ضروری است و این در حالی است که فرستنده رادیویی جدید 
بدون هیچ عمل جراحی و در پروسه ای مانند تزریق دارو به 

بافت مورد نظر تزریق می شود.
وی در ادامه افزود: یکی از مهم ترین چالش های پیش  روی 
محققان، رعایت حداقل اندازه ی طول و قطر برای تزریق به بدن 
است، به طوری که نمونه نهایی این فرستنده تنها 10 میلیمتر 
مربع حجم دارد و قادر به ارسال امواج قدرتمند رادیویی تا 50 

سانتیمتر از عمق سه سانتیمتری بدن است.

محققان معتقدند که با رعایت دو نکته می توان از یک ابزار 
کوچک، امواج مغناطیسی قدرتمندی تولید کرد. مهم ترین 
فاکتور، منبع نیروی قدرتمند و به دنبال آن نصب آنتن بزرگ 

است.
محققان برای غلبه بر مشکلات موجود، با باز طراحی یک 
سیگنال های  ارسال  به  قادر  میلیمتری  یک  خارجی  آنتن 

رادیویی تا فاصله 50 سانتیمتری شدند.
به منظور تامین انرژی فرستنده ایمپلنت از یک باتری کوچک 
به همراه یک خازن جهت ذخیره و تامین انرژی لحظه ای برای 

فرستادن سیگنال های رادیویی استفاده شده است.
مهم ترین چالش پیش  روی محققان، شارژ مجدد باتری بوده 
که این مشکل با یک نوآوری جدید و با استفاده از سلول های 
فتوولتائیک در سطح ایمپلنت و تابش امواج نامرئی مادون قرمز 
برطرف شده است. با این فناوری می توان باتری فرستنده را در 

عمق سه سانتیمتری بدن بدون هیچ اتصالی شارژ کرد.

فرستنده های ریز کاشته شده در بدن در کنترل اکسیژن، 
قند و سایر پارامترهای زیستی یا دنبال کردن روند تغییرات 
تومورها یا بررسی فعالیتهای مغزی حیوانات آزمایشگاهی کاربرد 

دارند. 

شرکت صنایع سنگین Kubota ژاپن ،یک تصفیه کننده هوا اختراع کرده است که 
مسافتی در حدود یک زمین تنیس را پوشش می دهد.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، این دستگاه ، هوا را با استفاده از آب تصفیه می کند که 
این کار نه تنها سبب ضدعفونی شدن هوا می شود، بلکه آنرا گندزدایی کرده و باعث رطوبت 

آن می شود.
این دستگاه تصفیه قوی که Pure Washer نام دارد، نتیجه فناوری پیشرفته شرکت 

Kubota است.
از Pure Washer میتوان در زمینه های مختلفی استفاده کرد. برای مثال، آب الکترولیز 
شده با اسید کم که توسط Pure Washer تولید شده است را می توان گرفت و از آن برای 

استریلیزه کردن اتاق یا وسایل آشپزخانه استفاده کرد.
این دستگاه به تازگی رونمایی شده و در حال حاضر عمده سفارشات آن توسط آسایشگاه های 
مراقبت صورت می گیرد. این مکانها با مشکلات بسیاری از جمله بوی بد هوا و عفونت مواجه 

هستند و به نظر می رسد که مشتریان اصلی این دستگاه باشند.
این دستگاه به مدت 30 ثانیه کار کرده و پس از آن هوا تمیز می شود.

شرکت Kubota همچنین در پیشرفتی دیگر، یک فناوری غربالگری را ارائه کرده است که 

ناخالصی های آب را حذف کرده و آن را به آب زلال و تمیز تبدیل می کند.
 wedge" تولید کننده دستگاه فیلتراسیون در ژاپن ، یک دستگاه غربالگری جدید به نام

wire screen" را توسعه داده است که فرآیند تصفیه آب را در چهار مرحله انجام می دهد.
این دستگاه غربالگری، ناخالصی های آب را جمع آوری می کند.

"wedge wire screen"بر اساس نیاز غربالگری مشتری و مقدار آن و در اندازه دلخواه و 
سفارشی توسط شرکت نصب خواهد شد. این دستگاه عمدتا برای آب صنعتی و به ویژه برای 
آلاینده تولید شده در تصفیه فاضلاب ، و به عنوان تجهیزات جداسازی مواد جامد و مایع برای 

ذخیره محصول که در گردش آب در فرایند تولید رخ می دهد استفاده می شود.
این دستگاه از فولاد ضد زنگ با مقاومت بالا و با دوام بسیار بالایی تشکیل شده است 
و در حال حاضر به عنوان بخشی از تجهیزات زیست محیطی به تایلند، ویتنام، اندونزی و 
مالزی فروخته شده است.امروزه آلودگی محیط زیست به عنوان یکی از مشکلات بزرگ 
تلقی می شود. برخی از فاضلاب ها به آب رودخانه ها و دریا ریخته و محیط زیست را به خطر 
می اندازند. در آینده می توان به کمک این دستگاه به راحتی فاضلاب موجود در محیط زیست 
را پاکسازی کرد.این فناوری پیشرفته می تواند کمک بزرگی برای صنایعی باشد که با چالشهای 

زیست محیطی مواجهند.

7ماده غذایی تاریخ مصرف گذشته که قابل 
خوردن هستند 

برخی مواد غذایی تا چند روز یا مدت ها بعد از گذشتن تاریخ انقضاء درج شده روی آن ها 
همچنان سالم هستند و می توان آن ها را مصرف کرد.

به گزارش  کلینیک گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ عمر مفید برخی از مواد غذایی که 
از نظر قانونی باید روی محصول به طور مشخص و واضح درج شود نمی تواند نشان دهنده 
واقعی کیفیت برخی مواد غذایی در مدت زمانی مشخص باشد. به گفته برخی از محققان 
بریتانیایی، برخی از مواد غذایی بعد از انقضاء درج شده بر روی آن ها نیز قابل استفاده و 

سالم هستند. 
گاهی اوقات تاریخ درج شده روی محصول به این معنا است که تا آن زمان محصول تازه 
و باطراوت است اما بدین معنا نیست که بعد از آن تاریخ مصرف آن خطرناک و مضر است. 

در اینجا به برخی از این مواد غذایی و محصولات اشاره می کنیم: 
 تخم مرغ 

اگر تخم مرغ به درستی در یخچال نگهداری شود می تواند 3 تا 4 هفته سالم بماند. برای 
این کار تخم مرغ ها را زمانی از یخچال خارج کنید که فورا می خواهید آن ها را استفاده 

کنید و حتی چند دقیقه قبل از استفاده آن ها را از یخچال خارج نکنید. 
شیر  

یک هفته بعد از گذشتن تاریخ انقضاء درج شده بر روی کارتون های شیر هنوز هم 
می توان آن ها را مصرف کرد. در واقع فاسد شدن شیر را می توان به راحتی با توجه به 

ظاهر، بو و طعم آن تشخیص داد.  
سس کچاپ 

اگر کچاپ را به درستی در یخچال نگهداری کنید کیفیت آن تا 6 ماه بعد از تاریخ انقضاء 
همچنان خوب می ماند. اگر هرگونه کپک یا بوی بدی را در آن احساس کردید دیگر آن 

را مصرف نکنید. 
روغن زیتون 

عمر مفید روغن زیتون می تواند تا 2 سال باشد. برای حفظ خواص مغذی آن توصیه 
می شود که آن را در محیطی خنک و تاریک نگهداری شود تا از فساد آن جلوگیری شود. 

ترشیجات 
عمر مفید شیشه ترشی که باز شده است تا یک سال است البته اگر آن را در یخچال 

نگهداری کنید. 
سرکه 

می توان گفت عمر مفید سرکه انتها ندارد و اگر تغییراتی در بو یا رنگ آن حس کردید 
مصرف آن را متوقف کنید. 

چاشنی های غذا 
چاشنی های غذا همچوم فلفل و دارچین تا دو سال بعد از انقضاء قابل استفاده هستند اما 

باید حتما آن ها را در شیشه و در مکانی خشک و تاریک نگهداری کرد. 

این بیماری روانی بخشی از مغز را تغییر می دهد 
ماده سفید مغزی بخش بسیار مهم و تأثیرگذار در کیفیت ذهنی افراد است که نوعی 

بیماری روانی سبب تخریب و تغییر آن می شود.
به گزراش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، کارشناسان در جدیدترین پژوهش های 

خود دریافته اند، ابتلا به بیماری اوتیسم می تواند باعث تغییر در مغز افراد شود.
گفتنی است، کارشناسان این نتایج را با انجام اسکن از مغز 61 مرد مبتلا به طیف 
اختلال اوتیسم به دست آورده اند. بررسی ها نشان می دهند، براساس این تحقیق ابتلا به 
بیماری اوتیسم سبب تغییر در ماده سفید مغز می شود. افراد مبتلا به این اختلال تفاوتی 
آشکار در لوب فرونتال مغزشان داشته اند. این تغییر در ماده سفید مغز باعث تأثیرات 
فراوان در مهارت ها و تعاملات اجتماعی، یادگیری و گفتار فرد مبتلا می شود. افراد مبتلا 
به بیماری اوتیسم در تشخیص چهره افراد و مکالمه با دیگران به دلیل نوع خاص و تغییر 
یافته مغزشان دچار مشکل هستند.  این یافته ها حاصل تحقیقات محققان دانشگاه کالج 
کینگ لندن است و پژوهشگران امیدوار هستند از این مطالعه جهت درمان و بهبود 
شرایط مبتلایان در سنین پایین استفاده کنند. بیماری اوتیسم سبب بروز مشکلات 
اجتماعی و تعاملی فراوان در افراد می شود و باعث دشواری در درک و عواطف و احساسات 
می شود. از جمله دیگر عوارض این بیماری الگوهای تکراری فکری، حرکات فیزیکی 

یکنواخت و تکراری و حتی رفتار های تهاجیم و پرخاشگرایانه است.

اگر شما جزو سرمایی های اصیل هستید و با فرا رسیدن فصل زمستان یا سرما می خورید 
و یا مدام از سرما می لرزید، به احتمال زیاد دل خوشی از این فصل نخواهید داشت. معمولا 
افرادی که در مناطق سردسیر زندگی می کنند و مدام با برف و سرما و یخبندان سروکار 
دارند، به دنبال مناطقی با آب و هوای معتدل هستند. چون شب های طولانی زمستان و 
روزهای پر از برف و یخ عملا زندگی را کمی سخت و کسل کننده می کند. اما در عین حال 

این فصل اثرات مطلوبی نیز دارد که در زیر به 7 مورد از آن اشاره می کنیم.
 زمستان: ورزش در فصل سرما برای سلامتی مفید است

نباید با سرد شدن هوا، دویدن و پیاده روی را متوقف کرد. به عقیده ی محققان، اتفاقا 
فصل زمستان زمان خوبی برای شروع دویدن در افرادی است که در طول سال فعالیت 

بدنی نداشته اند.
به عقیده ی برخی از محققان هوای سرد برای ورزش کردن ایده آل است، چون فشار 
ناشی از گرما کمتر می شود و افراد می توانند مدت زمان بیشتری بدوند. به همین دلیل 

است که دوی ماراتن بیشتر در فصل پاییز برگزار می شود.
در فصل سرد بدن کمتر عرق می کند و بیشتر هیدراته می ماند، یعنی آب از دست 
نمی دهد. با این حال توجه داشته باشید که لازم است در این فصل از سال حتی اگر تشنه 

تان نباشد، باز به اندازه ی کافی آب بنوشید، بخصوص در بین جلسات ورزشی زمستانه.
زمستان: از شر پشه ها در امان هستید

اکثر مردم  تابستان وجود پشه و حشراتی است که برای  از مصائب گرمای  یکی 
آزاردهنده است. افرادی معنی این حرف را بیشتر درک می کنند که قربانی نیش پشه 
ها هستند. در واقع هوای مطلوب و گرم تابستان است که وجود این مزاحمان را قابل 

تحمل می کند.
اما این حشرات در فصل زمستان محو می شوند. بنابراین نیازی نیست همیشه در منزل با 

پیف پاف بچرخید و شب ها از نیش پشه ها خواب به چشمتان نیاید. 
البته این مسئله احتمال ابتلا به بیماری های قابل انتقال از طریق نیش حشرات را نیز 

کاهش می دهد.
زمستان: خواب بهتری تجربه می کنید

خوابیدن در گرمای تابستان بخصوص اگر سیستم خنک کننده درستی نداشته باشید 
سخت و آزاردهنده است. خیلی از ما از گرما و رطوبت این فصل خیس عرق شده و شب ها 
دنده به دنده می شویم و خواب به چشم مان نمی آید. البته اتاقی سرد نیز برای خواب ایده 

آل نیست. نمی شود در مکانی که از سرما دندان ها به هم می خورند خوابید. 
با این حال شما هم تصدیق خواهید کرد که خواب زمستانی می چسبد. پیچیدن پتو 
و لحاف به دور سر و خوابیدن در هوای خنک زمستان بسیار دلچسب تر از خوابیدن در 
گرمای زمستان است. از طرف دیگر طولانی بودن شب ها، کمک زیادی به جبران کمبود 

خواب می کند.
زمستان: خطر گرمازدگی و آفتاب سوختگی کم است

در فصل تابستان پوست با سرعت بیشتری جزغاله می شود. البته فصل زمستان نیز 
آفتاب سوختگی های خود را دارد. بخصوص اینکه برف، اشعه های ماورای بنفش را به طور 
جدی منعکس می کند و اگر اهل ورزش های زمستانی باشید، بدون مراقبت های کافی 

دچار آفتاب سوختگی های شدید خواهید شد. اما در شرایط عادی از آنجایی که بخش های 
بیشتری از پوست با لباس، شال گردن، روسری، کلاه و دستکش و غیره پوشانده می شود، 

احتمال آفتاب سوختگی کاهش پیدا می کند.
به عقیده ی متخصصان در این فصل، ملانین )رنگدانه( پوست کاهش چشمگیری پیدا 
می کند، در نتیجه مقاومت پوست در برابر اشعه های ماورای بنفش خورشید کمتر می شود. 
البته شدت تابش نور خورشید در این فصل به اندازه تابستان نیست. با این حال اگر هوس 
آفتاب گرفتن و کسب ویتامین D بیشتری دارید، باز هم کرم ضدآفتاب و بوم لب را فراموش 
نکنید تا پوستتان خشک نشود. در هر حال می توانید در سطح شهر بیشتر در معرض نور 

آفتاب قدم بزنید.
زمستان: مغز در هوای سرد بهتر کار می کند

نتایج پژوهشی که در سال 1972 در  Mother Nature Network )MNN( انجام 
شده است نشان می دهد که دمای 17 درجه ی سانتیگراد در کلاس درس، دمای بهتری 
برای عملکرد مغز است. محققان تاکید دارند زمانی که خارج از پژوهشکده هوا بد و گرم بوده 

است میل کمتری به ادامه ی بررسی ها داشته اند.
به عقیده ی این محققان، فایده ی دیگر خنک بودن دمای اتاق این است که در مصرف 
انرژی صرفه جویی می شود. البته منظورمان این نیست که منزل را به قدری سرد نگه دارید 

که از عهده ی انجام وظایف روزانه تان برنیایید.
زمستان : شنا در آب یخ برای تسکین درد

احتمالا شما هم کلیپ هایی از افرادی که در آب یخ شیرجه می زنند را دیده اید. شاید به 
نظرتان دیوانگی باشد، اما این افراد شنا در آب یخ را برای سلامتی بدن شان انجام می دهند. 
به عقیده ی برخی محققان شنا کردن در دریاچه های یخ زده باعث بهبود جریان خون شده 
و میزان هوشیاری افراد را بالا می برد. این کار بخصوص برای تسکین دردهای فیبرومیالژی 

مفید است.
به عقیده ی این محققان افرادی که چنین قصدی دارند باید ابتدا حمام گرم کنند و سپس 
برخی آموزش ها و ملاحظات را برای شنا کردن در آب های سرد در نظر داشته باشند تا 

سیستم بدن شان به هم نریزد.
زمستان: می شود لاغر شد

زمستان برای خیلی از ما ، فصل خوردن غذاهای سنگین و پرچرب و کاهش تحرک بدنی 
است. در نتیجه خیلی ها در این فصل چاق تر می شوند. البته بدن به افزایش وزن برای 
مقابله با دمای خشن این فصل تمایل بیشتری نشان می دهد. اما به عقیده ی محققان، بدن 
در فصل سرما تا 30 درصد سریع تر کالری می سوزاند و این مسئله با وجود چربی های 

قهوه ای در بدن میسر می شود.
یادتان باشد هر چه در فصل زمستان در محیط باز باشید، چربی های قهوه ای تان بیشتر 
خواهد شد. این نوع چربی بر خلاف چربی های سفید که چربی محض هستند، به احساس 
گرمای بیشتر در فصل زمستان کمک می کنند. البته این چربی ها به کاهش وزن نیز کمک 
می کنند، چون بدن برای کنترل دمای خود فعالیت بیشتری انجام می دهد، در نتیجه لاغر 
شدن ساده تر می شود. بنابراین تا می توانید از سرمای این فصل برای خوش اندام شدن و 

رسیدن به تناسب اندام استفاده کنید.

7خیری که
 زمستان 

برای سلامتی دارد
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اجتماعی 6

پنجم جمادی الاول میلاد حضرت زینت )س(
چشم گیتی روشن از میلاد نور
شد جهان آماده جشن و سرور
پنجم ماده جماد الاول است 
قلب عالم شادمان و غرق شور

چون که شد میلاد دخت مرتضی
عالم و آدم فتاده در غرور

مژده دارم بر تمام شیعیان 
زین تولد یک جهانی شد شکور

زینب کبری فرزند بتول
پای بر دنیا نهاده آن صبور

صبر از زینب خجالت می کشد
گر کنی تاریخ را یکدم مرور

این تولد بهترین میلادهاست 
چون علی خوشحال از میلاد پور

نور هم از نور او گردد خجل
ظلمت و ذلت ز گیتی باد دور

گر بگویم من ز میلادش سخن 
یک کتابی می شود شاد و قطور
مختصر می گوید )امید قمی(
از گل باغ ولا در این عبور 

سید جعفر حسینی)امید قمی( 

فرمانده انتظامي استان قم :

ایران مهد علم و سرشار از فرهیختگي است
فرمانده انتظامي استان قم در بازدید از یازدهمین نمایشگاه کتاب گفت: ایران عزیز مهد 

علم و سرشار از فرهیختگي است.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سردار  کاظم مجتبایي  اظهار داشت: امسال 
بحمدالله شاهد رشد نمایشگاه کتاب در ابعاد مختلف بودیم و جایگاه کتاب در بین مردم و 
استقبال قابل توجه فرهیختگان نشان از رشد علمي، دیني ، فرهنگي ، هنري و اجتماعي 

است. 
فرمانده انتظامي استان قم افزود: حقیقتاً بیش از 270 غرفه، 450 ناشر و 100 عنوان 
کتاب حکایت از پویایي و شور هیجان و جان دوباره در کالبد فرهنگي و علمي بویژه در 

حوزه دین است و انسان در این فضا که وارد مي شود رشد و بالندگي را حس مي کند.
سردار مجتبایي ادامه داد: حوزه هاي مختلفي را مشاهده کردیم که قابل تحسین بود از 
جمله کودک و نوجوان ، بخش هاي دیني و معارف اسلامي ، بخش هاي لاتین و همه این 
بخش ها نشان مي داد که ایران عزیز مهد علم و سرشار از فرهیختگي است در زمینه شعر 

و ادب و هنر نیز آثار فاخري به چشم مي خورد. 
فرمانده انتظامي استان اضافه کرد: توصیه بنده این است که حتماً دوستان از نمایشگاه 

کتاب قم بازدید و از نزدیک با آثار ناشران آشنا شوند. 

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان  قم :

همدلي و همبستگي در سایه مشارکت 
تحقق پیدا مي کند

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم  در اولین نشست تعاملي قرارگاه نوروزي 
گفت: همدلي و همبستگي در سایه مشارکت تحقق پیدا مي کند.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  احمد صادقي اظهار داشت: مشارکت 
واژه اي است که دل ها را به یکدیگر گره مي زند، صفا و صمیمیت را بیشتر مي کند ، 

همدلي و همبستگي در سایه مشارکت تحقق پیدا مي کند. 
وي افزود: اینکه مردم در تامین امنیت و حفظ آن مشارکت دارند یک نعمت بزرگ 

الهي است.
سرهنگ صادقي ادامه داد: ملتي که با صبر و استقامت و شجاعت همیشه در صحنه 
هستند ،  در کوران انقلاب اسلامي همیشه حامي نظام اسلامي بوده ، در مناسبت ها سنگ 
تمام مي گذارند و در حماسه 22 بهمن هم حماسه نو آفریدند این ملت  و مردم در تمام 
دنیا کم نظیر و قابل تحسین اند و جهت تامین و حفظ امنیت هم براي خود سهمي قائلند 

و در این کار مشارکت مي کنند. 
معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به 
نزدیکي عید نوروز تعامل و مشارکت سازمان هاي دولتي و مردم را از ضروریات دانست 
و افزود: در ایام نوروز پلیس در بخش هاي فرهنگي اقدام به فعالیت هایي از جمله چاپ 
نقشه استان قم و مشخص کردن مکان کلانتري ها ، بیمارستان ها، هتل ها و مهمانپذیر 
و مجتمتع هاي تفریحي کرده و از این طریق با توزیع برورشورهاي هشدارهاي پلیسي و 
نقشه در بین زائران و مسافران اطلاع رساني لازم را خواهد کرد. وي ادامه داد: حجم زائران 
و مسافران نوروزي قم به حدي است که آسیب هایي را از نظر فرهنگي به دنبال خواهد 
داشت ، لذا پیش بیني ما این است که در زمینه  عفاف و حجاب، پیشگیري از سرقت ، 
آلودگي صوتي و تصویري، کلاهبرداري ، فضاي مجازي ، ترافیکي ، مقابله با توزیع مواد 
مخدر و پیشگیري از دامنه توسعه آن هشدارهایي را به صورت بروشور ، پوستر  ، تراکت 
و یا در قالب نقشه به مردم عزیز اطلاع رساني کنیم.سرهنگ صادقي اضافه کرد: به همین 
منظور نیاز به مشارکت سازمان هاي مختلف از جمله ستاد تسهیلات زائران استانداري، 
گردشگري ، اصناف و اتحادیه هاي مختلف را داریم که امیدواریم نوروز بدون حادثه اي را 

پشت سر بگذاریم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد:

صرفه جویی 200 لیتر بر ثانیه آب شهری
 برای آبیاری فضای سبز قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با ایجاد شبکه آبیاری 
قطره ای به مساحت 20 هزار مترمربع توانستیم برای آبیاری فضای سبز به مقدار 200 لیتر 

بر ثانیه در آب شهری صرفه جویی داشته باشیم.
پیام جوادیان با اشاره به مشکل کم آبی در شهر قم گفت: در بحث آب خیلی باید کار کنیم 

و یکی از کارهای مهم ما حذف و کاهش تعداد تانکرهای آبرسانی در سطح شهر است.
وی بیان کرد: این تانکرها بسیار پرهزینه است و موجب پرت آب و نیروی انسانی شده و 

هشت برابر آبیاری مدرن برای ما هزینه دارد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به طرح انتقال آب گفت: 
یکی از مهمترین فضاها برای این کار بلوار پیامبر اعظم)ص( است که به طول 50 کیلومتر 

در چهار لاین این کار را انجام داده ایم.
جوادیان گفت: همچنین شبکه آبیاری قطره ای نیز به مساحت 20 هزار متر مربع انجام 

شده تا بتوانیم از این طریق به آبیاری درختان و فضای سبز شهری بپردازیم.
وی گفت: برای ذخیره آب نیز کارهایی انجام دادیم که دور تا دور سایت البرز را فضای 

سبز ایجاد کنیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بیان کرد: خط انتقال آب از میدان 
امام)ره( به مخزن بتنی شهید دستغیب را نیز در دستور کار داریم که فضای سبز پل شهید 

دستغیب و اطراف را می تواند آبیاری کند.
جوادیان گفت: یکی از اقدامات ما حذف 200 لیتر بر ثانیه آب شهری برای آبیاری 
فضای سبز بوده که قرار بود طبق مصوبه هیئت دولت معادل این حذف به ما از سوی آب 
منطقه ای چاه آب داده شود که متاسفانه بعد از گذشته دو سال هنوز به نتیجه نرسیده ایم.

وی گفت: یکی از نیازهای ما پساب شهری است که متاسفانه این پساب نیز به فضای سبز 
شهری داده نمی شود و نیازمند اهتمام استان برای رفع این مشکل هستیم.

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد:

اهدای 12 کمک جهیزیه به نوعروسان نیازمند قمی
معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم از اهدای 12 کمک جهیزیه به 

نوعروسان نیازمند خبر داد.
امیرحسین علیمردانی از اهدای 12 کمک جهیزیه به نوعروسان نیازمند خبر داد و اظهار 
کرد: این هدایا شامل یخچال، اجاق گاز، فرش، جاروبرقی، سرویس و ظروف آشپزخانه، 
لباس و لوازم اولیه و ضروری زندگی است که از طریق کمک های مردمی و داوطلبانه 

جمع آوری شده است.
وی افزود: این هدایا به مناسبت گرامیداشت دهه فجر انقلاب اسلامی در سالروز میلاد 
حضرت زینب )س( به نوعروسان نیازمند اهدا می شود. معاون امور داوطلبان جمعیت هلال 
احمر استان قم خاطرنشان کرد: عموم مردم و خیرین با هر توان مالی می توانند با اهدای 

مبالغ نقدی و کمک های غیرنقدی در این امر خیر سهیم باشند.

 منیره زارعان

بوستان عصمت نبوی چشم به راه شکفتن غنچه 
دیگری است بر شاخه گل یاس؛ همان یاسی که بر 
دامانش کوثر عصمت جاری است و بر شاخسارش 
گل های امامت هویدا. اگرچه پیامبر)ص( در مدینه 
حضور ندارند، امّا برای آمدن این میهمان لحظه شماری 
می کنند. چشم ها در انتظارند و ملایک جای جای خانه 
به خدمت ایستاده اند. بوی عطری بهشتی در فضای 
خانه زهرا می پیچد و زینب دختر علی بن ابی طالب، 
علیه السّلام، بانویی از جنس نور و زاده فاطمه زهرا 
علیهاالسلام ، چشم به دنیا می گشاید و عالم را به 
حضورش نوری تازه می بخشد. میلاد این نور تابان، گل 
خوشبویِ خاندان عصمت بر شیعیان و شیفتگان آن 

بانوی بزرگ مبارک باد.
بشارت ولادت

جناب سلمان خبر ولادت نورسیده مولا علی بن 
ابی طالب علیه السلام ، را به پیامبر صلی الله علیه و آله وسلم 
، می رساند و در انتظار می ماند تا شادی و شعف این 
بشارت را در چهره ایشان ببیند. امّا اشک مجال شادی 
به چشمان پیامبر صلی الله علیه و آله وسلم نمی دهد و 
در پاسخ حیرت سلمان، پیامبر به مصیبت هایی اشاره 
می کند که آن کودک شیرین و نو رسیده باید در آینده 
تحمّل کند. میلاد مبارک و خجسته او آغاز راه صبوری 
بانوی  الهی و  ، اسوه صبر  بود و زینب علیهاالسلام 
بردباری و رضا، آمده بود تا از همان کودکی دشواری 

را تحمّل کند و دلش را از صبر و تحمل لبریز سازد.
نامی از آسمان

در خانه نورانی و آسمانی مولا علی علیه السلام شادیِ 
آمدنِ نورسیده ای برپاست. حضرت فاطمه علیهاالسلام، 
نوزاد را در آغوش مولا نهاده، از او می خواهد اکنون که 
پیامبر صلی الله علیه و آله وسلم در مدینه حضور ندارند، 
ایشان نامی برای کودک برگزیند. امام علی علیه السلام، 
می فرمایند: »من بر رسول خدا صلی الله علیه و آله وسلم ، 
در نام گذاری او پیشی نمی گیرم«. چند روزی از تولد نوزاد 
می گذرد تا آن که پیامبر خدا صلی الله علیه و آله وسلم، به 
مدینه بازگشته و چون همیشه، ابتدا به خانه دردانه اش 
فاطمه زهرا علیهاالسلام ، وارد شدند. اندکی بعد نوزاد 
در آغوش جدّش آرام خفته است و چشمان پیامبر 
صلی الله علیه و آله وسلم بر آسمان است. فرشته مقرب 
خدا، جبرئیلِ امین، نازل می شود. سلام و تهنیت خدا 
را می رساند و می فرماید: »نام این مولود را زینب بنه که 
این نام را خدا در لوح محفوظ نوشته است«. وصیت 
فراموش شده چند روزی از تولد خجسته ات می گذرد. 
اینک تو در آغوش گرم پر مهر پیامبر آرام خفته ای. 
جبرئیل امین نام زینب را برایت از سوی خدا تحفه 
آورده است. در آمدنت خدا نیز تهنیت می گوید. چقدر 
پیامبر تو را دوست می دارد و به تو مهر می ورزد: تو را به 
سینه می چسباند؛ چشمانت را می بوسد؛ تو را می بوید 
و سفارش می کند به همه امّت که حرمت این دختر را 
پاس بدارند. علاقه پیامبر صلی الله علیه و آله وسلم به تو 
وصف ناشدنی است. تو زینب دردانه و عزیز دل رسول 
فکران  کوته  و  و کوردلان  خدایی؛ هرچند جاهلان 
امّت حرمت تو را پاس نداشتند و سفارش پیامبر خدا 

صلی الله علیه و آله وسلم را به فراموشی سپردند.
زینت پدر

خوش آمدی ای زینت پدر؛ ای مایه فخر عالم؛ ای 
تسلای دردهای مادر؛ خدا نام تو را زینب نهاد که تو 
زینت پدری. تو نگین زیبا و درخشان خلقتی؛ گل 
خوشبوی زیباترین بوستان آفرینشی؛ پدر خود زلال 
حیات در عالم است و تو زینت و مایه فخر او. در همه 
نیکی ها از پدر میراث برده ای، در شجاعت و شهامت، 
در فصاحت و بلاغت، در ادب و کمال و در عبودیت و 

تسلیم خدا بودن. پدر به تو فخر می کند و تو شایسته 
این افتخاری.

راهنمای سعادت
بزرگ اسلام زینب کبری  بانوی  امروز روز ولادت 
و مسلمان  کامل زن مسلمان  نمونه   ، علیهاالسلام 
راستین، الگوی خداپرستی و تسلیم امرِ ولایت بودن، 
ایمان و اطمینان درونی و عصاره  اسوه حیا و تقوا، 
توکل و عشق به خداست. روز میلاد خجسته و نیک 
او فرصتی است تا جوانان و بانوان ما به راهی که او 
روشن کرد و شناساند قدم نهند. از دریای وجودش 
مروارید کمال برگیرند و در نسیم یادش سرمست کمال 
و سعادت شوند. باشد که این سرمستی بهانه دل هامان 

باشد برای قدم نهادن در وادی سعادت.
فردایی نه چندان دور

 ـامروز   ـکه سلام و درود خدا بر او باد  زینب کبری 
می آید؛ می آید در فردایی نه چندان دور، در روز رحلت 
جدش پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله وسلم ، مونس مادر 
باشد و چند روزی بعد شاهد پهلوی شکسته مادر و 
رنجوری او گردد. زینب چهار ساله آن روز صبر می کند 
و می ماند تا در فردایی نه چندان دورتر پرستار فرق 
شکافته و محاسن بخون خضاب شده پدر باشد. امّا صبر 
می کند و می ماند تا در غربت و تنهایی برادرش حسن 
یاوری استوار و غمخواری همدم گردد. او می ماند تا در 
عاشورا با صبوری خویش صبر را خجل نماید و سرود 
جاودانه »ما رأَیتُْ الاّ جَمیلاً« را به تاریخ هدیه کند. آری 
او ماند تا پاسدار حریم آل الّله باشد و تیماردار کاروانی 
زخم دیده و مصیبت کشیده، اما سربلند و سرافراز گردد.

مِهر مادری
مادری که از فرزند دل برکَنَد و او را به وادی شهادت 
بسپارد و در راه خدا فدا کند، در ایثارگری گوی سبقت 
ربوده و در فداکاری پرچم فتح برگرفته است. امروز 
ما میلاد مادری را جشن گرفته ایم که معلم فداکاری 
و آموزگار مکتب ایثار است. در تمام رنج ها و مصایب 
زینب کبری علیهاالسلام ، آن قدر صبوری و بردباری 
جاری است که کم تر از دو فرزند شهید او یاد می شود 
داغ مصایبی که بر دل زینب علیهاالسلام نشست آن قدر 
سنگین و دشوار بود که داغ دو فرزندش را از یاد می برد. 
سوز مظلومیت بی حد مولایش و امام زمانش حسین 
علیه السلام ، درد جهالت اسلامیان و عافیت طلبی شان، 
رنج مهجوری حق و فزونی باطل، آتشی است که لحظه 
به لحظه در جانش شعله ور می شود و او که در وادی ایثار 
پیشتاز بود، در شهادت فرزند حتی به سوگ ننشست تا 
مبادا ذره ای شرم یا اندوه بر دل عزیز برادرش حسین 
علیه السلام بنشیند. درود خدا بر او و بر اهل بیت عصمت.

نسیم مهر
روز عاشورا با همه دردها و رنج هایش گذشته است. 
کاروان با تنها امیدی که برایش مانده است به سوی 
 ـتنها حجّت  کوفه به راه می افتد. امام سجاد علیه السلام 
خدا بر زمین، همه امید زینب علیه السلام به ماندن 
و بودن و همه بهانه خلقت در برجا ماندن و پایداری 
 ـرنجور و داغ دیده و بیمار است. آن قدر بیمار که  کردن 
دشمن سنگ دل از کشتن او دست کشیده و به خیال 
خود به بیماری اش وا نهاده اند. کاروان به راه می افتد و 
امام به سوی قتلگاه چشم می دوزد که این گونه ساکت 

و آرام است و از آن همه غوغایش دیگر خبری نیست. 
بدن عزیزترین بندگان خدا را می بیند که تکه تکه بر 
زمین افتاده است؛ اشک امان نمی دهد؛ سینه امام تنگ 
می شود؛ زینب علیهاالسلام هراسان خود را به امام 
می رساند؛ اینک او نه تنها از تن بیمار امام پرستاری 
می کند که دل زخم دیده امام را نیز مرهم می نهد. او 
با یادآوری حدیثی از رسول خدا صلی الله علیه و آله وسلم 
در رضایت خدا از اهل بیت و پاداش بی نهایت آنها و 
عذاب دشمنان آنها، روحی تازه در کالبد بی رمق امام 
جاری می کند. اینک زینب علیهاالسلام ، در پس آن 
همه رنج و مصیبت صبور و مقاوم به امام و اهل کاروان 

دلداری می دهد.
بندگی و تسلیم محض

امر  تسلیم  یکسره  یعنی  بودن  خدا  محض  بنده 
او شدن، از غیر او دل بریدن و به او پناه جستن؛ و 
زینب کبری علیهاالسلام ، پیشتاز در وادی رضایت و 
تسلیم و علمدار عبودیت و بندگی محض خدا، تجلی 
روشن این معناست. آن جا که آن بانوی بزرگ در بند 
اسارت دشمن، پس از تحمل داغ گران شهادتِ برادران 
و فرزندان و یاران و پس از آن همه قساوت دشمن با 
اهل کاروان، پس از آن که از سوز درون سر به چوبه 
محمل زده و به خون سر آتش دل را آرام کرده است، 
در دربار یزید چنین تسلیم محض خدا بودن را متجلی 
می کند. او می گوید: »سپاس و ستایش خدایی را که 
در ابتدا سعادت عطایمان کرد و در پایان رحمت و 
شهادت نصیبمان فرمود«. آری درون کمال یافته زینب 
علیهاالسلام چیزی جز نیکی از سوی خدا نمی بیند و 

تواضع زینب او را به سوی سائیدن سرِ تسلیم و سپاس 
بر درگاه خدا می کشاند.

عرفان زینبی
دریای عرفان زینبی آن چنان ژرف و پرگهر است که 
می ارزد همه عمر در آن غوص کنی. اینک همه از عشق 
بی حد زینب کبری علیهاالسلام به برادرش امام حسین 
علیه السلام آگاهند. در ظهر عاشورا جز این برادر کسی 
دیگر برای او نمانده است. حسین علیه السلام محور 
هستی زینب علیهاالسلام است و بی او جان در بدن 
زینب علیهاالسلام آرام نمی گیرد. امّا در مقام بندگی 
خدا، زینبِ آسمانی، این بنده پاک و خالص خدا، هیچ 
جز معبود، نمی بیند. پس آن گاه که برادر جان فدای 
معبود می کند، او در برابر معبود زانو می زند، و از خدا 

می خواهد که این قربانی را از اهل بیت بپذیرد.
طوفان عفاف

زینب کبری علیهاالسلام بزرگ میراث دار حیا و عفت 
فاطمی و شهامت و فصاحت علوی اسوه حضور پاک و 
روشن زن مسلمان در جامعه است. آن دم که دفاع 
از ولایت و زنده داشتن پیام خون برادرش حسین 
او آگاهانه و مقتدر طوفان  علیه السلام مطرح است 
به پا می کند. در مقابل جبّارترین حاکم زمان مردانه 
می ایستد و چنان بر او فریاد می زند که مستی پیروزی 
از سر او برون می شود و خوار و بی مقدار زبان به ندامت 
می گشاید. این شیر بیشه شجاعت و این سدّ پولادین 
دفاع از ولایت و حمایت از اسلام همان زینب عفیف 
سراپا آزرم است که گاه زیارت مزار جدّش در مدینه در 
پس حجاب حضور دو برادر و در پناه آنان به کوچه قدم 
می نهد. همان فریادگر عفاف و تقوا که از ساربان کاروان 
اسرا می خواهد که سرهای شهدا را از میان کاروان 
بیرون برد تا مردم کم تر به آنان چشم بدوزند. این همان 
زینب است که در دفاع از اسلام مردانه می خروشد و 
شجاعانه قد علم می کند. درود خدا بر او و بر اهل بیت 

عصمت باد.
، پاره قلب  اینک دُردانه علی مرتضی علیه السلام 
فاطمه زهرا علیهاالسلام ، بانوی قهرمان کربلا، داغدار 
و مجروح و دل شکسته، امّا لبریز از شهد ولایت و 
سرشار از عشق به اسلام، در مجلس یزید، در مقابل 
این حاکم جبّار ایستاده است و آتش ندامت بر دامن 
او می افکند: »هان ای یزید! به خدا قسم که پوست 
خود را شکافتی و گوشت خود را بریدی. به زودی بر 
رسول خدا صلی الله علیه و آله وسلم وارد شوی در حالی 
که گناه ریختن خون اولاد او برگردن توست و تاوان 

هَتک حرمت او بر دوش تو«
پرده دار لوح عفاف

این بانوی بزرگ عالم، پرده دار لوح عفاف و یکه تاز 
وادی ایمان و توکل، زینب کبری علیهاالسلام است 
که اینک در برابر فرومایه ترین حاکمان زمان ایستاده 
است در حالی که در بند اسارت و سوخته دل از هجران 

برادر است.
تن رنجور و دل سوخته او هرگز راه بر فریاد عاشورایی 
او نخواهد بست؛ فریادی که تا امروز در گوش زمان تکرار 
می شود: »ای یزید! اگر امروز ما را غنیمت خود دانستی 
به زودی این غنیمت تو را به سوی غرامتی سخت 
خواهد کشاند. آن روز که جز آن که پیش فرستادی 
چیزی نخواهی یافت. خداوند بر بندگانش ستم نمی کند 
و ما شکایت خود را به سوی او می بریم. اینک تو هرچه 
در توان داری در دشمنیِ با ما بکوش و هرچه مکر در 
توشه داری به کار بر که به خدا سوگند نخواهی توانست 
که نام ما را محو کنی و حقانیت ما را به پنهان داری 
و این ننگ را از دامن خود پاک کنی. اندیشه ات دروغ 
و حکومتت کوتاه است و جمعیتت پراکنده است، آن 

روز که منادی ندا کند که لعنت خدا بر ستمکاران باد.
 منبع: دانشنامه حضرت زینب سلام الله علیها

  به مناسبت میلاد حضرت زینب )س(

غنچه گل یاس

 از آغاز فصل سرما تاکنون:

 قاتل نامریی درقم 9 تن قربانی گرفت
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: از آغاز فصل سرما در این 
استان تاکنون، مسمومیت با گاز منوکسیدکربن منجربه مرگ 9 تن در این استان شده است. 
محمدرضا حسنی در گفت و گو با ایرنا، افزود: در این مدت 94 تن نیز بر اثر مسمومیت 
با گاز منوکسیدکربن دچار کاهش سطح هوشیاری با درجه های مختلف شده اند.وی اضافه 
کرد: از این تعداد 31 تن به صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 54 تن نیز به مراکز 

درمانی منتقل شدند.
وی به حادثه روز جمعه در استان قم اشاره و بیان کرد: ساعت 04:57 روز 23 بهمن ماه 
جاری، چهار تن بر اثر استفاده از ذغال چوب در بخش خلجستان این استان مسموم شدند.

حسنی افزود: از این تعداد یک تن به دلیل وخامت حال به بیمارستان منتقل شد و سه تن 
دیگر در محل حادثه درمان شدند.وی گفت: ساعت 14:57، 21 بهمن ماه نیز آقا 40 ساله در 

شهرک فاطمیه این استان بر اثر مسمومیت با گاز منوکسیدکربن جان باخت.
به گفته وی، بر اساس شواهد اولیه، عدم استفاده مناسب از وسایل گرمایشی عامل این 

حادثه گزارش شده است.
سال گذشته نیز شش تن بر اثر استنشاق گاز منواکسیدکربن در این استان جان خود را از 
دست دادند و 80 تن دچار کاهش سطح هوشیاری با درجه های مختلف شدند.رئیس مرکز 
اورژانس 115 قم در ادامه با ابراز نگرانی از افزایش شمار مسمومیت های ناشی از استنشاق گاز 
منوکسید کربن، گفت: استفاده نامتعارف از وسایل گرمازا از جمله گاز پیک نیک، گاز خوراک 
پزی، ذغال چوب و آب گرمکن به ویژه در فضاهای بسته و نیز عدم کنترل لوله ها و اتصالات 
بخاری در داخل منزل و بالای پشت بام از عوامل بروز مسمومیت با گاز منوکسیدکربن است.

وی افزود: در مسمومیت با گاز خطرناک منوکسیدکربن، قصور انسانی در استفاده از نوع 
وسایل برای تولید گرما و دقت در کنترل اینگونه وسایل اهمیت بالایی دارد.وی اضافه کرد: 
سردرد، تهوع و استفراغ، گیجی و خواب آلودگی، کاهش سطح هوشیاری و تنفس مشکل از 

جمله علائم مسمومیت با گاز منوکسید کربن می باشد.
حسنی تاکید کرد: نخستین و مهم ترین اقدام در صورت مشاهده موارد گازگرفتگی، 
رساندن اکسیژن)هوای تازه( به مصدوم و تماس با اورژانس 115 است که باز کردن پنجره اتاق 

یا خارج کردن فرد از آن محیط موثرترین اقدام جهت بهبود حال فرد مسموم است. 

 معاون  اورژانس قم خبرداد: 

 4 کشته حاصل حوادث رانندگی
 هفته گذشته در استان قم

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: حوادث رانندگی یک 
هفته گذشته این استان چهار کشته و 435 مصدوم برجا گذاشت.

مهدی فراهانی در گفت و گو با ایرنا، افزود: در حادثه واژگونی یک دستگاه خودروی لیفان 
که 22 بهمن ماه جاری ساعت 09:14 در محور تفرش رخ داد، آقا 30 ساله در دم فوت 
کرد.وی اضافه کرد: ساعت 06:34، 20 بهمن ماه، واژگونی خودرو وانت در محور ساوه به 
سلفچگان، منجر به حریق خودرو و فوت در دم آقا 35 ساله شد.وی ادامه داد: در این حادثه 
دو تن دیگر نیز مصدوم و با بالگرد به بیمارستان شهید بهشتی منتقل شدند.بالگرد اورژانس 
115 قم تاکنون با انجام 184 پرواز، 415 مجروح که 380 مجروح حوادث رانندگی بوده است 

را به بیمارستان منتقل کرده است.
فراهانی گفت: در حادثه برخورد یک دستگاه خودروی سواری با عابر پیاده نیز ساعت 11:11 

همان روز، یک خانم فوت کرد.
وی افزود: حادثه برخورد یک دستگاه پراید با گاردریل که ساعت 12:43، 17 بهمن ماه 
جاری در محور اراک به قم رخ داد، آقا 23 ساله که سرنشین خودرو بود، در دم فوت شد.به 
گفته وی، در تصادف یک دستگاه ون با خودرو پیکان که 18 بهمن ماه در کمربندی امام 

علی)ع( ساعت 17:39 رخ داد، شش تن مصدوم شدند.
معاون مرکز اورژانس 115 قم در ادامه گفت: از 17 تا 24 بهمن ماه جاری، هفت هزار و 
257 تماس با مرکز اورژانس قم برقرار و منجر به انجام یک هزار و 369 ماموریت شامل یک 
هزار و 395 ماموریت شهری 174 ماموریت جاده ای شده است.وی افزود: در این مدت 406 
حادثه تصادفات رخ داده که 347 مورد در داخل شهر و 59 مورد نیز در محورهای مواصلاتی 

استان بوده است.
وی اضافه کرد: در این حوادث 435 تن مصدوم شدند که 132 تن در محل حادثه به صورت 

سرپایی و 229 تن با انتقال به بیمارستان درمان شدند.
فراهانی 254 مورد از تصادف های رخ داده را مربوط به موتورسیکلت سواران عنوان و بیان 
کرد: در این حوادث 279 تن مصدوم شدند که 101 تن به صورت سرپایی درمان و 178 تن 

به مراکز درمانی منتقل شدند. 

فرمانده انتظامي استان گلستان  خبرداد:

دستگیري   زن و شوهر رمال با 42 فقره کلاهبرداري در گرگان 

رئیس پلیس آگاهي استان کرمان  خبرداد:

کلاهبرداري با پوشش کلاه گیس 

جانشین فرماندهي انتظامي استان مرکزي:

محموله 23 تني برنج قاچاق در دلیجان توقیف شد 

فرمانده انتظامي شرق استان تهران  خبرداد:

انهدام باند تهیه و توزیع اسکناس جعلي در ورامین 

 فرمانده انتظامي استان گلستان  از دستگیري زن و شوهر 
رمال که اقدام به فریب و اخاذي از مردم در شهرستان گرگان 

مي کردند، خبر داد. 
سردار سیدمحمود میرفیضي  در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبري پلیس، در خصوص دستگیري این زوج رمال گفت: بنا 
بر شکایات متعدد مردمي در خصوص فعالیت زن و شوهر رمال 
در یکي از خیابان هاي گرگان، موضوع  در دستور کار پلیس 

قرار گرفت.
وي افزود: بر این اساس این دو نفر علاوه بر کلاهبرداري 
و تحصیل مال نامشروع از طریق فریب مراجعان و رمالي، در 
مواردي نیز اقدام به اخاذي از دختران کم سن و سال از طریق 
تهدید به انتشار اطلاعات شخصي  کرده بودند.این مقام ارشد 
انتظامي تصریح کرد: با همکاري پلیس آگاهي و پلیس امنیت 
عمومي طي یک عملیات با دستور قضائي، ماموران وارد منزل 
این زوج رمال شدند و آنان را که مشغول رمالي براي چند نفر از 

مراجعان بودند، دستگیر کردند.
وي ادامه داد: در بازرسي از محل سکونت آنها مقادیري 
موادمخدر و آلات و ادوات استعمال و کتب و مطالب رمالي 

مشاهده و توقیف شد.
فرمانده انتظامي استان گلستان افزود:  این زوج در تحقیقات 
تکمیلي به 42 فقره رمالي و کلاهبرداري اعتراف کردند.سردار 
میرفیضي به مردم، به  ویژه زنان و دختران جوان توصیه کرد: 

براي حل مشکلات خود با پدر و مادر و یا سایر افراد با تجربه 
فامیل مشورت کنند و از مراجعه به رمالان و دعانویسان جدا 
خودداري کنند.وي اضافه کرد: تجربه ثابت کرده نه تنها با این 
روش مشکلي حل نخواهد شد، بلکه مال و آبروي افراد هم در 

معرض خطر قرار خواهد گرفت.
سردار میرفیضي در پایان از همه افرادي که توسط این دو نفر 
مورد کلاهبرداري قرار گرفته اند در خواست کرد با حضور در 

پلیس  آگاهي استان نسبت به طرح شکایت خود اقدام کنند.

 رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان کرمان از دستگیري 6 عضو یک باند جعل و کلاهبرداري خبر داد و گفت: اعضاي این 
باند در دو اقدام مجرمانه مبلغ یک میلیارد و 500 میلیون ریال کلاهبرداري از بازاریان کرده بودند. 

سرهنگ  یدالله حسن پور در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت : در پي ارجاع پرونده، دو فقره کلاهبرداري از کلانتري 
11 شهر کرمان به دایره مبارزه با جعل و کلاهبرداري این پلیس ، رسیدگي این پرونده به طور ویژه در دستور کار کارآگاهان قرار گرفت.

وي بیان داشت: ماموران آگاهي پلیس کرمان با توجه به حساسیت موضوع اقدامات اطلاعاتي و فني خود را آغاز کردند و به سرنخ هایي از 
خروج اعضاي این باند از استان کرمان دست یافتند.حسن پور افزود: در حالي که رد زني براي دستگیري آنها ادامه داشت پلیس خراسان 
رضوي آنها را در حین ارتکاب جرم دستگیر کرد. وي ضمن اعلام خبر استرداد کلاهبرداران به پلیس آگاهي کرمان گفت: اعضاي این 
باند 6 نفره در توضیح شگرد خود به کارآگاهان گفتند با تغییر چهره و استفاده از کلاه گیس و جعل رسیدهاي دستگاه پوز اقدام به خرید 
از مغازه هاي طلافروشي و صرافي مي کردند. حسن پور با اعلام اینکه چند عضو این باند سابقه کیفري در جعل اسناد دارند تاکید کرد 
: اعضاي این باند به دو فقره کلاهبرداري به ارزش یک میلیارد و 500 میلیون ریال اعتراف کردند. رئیس پلیس آگاهي استان در پایان 

گفت: با قرار دادن دستگاه هاي کارت خوان در معرض دید خود از انجام صحیح تراکنش هاي بانکي مطمئن شوید .

 جانشین فرماندهي انتظامي استان مرکزي  گفت :در عملیاتي غافلگیرانه، پلیس  دلیجان  
موفق به کشف یک محموله 23 تني برنج قاچاق به ارزش یک میلیارد و 200میلیون ریال شد. 

سرهنگ  یوسف سپهوند در تشریح این خبر به خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: در راستاي 
مبارزه جدي و همه جانبه با معضل قاچاق کالا و ارز در استان، اقدامات ارزند ه اي در استان 
مرکزي صورت گرفته است. وي افزود: در همین راستا و به دنبال اقدامات فني و اطلاعاتي گسترده 
ماموران انتظامي دلیجان از تردد یک دستگاه کامیون حامل برنج قاچاق در یکي از محورهاي 

ورودي دلیجان مطلع شدند. 

این مقام انتظامي استان مرکزي بیان داشت: با اعلام این خبر، بلافاصله یک اکیپ انتظامي براي 
بررسي دقیق موضوع در محل حاضر شدند .  سرهنگ سپهوند با اشاره به شناسایي کامیون مورد 
نظر پس از چند ساعت کنترل خودروهاي عبوري خاطر نشان کرد: با هوشیاري پلیس، کامیون 
متوقف و پس از بازرسي از آن دو هزار و 300 کیسه 10کیلویي برنج قاچاق کشف شد. جانشین 
فرماندهي انتظامي استان مرکزي، ارزش کالاهاي مکشوفه را یک میلیارد و 200میلیون ریال 
اعلام کرد و اظهار داشت: مدارک ارائه شده از سوي راننده با بار کامیون مطابقت نداشت که راننده 

دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مراجع قضائي معرفي شد.

 فرمانده انتظامي شرق استان تهران  گفت :باند تهیه و توزیع اسکناس هاي تقلبي با 172 قطعه اسکناس به ارزش بیش از 17 میلیون ریال توسط 
پلیس شهرستان ورامین دستگیر شدند.  سرهنگ ناظري  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس در تشریح این خبر، اظهارداشت: در پي کسب 
خبري مبني بر فعالیت باندي در امر تهیه و توزیع اسکناس هاي جعلي در سطح شهرستان ورامین، رسیدگي به موضوع در دستور کار پلیس امنیت 
عمومي استان قرار گرفت .وي افزود: ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتي و نامحسوس، محل فعالیت متهمان را شناسایي و با کسب مجوز قضائي، محل 
مزبور را مورد بازرسي قرار دادند .این مقام انتظامي ادامه داد: در بازرسي از مخفیگاه 20 اسکناس 50 هزار ریالي، 145 اسکناس 100 هزار ریالي، سه 
اسکناس 20 هزار ریالي، چهار تراول 500 هزار ریالي به ارزش 17 میلیون و 560هزار ریال کشف شد .فرمانده انتظامي شرق استان تهران با بیان اینکه 
متهمان در بازجویي هاي پلیسي به توزیع انواع اسکناس هاي جعلي در سطح شهر معترف شدند، خاطرنشان کرد: در این راستا دو متهم دستگیر و 

پس از تشکیل پرونده مقدماتي تحویل مراجع قضائي شدند. 
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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیم نظام برای ختم 
موضوع هسته ای درست بود و از کسانی که این موضوع را خیانت 

می دانند، تعجب می کنم.
و  مطبوعات  مدیران  با  دیدار  در  علی لاریجانی عصر جمعه 
رسانه های استان قم با بیان اینکه نقش امام خمینی )ره( در به ثمر 
رسیدن انقلاب بسیار موثر بود، گفت: مقطع بعدی دوران جنگ 
بود که تصمیم گیری ها در آن زمان نیز همراه با سختی هایی بود و 
چرایی پایان جنگ نیز موضوع مهمی بود. لاریجانی با بیان اینکه 
تصمیم برای پایان جنگ، اگرچه تلخی هایی داشت ولی در نهایت 
تصمیم درستی بود،  تصریح کرد: ما به همه اهداف خود در جنگ 
تحمیلی نرسیدیم ولی دستاوردهای خوبی مانند دفع دشمن را 
داشتیم که زمینه  ساز امنیت کشور شد. نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه یکی دیگر از مقاطع مهم کشور برای 
تصمیم گیری مسئله هسته ای بود،  اظهار داشت: شرایط به گونه ای 
پیش رفت که ایران باید مقاومت می کرد و هزینه هایی را در این 
زمینه می پرداخت. وی با بیان اینکه زمان درستی برای ختم مسئله 
هسته ای انتخاب شد، چون کشور در این شرایط به دانش هسته ای 
رسیده بود، بیان کرد:  این تصمیم قسمت اعظمی از نیازهای کشور را 
برطرف کرد،  زیرا هم غنی سازی در داخل کشور انجام می شود و هم 
اینکه تحقیق و توسعه ادامه می یابد. رئیس مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه تصمیماتی که درخصوص تاسیسات آب سنگین اراک و 
فردو اتخاذ شد تصمیمات درستی بودند، گفت: فردو از کارایی خود 
نیفتاده است و سانتریفیوژهای آن همچنان کار می کند. لاریجانی با 
اشاره به اینکه ختم مسئله هسته ای فواید بسیاری را به دنبال داشته 
است، تصریح کرد: رفع تحریم ها موضوع مهمی است و باید توجه 
داشت که وجود تحریم ها بخشی از مشکلات اقتصادی کشور را 
تشکیل می دادند. نماینده مردم قم در نهم با بیان اینکه بیکاری و 
شرایط نامناسب اقتصادی مشکلاتی را به وجود آورده بودند که برای 
رفع آنها نیاز به ایجاد فضای تنفسی بود، تصریح کرد: درست است 
که مردم در برابر مشکلات مقاومت می کنند ولی نباید به مسائل 
اقتصادی مردم بی توجه بود. وی افزود: دریافت مواد اولیه اورانیوم و 
به فروش رساندن اورانیوم غنی سازی شده موضوع مثبتی است و 
اینکه کشور وارد گردش چرخه هسته ای شده موضوع مهمی است. 

لاریجانی با بیان اینکه عده ای موضوع فروش اورانیوم غنی سازی شده 
را از دست دادن مواد غنی سازی شده تعریف می کنند که درست 
نیست، تاکید کرد: ایران به این دانش دست یافته و باز هم می تواند 
اورانیوم غنی سازی شده تولید کند، ضمن اینکه روسیه تا 7 سال 
آینده سوخت نیروگاه بوشهر را تامین می کند. رئیس قوه مقننه 
کشورمان با بیان اینکه در کل می توان گفت تصمیم نظام برای ختم 
موضوع هسته ای درست بود و از کسانی که این موضوع را خیانت 
می دانند، تعجب می کنم، بیان کرد: این تصمیم را عده ای به تنهایی 
نگرفتند بلکه حدود سه سال و نیم پیش در شورای هسته ای همه 
این مسائل مطرح و بررسی می شد و مذاکرات در این راستا پیش 
می رفت. وی گفت: در برخی مواقع این جلسات در محضر مقام معظم 

رهبری تشکیل می شد و ایشان نیز نظرات خود را بیان می کردند. 
لاریجانی با بیان اینکه عده ای مرتب برای پیشبرد اهداف سیاسی 
خود به دنبال ایجاد تضاد هستند تا با صورت دادن حملاتی به مقاصد 
خود برسند، اظهار داشت: این منطق مارکسیستی است که بخواهیم 
برای رسیدن به اهداف خود به دنبال ایجاد تضاد برویم، در این تفکر 
نوعی بی هنری وجود دارد که در بقیه مسائل نیز این تفکر را مشاهده 
می کنیم. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مبانی تصمیم گیری باید از خودمان باشد و نباید در مورد منافع ملی 
از تفکرات فرسوده استفاده کنیم، بیان کرد: خرید هواپیمایی که در 
سفر اخیر رئیس جمهور به اروپا انجام شده، هنوز به کشور نیامده 
عده ای در این مورد جنجال به پا می کنند. وی افزود: من از مسئولان 

درخصوص خرید هواپیماها توضیح خواستم که مشخص شد این 
خرید اقدام درستی بوده و در حالی انجام شده است که دولت پولی 
را در ابتدا به طرف فروشنده پرداخت نمی کند. رئیس مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه عده ای فکر می کنند هر تصمیمی را که دولت 
اتخاذ می کند، باید با آن مخالفت کنند، ادامه داد: دولت هم از خود 
ما است و اقدامات اشتباهش را باید نقد کرد و از اقدامات خوبش نیز 
باید حمایت کنیم. لاریجانی با بیان اینکه اگر ظرفیت های اقتصادی به 
بلوغ برسند، جهش خوبی در کشور ایجاد می شود، گفت: مسائل قم 
نیز باید در نگاهی ملی حل شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه وقتی مشکلات بافندگان فرش منطقه نیروگاه 
قم را دیدم، به این فکر کردم که مشکلات این قشر باید در سطح 
ملی حل شود، تصریح کرد: با اقدامات مجلس ترتیباتی صورت گرفت 
تا مشکلات این قشر در سطح ملی حل شود که اینگونه نیز شد و 
نمونه های زیادی از این دست وجود دارد. وی با بیان اینکه مشکلات 
گرانی و بیکاری، مسائل کلان اقتصادی هستند که باید در سطح ملی 
رفع شوند، افزود: نمایندگان مجلس شورای اسلامی تنها نماینده یک 

شهر نیستند، بلکه باید نماینده ملت باشند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رفع مشکلات آب 
آشامیدنی قم از طرق عادی قابل حل نبود و در این خصوص خدمت 
مقام معظم رهبری رسیدیم، اظهار داشت: 230 میلیون یورو از 

صندوق توسعه برای رفع این مشکل هزینه شد.
لاریجانی با اشاره به اینکه سیستم چانه زنی در کشور جا افتاده 
است، بیان کرد: بستر قانونی برای اقدامات ایجاد می شود ولی در مقام 
اجرا نیز باید رایزنی کرد تا بودجه آن کار تامین شود. نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید افقی را برای قم طراحی 
کرد تا اولویت های استان مشخص شود،  افزود: مسائل حاشیه ای باید 
کاهش یابد. اشخاصی که به این حواشی دامن می زنند، به منافع 
ملی توجهی ندارند. رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد:  نقش 
رسانه ها و مطبوعات در این بخش ها باید مورد توجه قرار گیرد. وی 
در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه برای حضور مستقل 
در انتخابات دلایلی داشته ام، گفت: به صورت مستقل وارد انتخابات 
شده ام ولی به این معنا نیست که اصولگرا نباشم. البته برای این اقدام 

دلایلی داشته ام.

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: فرقه گرایی و افراط گرایی 
تهدیدی بزرگ برای همه منطقه و جهان به شمار می آید.

محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران در سخنرانی خود در 
نشست امنیتی مونیخ با اشاره به اینکه فرقه گرایی و افراط گرایی 
تهدیدی بزرگ برای همه منطقه و جهان به شمار می آید گفت: من 
و موگرینی و دیگر دوستان ساعات بسیاری در کنار هم بودیم و من از 
سازماندهندگان این نشست تشکر می کنم که باعث شدند بار دیگر 

در صحنی مشترک در کنار هم باشیم. 
وی ادامه داد: اجازه بدهید آنچه را که خانم موگرینی گفته بود از 
زاویه ای متفاوت تکرار کنم وقتی ما گفتگوهای اتمی را شروع کردیم، 
من افتخار داشتم که کار را با خاویر سولانا در دو هزار و سه شروع 
کنم و بعد از توقفی طولانی، آن را در دو هزار و دوازده و سیزده با 
کاترین اشتون و بعد با فدریکا موگرینی از سر گرفتم، زمانی که ما 
دور جدید مذاکرات را از سر گرفتیم، وزرای پنج به علاوه یک و ایران 
خود را با نگاه به مساله اتمی با الگویی متفاوت به چالش کشیدند. از 
دیدگاه برآیند صفر که در دوازده یا ده سال گذشته حاکم بود به چشم 
اندازی جدید با تعریف اهداف جدید حرکت کردیم. ما پیشتر اهدافی 
متضاد داشتیم، از دیدگاه ما، ایران برنامه کاملا صلح آمیز اتمی بدون 
محدودیت را خواستار بود و باور داشتیم که این حق ماست. آمریکا و 
تا حدودی برخی کشورهای غربی و اروپایی می خواستند ایران هیچ 
برنامه اتمی نداشته باشد زیرا باور داشتند که این کار پوششی برای 
برنامه تسلیحاتی است. از این رو ما دو هدف کاملا متفاوت داشتیم 

که آشتی پذیر نبودند. 
ظریف افزود: با توجه به اینکه این دو دیدگاه آشتی پذیر نبودند، 
برد ما باخت شما و برد شما باخت ما بود. یک رویکرد با برآیند صفر 
برای مساله ای پیچیده بود که از دیدگاهی، حل و فصل آن بسیار 
ساده بود. ما در سپتامبر یا اکتبر دو هزار وسیزده تصمیم گرفتیم به 
این مساله از چشم اندازی متفاوت نگاه کنیم، اینکه همه ما هدفی 
مشترک داشتیم که ایران برنامه اتمی داشته باشد که همواره صلح 

آمیز باقی بماند. همان مشکل، همان موضوع با الگویی متفاوت.
وی گفت: می توانستید مشکل را به شکلی تعریف کنید که 
لاینحل باشد یا به شکلی تعریف کنید که همه طرف ها توان خود را 

برای حل و فصل آن به کار برند.
مسئول دستگاه دیپلماسی کشورمان افزود: به عنوان دیپلمات، 
تلاش کردیم بعد از آنکه گزینه های بد را محک زدیم، گزینه های 
خوب را نیز محک بزنیم و این کار نیز جواب داد. حال ما برنامه اتمی 
خود را داریم و باور داریم که همواره صلح آمیز باقی می ماند و همه 
دلیلی برای اطمینان داشتن دارند که صلح آمیز بودن آن دارند. ما 

از کسی نمی خواهیم به ما اعتماد کند زیرا آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همه گام های مسیر را راستی آزمایی می کند. غرب بهترین 
ساز و کار نظارت را به کار گرفته است، ما برنامه خود را داریم و غرب 
اطمینانش را دارد. تحریم ها برچیده شدند. همان مشکل، رویکردی 
با دیدگاه متفاوت و الگویی متفاوت و راه حل محتمل و حال همه 
شادمان از دستاوردی مهم هستیم که همه توانستیم به دست آوریم. 
ظریف گفت: آیا می توانیم همین الگو را برای منطقه خود به کار 
بریم؟ آیا می توانیم در منطقه خود به مشکلات با الگویی متفاوت نگاه 
کنیم؟ آیا نیاز داریم مشکلات را بر اساس دیدگاه برآیند صفر تعریف 
کنیم که در نهایت به باخت کامل همه ما می انجامد؟ تقریبا اطمینان 
وجود دارد که بازی برآیند صفر در نهایت نتایجی منفی به بار می 
آورد. ما امروز کاری جهانی داریم، همانطور که فدریکو نیز به درستی 
اشاره کرد، نمی توان به بهای ناامنی دیگران، امنیت داشت. غیر ممکن 
است، یازده سپتامبر به ما این درس را داد که بزرگترین قدرت روی 
زمین می تواند به خاطر جزایر ناامن، با ناامنی روبرو شود. آیا می توانیم 
این الگوی ناکامی و موفقیت را در منطقه خود به کار بندیم؟ باور ما 

این است که می توانیم. باور داریم چیزی در منطقه ما نیست که 
بتواند ایران و عربستان سعودی را برای همکاری برای آینده ای بهتر 
برای همه ما کنار از هم دور کند. باور داریم که ما با تهدیدی مشترک 
روبرو هستیم. باور داریم که داعش، النصره و افراط گرایی در مجموع 
به اندازه برادران ما در عربستان سعودی، برای همه منطقه خطرناک 
است. سرنوشتی مشترک ما را به هم گره زده است، از تهدیدی که 
برادران ما در ترکیه و عربستان سعودی و منطقه و حتی در پاکستان 
و افغانستان و آسیای مرکزی با آن روبرو هستند. این مشکلی است که 
همه در منطقه ما با آن روبرو هستند و متاسفانه این مشکلی است که 
مردم در غرب نیز با آن روبرو هستند، نه به خاطر گسیل پناهجویان 
که در درجه اول قرار دارد بلکه به خاطر اینکه افرادی )که در سوریه 

هستند( وقتی بازگردند، برای همه ما دردسر خواهند بود. 
وی افزود: ما چالش دیگری نیز داریم که چالش فرقه گرایی 
است. جو فرقه گرایی در منطقه به اندازه ما برای همه  منطقه و همه 
جهان تهدید است زیرا کسی نمی خواهد شاهد فرقه گرایی در جامعه 
مسلمانان در اروپا باشد. وزیر امور خارجه ایران در ادامه سخنرانی 

خود در نشست امنیتی مونیخ گفت: حل مسائل منطقه ای مستلزم 
تغییر الگو و تغییر در نگاه به واقعیت هاست.  ظریف ادامه داد: ما 
خواست های مشترکی نیز داریم؛ ما خلیج فارس را امن و آرام می 
خواهیم که در آنجا جریان نفت تضمین شده باشد و آرامش و امنیت 
همه کشورهای ساحلی زمانی تضمین می شوند که مرزهای بین 
المللی تضمین شوند. از این رو ما فرصتی مشترک، چالشی مشترک، 
تهدیدی مشترک و آینده ای بهتر داریم. اگر ما شروع به بازتعریف از 
مشکل در منطقه خود بکنیم، گذشته را کنار بگذاریم، زیرا هر کدام 
از ما می توانیم زندانی گذشته باشیم و دیدگاهی متفاوت از آن ارای 
ه کنیم، همواره می توانیم روایت خود را داشته باشیم و این روایت ها 
متفاوت خواهند بود، همان طور که روایت ما از برنامه اتمی از روایت 
غرب تفاوت داشت. باور داشتیم که )در مساله اتمی( وارد الگوی انکار 
شده ایم و آنها باور داشتند که الگوی ما نیز فریب و نبود شفافیت 
است. اینها دو روایت متضاد از هم بودند، می دانیم که برادران سعودی 
ما روایتی متفاوت از روایت ما دارند ولی آیا میسر است الگویی جدید 
برای آینده ایجاد کنیم؟ الگویی برای همکاری مشترک در خصوص 
چالش هایمان برای تغییر الگویی هایی که یا در کنار هم برنده می 
شویم یا در کنار هم می بازیم. در کار امروزی ما، بازی برد و باخت 
وجود ندارد. ظریف تصریح کرد: باور من این است که اگر در این 
خصوص توافق کنیم، می توانیم همکاری کنیم. می توانیم آنچه را که 
شما در اروپا به عنوان فرایند هلسینکی می شناسید، شروع کنیم. می 
توانیم اصولی داشته باشیم، اصولی که هم اکنون نیز آن را پذیرفته ایم. 
احترام به حاکمیت، تمامیت ارضی، غیر قابل تعرض بودن مرزهای 
بین المللی،  مداخله نکردن در امور داخلی همدیگر؛ هر کدام از ما که 
به این اصول پای بند است، می تواند وارد این گفتگوها شود. سپس، 
می توانیم اقداماتی برای اعتماد سازی انجام بدهیم که شامل جریان 
آزاد نفت است، آزادی تردد، مسائل جدید در منطقه، همه ما در 
سواحل خلیج فارس نیروگاه های اتمی داریم، نیازمند گفتگو درباره 
امنیت هسته ای و امنیت در این منطقه هستیم. این )خلیج فارس( 
آبراه کوچکی است و به سادگی می تواند آلوده شود. همه می توانیم 

روی این مساله کار کنیم. 
وی گفت: حوزه های زیادی هستند، ما با فرهنگ، دین و تاریخ 
مرتبط هستیم و می توانیم با همدیگر کار کنیم و می تواند سبد 
تفاهم سیاسی، همکاری اقتصادی و گفتگوی فرهنگی شود و به ایجاد 
فضای جدیدی بینجامد. همه کاری که باید انجام دهیم، همان طور 
که در گفتگوهای اتمی انجام دادیم و نتیجه موفقی به دست آوردیم، 
این است که الگوی خود را تغییر دهیم. تغییر نگاه به این واقعیت است 

و من این اطمینان را به شما می دهم که ایران آماده است.

بررسی آرایش سیاسی چهره های شاخص انتخابات خبرگان رهبری؛

رقابت »هاشمی، روحانی« - »جنتی، یزدی«
با اعلام فهرست نهایی نامزدهای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری،   از 
همین الان می توان کم و بیش ترکیب آینده مجلس خبرگان رهبری را با حدس و گمان 
تعیین کرد؛  هر چند که هنوز هم ترکیب آینده مجلس خبرگان زیر سایه ردصلاحیت ها 
و از همه مهم تر عدم تایید صلاحیت سید حسن خمینی قرار گرفته است. با این حال 
شاید  از الان دیگر بتوان در مورد ترکیب آینده مجلس خبرگان و نحوه آرایش سیاسی و 

جناحی آن صحبت کرد.
بر اساس فهرست نهایی اعلام شده  توسط شورای نگهبان، 161 نامزد در عرصه 
انتخابات حضور دارند که در نهایت  88 کرسی نمایندگی را  به دست می آورند و برای 
آن به رقابت می پردازند. البته در برخی از حوزه ها نمی توان از کلمه رقابت استفاده کرد. 
چون در آن جا عملا تنها یک کاندیدا وجود دارد و آن نفر بدون رای یا با رای به مجلس 
خبرگان راه خواهد یافت. البته امیر قائم مقام وزیر کشور خبر از حل این مشکل داده است. تا 
پیش از گفته های امیری، در استان های آذربایجان غربی، اردبیل، بوشهر، خراسان شمالی، 

هرمزگان و سمنان، به تعداد کرسی های موجود در خبرگان، نامزد وجود داشت.
اما در جاهای دیگر کم و بیش رقابت وجود دارد. دراین میان در تهران از همه ی حوزه 
های دیگر اوضاع مهم تر و سیاسی تر است. با نگاهی به فهرست نامزدهای تایید صلاحیت 
شده در تهران می توان دو جریان عمده را دید. در میان این دو جریان هم البته چند نفر 
دیگری هم وجود دارند که احتمالا چندان گرایش سیاسی مشخصی ندارند  و بعد ها به 

سمت جریان غالب در مجلس خبرگان متمایل می شوند.
 اولین نکته ای که به نظر می رسد این است که اکثریت عددی  خبرگان با اصولگرایان 
خواهد بود. چون به طور کلی نامزدهای مستقل چندانی باقی نمانده که  تکلیفش مشخص 
شود. در تهران هرچند سید حسن خمینی به عنوان یکی از مهمترین شخصیت ها رد 
صلاحیت شده است، اما حضور دو طیف اصلی سیاسی کشور با چهره های اصلی شان 
در انتخابات می تواند دو قطبی مهم انتخابات خبرگان را تعیین کند.  آیت الله هاشمی 
رفسنجانی، حسن روحانی و محمود علوی به عنوان چهره های اصلی اعتدال گرایان حضور 
دارند. در مقابل هم آیات محمد تقی مصباح یزدی، محمد یزدی، احمد جنتی نیز از چهره 
های اصلی اصولگرایان. قطعا رقابت اصلی بین دو لیستی خواهد بود که سر لیست آن از یک 

طرف هاشمی _ روحانی است، از طرف دیگر جنتی – یزدی!
 به گزارش انتخاب، بعلاوه، انتخابات تهران از یک منظر دیگر مهم است. همین که کدام 
لیست  بیشترین آرا را می آورد، تعیین کننده رویکرد سیاسی مجلس خبرگان آینده است.  
پاسخ به این پرسش که اختلاف رای هاشمی – روحانی با رای جنتی – یزدی چقدر خواهد 
بود؟  این موضوع  تعیین کننده گرایشات سیاسی جدی آینده مجلس خبرگان خواهد بود.  
البته باید در کنار این ها رای اشخاص معروف و چهره های شاخص خبرگان  را هم در 
نظر گرفت. اشخاصی  همچون: آیات محمد تقی مصباح یزدی، صادق لاریجانی، محمود 
شاهرودی، غلامرضا مصباحی مقدم، محمد علی موحدی کرمانی، احمد خاتمی، محمد 
علی تسخیری، محمود محمدی عراقی، قربانعلی دری نجف آبادی، احمد علم الهدی، 
علی فلاحیان، محسن مجتهد شبستری، مرتضی مقتدایی، عبدالنبی نمازی و علی رازینی.

در این دوره از انتخابات  مجلس خبرگان به دلایل مختلف ترکیب درون مجلس از نظر 
اکثریت و اقلیت  عددی از همین الان مشخص شده است. باتوجه به حضور اندک چهره 
های جریان اعتدال و اصلاح طلب، ترکیب عددی  مشخص است؛ اما مهم تر از آن تعداد 
رای چهره های شاخص هر جناح خصوصا در شهر تهران است. از طرف دیگر یک طیف 
تازه هم در انتخابات مجلس خبرگان وجود دارند.  طیفی از روحانیونی که چندان درامور 
سیاست  حضور نداشته اند و بیشتر چهره های علمی و حوزوی هستند. حال باید دید این 

طیف به کدام یک از جناح های سیاسی موجود در خبرگان گرایش پیدا می کند. 
* مهرداد شاکری

آیت الله امینی در نطق انتخاباتی:

دشمنان به دنبال انحراف نظام هستند
کاندیدای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری گفت: انتخاب رهبری پس 
از امام )ره( توسط مجلس خبرگان، ضرورت وجود چنین مجلسی برای تداوم انقلاب را 

ثابت می کند.

به گزارش مهر، آیت الله ابراهیم امینی، کاندیدای پنجمین دوره انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری از تهران در نطق انتخاباتی خود که از شبکه تهران پخش شد، با بیان 
اینکه مجلس خبرگان یکی از مهمترین نهادهای قانونی در ساختار نظام جمهوری است، 
اظهار کرد: این مجلس وظیفه نظارت بر بقاء و شرایط رهبری را برعهده دارد، لذا با توجه 
به وظایف مجلس، شرایطی برای اعضای آن از جمله صلاحیت علمی لازم، عدالت و تقوا، 

بینش سیاسی و اجتماعی، تدبیر، شجاعت و مدیریت ذکر شده است.
وی افزود: تعیین رهبر در جمهوری اسلامی به خبرگان ملت سپرده شده است و به 
دلیل اینکه اعضای خبرگان مجتهد هستند، می تواند فقیه جامع الشرایط را برای تصدی 
امور رهبری تعیین کند. آیت الله امینی با تاکید بر اینکه اهمیت مجلس خبرگان در نظام 
جمهوری اسلامی و نقش منحصربه فردش در هدایت قوای سه گانه حائز توجه است، گفت: 
به هنگام تاسیس مجلس خبرگان در زمان امام )ره(، مخالفان این مجلس به این ترفند 
متوسل شده اند که خبرگان رهبری باعث تضعیف جایگاه رهبری می شود، اما امام )ره( 

فرمودند این مجلس موجب تقویت رهبری خواهد شد.
کاندیدای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: دشمنان اسلام و 
انقلاب به راه های نفوذ و انحراف از درون نظام دل بسته اند که این مسئله همواره موجب 

نگرانی امام )ره( بود تا دشمنان نتوانند ارکان نظام را از درون متلاشی سازند.
وی با اشاره به فرمایشات امام )ره( در خصوص مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: 
امام درباره خبرگان فرمودند ملت باید بداند که خبرگان پشتوانه کشور و برای حفظ امنیت، 
استقلال و آزادی است و مقام معظم رهبری هم فرمودند مجلس خبرگان یکی از جاهایی 
است که باعث آرامش کشور خواهد بود و مظهر مردمی بودن نظام جمهوری اسلامی است.

آیت الله امینی تاکید کرد: تعیین رهبری بعد از امام )ره( نشانه هوشیاری و آمادگی 
خبرگان ملت در انجام وظایف شهری و قانونی بود و انتخاب سریع و به موقع که گذر زمان، 
صحت آن را اثبات کرد. همه شخصیت های دلسوز انقلاب در سال های گذشته بارها به 

این انتخاب سرنوشت ساز مهر تایید نهادند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: نقش اساسی در تصمیم سازی های 
داخلی و خارجی نشان عظمت انتخاب خبرگان ملت پس از امام )ره( دارد. تذکرات مقام 
معظم رهبری به مدیران کشور و تصمیم گیری در مقاطع حساس و عبور دادن کشور از 

بحران های متعدد نشان دهنده انتخاب صحیح خبرگان ملت پس از امام )ره( است.
وی افزود: همین انتخاب کافی است که ضرورت وجود مجلس خبرگان در تداوم انقلاب 
را ثابت کند. این موفقیت در کارنامه خبرگان رهبری مرهون وجود شخصیت های انقلابی، 
فقیه شناس و خداترس بود که سال های متمادی برای انقلاب مبارزه و در پیشبرد اهداف 
انقلاب مجاهده کردند. کاندیدای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری اظهار 
کرد: این افراد برای سربلندی نظام سیاسی جمهوری اسلامی از راحتی و آسایش خود 
گذشتند و در خدمت امام )ره( قرار گرفتند و به هر سنگری از جمله مجلس خبرگان 
رهبری وارد شدند. آیت الله امینی ادامه داد: آنچه در نظام های سیاسی به کشمکش های 
متعدد می انجامد در نظام سیاسی جمهوری اسلامی و در جریان جلسه خبرگان رهبری 
پس از رحلت امام )ره( به صحنه انجام تکلیف الهی تبدیل شد. اعضای خبرگان در آن جلسه 
از میان شخصیت های واجد شرایط رهبری، فردی را بدون هیچ درنگی برای سکان داری 

جمهوری اسلامی برگزیدند.
وی عرصه خبرگان رهبری را نیازمند حضور شخصیت هایی دانست که در عرصه 
سیاسی نخبه و پیش رو به شمار می روند، گفت: حرکت آنها برای مردم حجت است و 
مردم انتخاب آنان را از عمق جان می پذیرند و می دانند که این افراد هرگز منافع شخصی 

و باندی را به مصالح انقلاب ترجیح نمی دهند.
وی تصریح کرد: کاندیداهای خبرگان باید در محافل علمی از مقبولیت عام برخوردار 
باشند و بتوانند به وظایف دینی خود در چارچوب شرع عمل کنند. هر چند مجلس 
خبرگان از نهادهای مهم نظام محسوب می شود اما انتخابات این مجلس با انتخابات ریاست 

جمهوری و مجلس شورای اسلامی تفاوت دارد.
آیت الله امینی گفت: کسانی که وارد عرصه انتخابات خبرگان می شوند، می دانند 
که ورود به این مجلس امتیاز مالی برای آنها ندارد بلکه تنها وظیفه الهی را انجام می 
دهند. اعضای خبرگان افرادی خاص هستند بنابراین باید بهترین انتخابات از نظر کاندیداها، 

تبلیغات، اجرا و نظارت برای آن در نظر گرفته شود.
کاندیدای پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه انتخابات 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری در حالی برگزار می شود که مقام معظم رهبری 
در کمال صحت مسئولیت رهبری نظام را همچنان انجام می دهند، خاطرنشان کرد: یک 
مجلس خبرگان قوی اسباب نگرانی مردمی را درباره سرنوشت نظام در پی نخواهد داشت.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با توصیه به مردم تاکید کرد: پای صندوق های 
رای حضور داشته باشید و هر آن کسی که به تفکرات شما نزدیک تر است به او رأی دهید 
در غیر این صورت افرادی را که نمی پسندید، به امور دنیا و آخرت شما حاکم خواهند شد.

دریچه

خبـــر

تهران به شکلی باور نکردنی معادلات واشنگتن را تحت الشعاع قرار داده است. در جریان 
مناظرات انتخاباتی درون حزبی کاندیداهای دموکرات ها و کاندیداهای جمهوری خواهان 
مدام استراتژی های آمریکا در مورد ایران را به چالش می کشند. دموکرات ها به صورت 
علنی خواهان برقراری رابطه با تهران هستند و جمهوری خواهان هم مدام از جنگ با ایران 

صحبت می کنند.
به گزارش سی ان ان، بخشی از مناظره تلویزیونی هیلاری کلینتون و برنی سندرز 
نامزدهای دموکرات انتخابات آمریکا که شبکه پی بی اس آن را پخش کرد، به سیاست 
خارجی آمریکا اختصاص داشت. برنی سندرز ضمن اشاره به ساقط شدن رژیم صدام و رژیم 
قذافی در تشریح مخالفت های خود با جنگ به صورت تلویحی اعتراف کرد که مداخلات 
نظامی آمریکا دموکراسی به ارمغان نیاورده است. این کاندیدای دموکرات ها که خود را 
مردمی ترین شخصیت انتخابات الکترال 2016 آمریکا می داند با لحنی کنایه آمیز گفت: 
نکته ای که در سیاست خارجی باید به آن توجه کرد، این است که بدانیم بعد از سرنگونی 
اینها چه اتفاقی می افتد. به عنوان مثال در لیبی دیدیم که آمریکا و متحدانش قذافی را 

سرنگون کردند اما خلا سیاسی به وجود آمد و داعش آن را پر کرد.
ساندرز با نکوهش استراتژی های کلان سیاست خارجی آمریکا گفت: آمریکا و بریتانیا 
با سرنگون کردن دولت مصدق باعث شدند شاه یک دیکتاتور وحشتناک در این کشور به 
قدرت بازگردد که نتیجه آن انقلاب اسلامی بود و حالا نیز شاهد پیامدهای ناخواسته آن 
هستیم. من اگر رئیس جمهور شوم هرگز نخواهم گذاشت مردان و زنان ارتش در جنگ 

های خاورمیانه گرفتار شوند.
هیلاری کلینتون در مقابل گفت: ما باید ائتلافی از کشورهای اسلامی تشکیل دهیم. من 
خوب می دانم چطور ائتلاف تشکیل دهیم زیرا ائتلاف تحریم ضد ایران را تشکیل دادم و این 

کشور به میز مذاکره آمد و برنامه تسلیحات هسته ای شان را متوقف کردیم.
سیدحسین نقوی حسینی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی در گفت و گو با خبرگزاری خانه ملت ضمن تقبیح رویکرد استکباری ایالات 
متحده گفت: مقام معظم رهبری همواره تاکید داشته اند که آمریکایی ها در برخورد با تهران 
روحیه استکباری و استعماری داشته اند و با اقداماتی که انجام داده اند مرتکب جنایت های 
نابخشودنی علیه مردم ایران شده اند. وی در ادامه ضمن رد هرگونه تغییر در استراتژی های 
آمریکا گفت: واشنگتن که بزرگ ترین حامی دیکتاتوری های جهان است به دنبال براندازی 

حکومت مردم سالاری جمهوری اسلامی ایران است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: سیاستمداران ایرانی نباید 
فریب ژست های سیاستمداران آمریکایی را بخورند. اختلافات بروز کرده در واقع اختلاف در 

برنامه آنها برای براندازی حکومت جمهوری اسلامی است.
داستان مفصل روادید مسافران ایران

 اختلاف در مورد تعامل با ایران محدود به انتخابات آمریکا نشده است. همکاری دولت 
باراک اوباما، رئیس جمهورآمریکا با کنگره در زمینه جلوگیری از ورود اتباع برخی کشورها، 

به آمریکا رو به افول است.
براساس گزارش بلومبرگ، پس از امضای محدودیت روادید برای افرادی که به ایران 
سفر کرده اند توسط اوباما تهران به شدت نسبت به این اقدام خصمانه واکنش نشان داد. به 
موجب این قانون، اتباع خارجی که به ایران و چند کشور دیگر در خاورمیانه سفر کرده اند، 
دیگر مشمول برنامه معافیت روادید نخواهند بود.  »جان کری«، وزیر امور خارجه آمریکا در 
واکنش به اعتراض جمهوری اسلامی، به تهران اطمینان داد که دولت از اختیارات اجرایی 

خود استفاده خواهد کرد تا این قانون، مانع  »منافع تجاری قانونی ایران« نشود.
کنگره در آن زمان مخالفت خود را با سخنان کری اعلام کرد، اما نمی دانست که وزارت 
امور خارجه همچنین در تلاش است همه اتباع ایرانی با تابعیت دوگانه را که  خارج از ایران 
هستند، از این قانون معاف کند. وزارت امور خارجه آمریکا ماه ژانویه با تنظیم سندی داخلی، 
اعلام کرد این معافیت ها هیچ ربطی به توافقنامه هسته ای بین ایران و غرب ندارد. برای 
مثال، این وزارتخانه تصریح کرد همه اتباع ایرانی با تابعیت دوگانه که خارج از ایران متولد 
شده اند یا پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران، از این کشور مهاجرت کرده اند، باید از این 
قانون معاف شوند. همچنین در این سند، از وزیر امنیت ملی خواسته شده است با بلندنظری 

از این معافیت ها استفاده کند.
در ادامه سند، دلایل مفصل و استدلال های حقوقی درباره معافیت هشت گروه از افراد، 
از مقررات جدید روادید ارائه شده است. بیست و یکم ژانویه که وزارت امنیت داخلی طرح 

خود را اعلام کرد، پنج گروه از این )هشت گروه( مشمول معافیت شدند.
اما در قانون معافیت روادید، معافیت ها تنها شامل سفر رسمی دولت و نیروهای مسلح 
است.  قرار است وزارت امنیت داخلی تعیین کند کدام یک از اتباع ایرانی با تابعیت دوگانه، 

از معیارهای لازم برای معاف شدن برخوردارند.
اعتراض کنگره به ولع کاخ سفید برای تعامل با تهران

13 تن از اعضای کنگره که در مذاکرات مربوط به قانون معافیت روادید شرکت داشتند، 
این اقدام وزارت امور خارجه و وزارت امنیت داخلی را به منزله نقض این قانون قلمداد کرده 
و نسبت به آن اعتراض کرده اند. مایکل مک کال، رئیس کمیته امنیت داخلی مجلس 
نمایندگان آمریکا به من گفت دولت از معافیت های مربوط به امنیت ملی که کنگره ایجاد 
کرده است، سوءاستفاده می کند. مک کال اواخر ماه ژانویه به همراه کوین مک کارتی، رهبر 
اکثریت جمهوریخواه مجلس نمایندگان و اد رویس، رئیس کمیته امور خارجی مجلس 
نمایندگان، با ارسال نامه ای به رئیس جمهور،  دسترسی به همه اسناد، رایانامه ها و دیگر 
مکاتبات مربوط به تصمیم مبنی بر گسترش معافیت ها از محدودیت های جدید روادید 
برای ایران و عراق را خواستار شدند. این قانونگذاران تا 12 فوریه برای دولت ضرب الاجل 
تعیین کرده اند. اما تعدادی از اعضای کنگره هم از گسترش معافیت روادید برای همه اتباع 
ایرانی که تابعیت دوگانه دارند، حمایت می کنند. سناتور ریچارد دوربین، سناتور جف فلیک و 
سناتور کوری بوکر طرحی را پیشنهاد کرده اند که در آن، خارج کردن اتباع با تابعیت دوگانه 

از فهرست کسانی که باید روادید دریافت کنند، خواستار شده است.
 ناخرسندی اتحادیه اروپایی از کنگره آمریکا

سفرای هر 28 کشور عضو اتحادیه اروپا در آمریکا نیز به طور علنی خواستار بازنگری در 
قانون جدید معافیت روادید شده اند. یکی از مقامات وزارت امور خارجه آمریکا گفت این 
وزارتخانه و وزارت امنیت داخلی هنوز در تلاشند اطمینان یابد اصلاحات جدید در برنامه 
معافیت روادید به صورت مناسب اجرا می شود. وزارت امنیت داخلی از اظهارنظر در این 

خصوص خودداری کرد.
منابع دولتی اعلام کردند در چارچوب قانون عمل می کنند. آنها همچنین گفتند همه 
مسافرانی که از طریق برنامه معافیت روادید وارد آمریکا می شوند، سوابقشان به طور گسترده 
مورد بررسی قرار می گیرد و هیچ تصمیم نهایی درباره معافیت ها برای اتباع ایرانی که 
تابعیت دوگانه دارند، اتخاذ نشده است! این مطلب می تواند به نوعی سردرگمی دولت ایالات 

متحده را نیز نشان دهد.
دغدغه اساسی اتحادیه اروپایی اینجاست که بازرگانان قاره سبز که برای مبادلات 

اقتصادی و تجارت با تهران در فرودگاه های اروپایی صف کشیده اند مشمول سخت گیری 
های جمهوری خواهان شوند. بروکسل از این که تقاص جنگ طلبی جمهوری خواهان را 
بپردازد به شدت خشمگین است، آنها از کانال های دیپلماتیک نارضایتی شدید خود را نیز 
ابراز کرده اند. می توان گفت سوژه ایران به نوعی شکاف میان جمهوری خواهان و اتحادیه 
اروپایی نیز ایجاد کرده است، واقعیت امروز این است که بروکسل از پیروزی جمهوری 

خواهان به شدت واهمه دارند.
واکنش تند اوباما به تند روی کنگره

در این میان بحث و جدل های پیش آمده، رئیس جمهوری دموکرات آمریکا از رویکرد 
جمهوری خواهان در کنگره با لحن تندی انتقاد کرده است. اوباما در مصاحبه با روزنامه 
لس آنجلس تایمز به همراه 3 تن از سناتورهای بازنشسته که دو تن آنها دموکرات و یک تن 
دیگر جمهوری خواه بود، شرکت کرد تا درباره بن بست قانونی به وجود آمده در واشنگتن و 

نقشش درباره آن صحبت کند.
اوباما از این که جمهوری خواهان مانع فعالیت هایش شده اند گلایه کرد. در شرایطی 
که یک سال بیشتر از دوره ریاست جمهوری اش باقی نمانده است، اوباما گفت امیدوار است 
»فضایی برای رئیس جمهور بعدی ایجاد کرده باشد« که نسبت به لفاظی های سیاسی در 

رقابت های انتخاباتی از سرسختی کمتری برخوردار باشد.
وی گفت، معتقد است در مقایسه با آن چیزی که در رویارویی با کنگره و بحران های 

بسیار خارجی با آن مواجه خواهد شد،  تاریخ با وی و میراثش مهربان تر رفتار خواهد کرد.
اگرچه اوباما در سخنان خود مشخصا نامی از تفاهم برجام نبرد اما می توان گفت مشخصا 
مسئله طرح بیمه اجتماعی موسوم به اوباماکر و تفاهم برجام سوژه های اختلافات شدید 
میان کاخ سفید و کنگره آمریکا شده است. هم دموکرات ها، هم جمهوری خواهان می دانند 
که نقض هرکدام از بندهای تفاهم برجام تبعات سنگینی برای ایالات متحده در عرف بین 

الملل خواهد داشت.
مسئله اساسی در جنگ داخلی ایالات متحده اینجاست که جمهوری خواهان از دو جنبه 
تلاش می کنند  در عرصه داخلی سیاست آمریکا کسب منفعت کنند. کابوی های آمریکایی 
حیثیت خود را در هفت تیر کشی و جنگ می بینند، بنابراین جنگ طلبی علیه جمهوری 
اسلامی را با همراهی لابی های صهیونیستی نظیر آیپک و رژیم سعودی عربستان دنبال می 
کنند. جمهوری خواهان در عین حال به شکلی نانوشته می خواهند با ایجاد اخلال در تفاهم 
برجام، برنامه های دموکرات ها را دچار اخلال کنند اما د ر نهایت آن را به نام خود و تحت 

عنوان مشت آهنین ایالات متحده محقق سازند.
در میان جنگ داخلی آمریکا که حول تفاهم برجام و نحوه تعامل با ایران به وجود آمده 
است می توان گفت که اگرچه استراتژی کلان براندازی جمهوری اسلامی توسط هر دو 
حزب دنبال می شود اما آمریکا به نوعی در موضع ضعف در مقابل هژمونی تهران قرار دارد، 
بنابراین آنها اولا ملزم هستند که به تعهدات خود پایبند باشند و ثانیا راه تعامل با تهران را به 

جای تخاصم جنگ طلبانه دنبال کنند.
 به گزارش خانه ملت، در  بلبشوی جنگ داخلی ایالات متحده مساله اساسی اینجاست 
که دیپلماسی تعاملی ضدنظام سلطه با نرمش قهرمانانه و روحیه انقلابی می تواند به بهترین 
شکل منافع ایران اسلامی را در معادلات جهانی برآورده کند. دکترین کلان جمهوری 
اسلامی به عنوان کشوری که لنگرگاه ثبات و امنیت در منطقه جنگ زده خاورمیانه قلمداد 
می شود به گونه ای تغییر کرده که توطئه های رنگارنگ طراحی شده توسط دشمنان ایران 

را به موقعیت پیشرفت تبدیل کرده است.

علی لاریجانی:

از کسانی که توافق هسته ای را خیانت می دانند، تعجب می کنم

ظریف در نشست امنیتی مونیخ:

افراط گرایی تهدیدی بزرگ برای منطقه و جهان است

تشدید مجادله دموکرات ها و جمهوری خواهان درباره ایران

دکترین ایران در جنگ داخلی آمریکا
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ایثار، زیور زهد است 
و بخشیدنِ داشته ها

 زیور یقین.

یکشنبه - بیست و پنجم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3939 روزنامه

میزان ذخایر طلا در کشور چقدر است؟
گفته می شود: معاون اکتشاف سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی ذخایر قطعی و احتمالی طلا 
در کشور را 340 تن اعلام کرد و از پتانسیل وجود هزار تن طلا در کشور خبر داد. بهروز برنا در گفت وگو 
با ایسنا، با بیان اینکه طلا در ایران شرایط خوبی دارد، اظهارکرد: کمربند شناخته  شده ای از طلا در کشور 
داریم که از ترکیه وارد ایران می شود و تاکنون بیش از 1200 محدوده امیدبخش در کشور شناسایی شده 
است. وی با بیان اینکه از این تعداد بیش از 100 محدوده، اولویت اکتشافی بالایی دارند، ادامه داد: سازمان 
زمین شناسی تاکنون تعداد زیادی از این محدوده ها را به گواهی کشف رسانده و پیش بینی ما این است که 
میزان ذخایر قطعی و احتمالی طلا در کشور حدود 340 تن است. وی با بیان اینکه در ارومیه نیز پتانسیل 
خوبی برای طلا داریم، ادامه داد: به طور کلی بر اساس بررسی ها 21 استان کشور ما طلایی هستند و آثار 

معادن طلا در آن مشخص شده است که تاکنون در 12 استان به گواهی اکتشاف رسیده است.

»شلیک ۱۰۰۰ گلوله در آبادان« تکذیب شد
گفته می شود: دادستان آبادان با اشاره به حواشی اخبار مربوط به حادثه تیراندازی در یک مراسم 
عروسی در آبادان گفت: مطلب منتشر شده با عنوان »شلیک 1000 گلوله« در مراسم عروسی واقعیت 
ندارد و معلوم نیست این خبرنگار محترم این عدد دقیق یک هزار گلوله را از کجا آورده است؟ احمد 
شیرعلی زاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تیراندازی های مرسوم در مراسم شادی و عزا اظهار کرد: 
استفاده غیرمجاز از سلاح و تیراندازی در مراسم بر اساس مقررات قانونی، ممنوع و جرم است، البته موضوع 
تیراندازی در مراسم بیش از این که یک مساله قضایی و امنیتی باشد یک مساله فرهنگی و مبتنی بر عادات 
و رسوم عرفی است. ماموران در رابطه با این تیراندازی مراسم عروسی اخیر نیز مانند هر موضوع مجرمانه 
دیگر حسب مقررات قانونی برای کشف و شناسایی و تعقیب متهمان اقدام کرده اند در حالی که در آن رسانه 
عنوان شده که ماموران پلیس بلافاصله به حالت آماده باش درآمدند »دادستان آبادان افزود: در این رسانه 
نوشته شده که« دادستان حکم تعطیلی عروسی را داده؛ این مطلب کاملا کذب است و در این رابطه نیز 

مانند کشف هر جرمی دستور تعقیب متهمان صادر شده است ولاغیر.

شهادت سردار رضا فرزانه در سوریه 
گفته می شود: سردار رضا فرزانه فرمانده سابق لشکر عملیاتی 27 محمد رسول الله )ص( تهران به 
کاروان شهدای مدافع حرم پیوست. به گزارش تسنیم، سردار رضا فرزانه متولد سال 1343 و از فرمانده 
سابق  لشکر 27 محمد رسول الله )ص( بود که داوطلبانه راهی سوریه شد و در روز پنج شنبه 22 بهمن 
ماه 94 طی عملیات مستشاری توسط تروریست های تکفیری به شهادت رسید. شهید فرزانه متولد تهران 
بود که بعد از گذشت 40 روز حضور داوطلبانه در سوریه به کاروان شهدای مدافع حرم پیوست. وی بعد از 
بازنشستگی در ستاد مرکزی راهیان نور به انجام فعالیت های مختلف و تاثیرگذاری پرداخت. شهید فرزانه 

معاون بازرسی ستاد مرکزی راهیان نور و فرمانده قرارگاه مشترک راهیان نور بود.

2۰ هزار فرزند بی هویت در خراسان رضوی
گفته می شود: مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی خراسان رضوی گفت: بر اساس برآوردها آمار 
فرزندان فاقد هویت حاصل از ازدواج های غیرقانونی زنان ایرانی با اتباع خارجی در استان بالغ بر 20 هزار 
نفر است. به گزارش ایرنا، محمد عجمی افزود: آمار ازدواج های زنان ایرانی با اتباع خارجی در خراسان 
رضوی بالغ بر 12 هزار مورد بر آورد می شود که از این تعداد تاکنون پنج هزار و 300 مورد آن با قوانین 
تسهیل شده ثبت شده و یا با مجوز دولت و به صورت رسمی انجام گرفته است. وی گفت: در این میان 
شش هزار و 700 مورد از این ازدواج ها غیر قانونی و غیرمجاز است که بخشی از آنها که بر اساس قانون 

مصوب مجلس شورای اسلامی مربوط به قبل از سال 85 می باشد قابل ثبت است.

گوزن های روسی سر سفره ایرانی ها 
گفته می شود: روسیه متقاضی صادرات گوشت گوزن و گاو روسی به ایران است و براساس بررسی ها 
و ارزیابی های انجام شده، یکی از کشتارگاه های این کشور نیز موردتأیید کارشناسان سازمان دامپزشکی 
ایران قرار گرفته است. تاکنون گوشت قرمز موردنیاز ایران از کشورهایی مانند برزیل و استرالیا تأمین می شد 
اما آن گونه که مهدی خلج، رئیس سازمان دامپزشکی کشور خبر داده، علاوه بر اینکه روسیه متقاضی 
صادرات گوشت گوزن و گاو روسی به ایران است، اخیرا تقاضاهایی نیز از کشورهای اروپای شرقی، مانند 
لیتوانی، برای صادرات گوشت قرمز به ایران مطرح شده که در حال بررسی است. همچنین طبق اظهارات 
خلج، تاکنون کشورهای دیگری مانند دانمارک و فرانسه نیز متقاضی صادرات گوشت قرمز به ایران بوده اند 

که این درخواست ها نیز در صورت لزوم، بررسی خواهد شد.

بانوی ایرانی تبار، سفیر آمریکا در سوئد شد
گفته می شود: آزیتا راجی که گفته می شود با آخرین سفیر رژیم پهلوی در انگلستان ارتباط فامیلی 
دارد، روز جمعه رسما با تائید سنا به عنوان سفیر آمریکا در سوئد منصوب شد. به گزارش فارس، سنای 
آمریکا روز جمعه بالاخره بعد از مدت ها کش و قوس میان دموکرات ها و جمهوری خواهان، با انتصاب چند 
مقام جدید وزارت خارجه آمریکا از جمله سفیر این کشور در سوئد موافقت کرد. با تأیید سنا، از این پس 
»آزیتا راجی« سرمایه دار ایرانی الاصل مقیم کالیفرنیا، به عنوان سفیر آمریکا در سوئد فعالیت خواهد کرد. 

وی اولین ایرانی-آمریکایی ای خواهد بود که به عنوان سفیر واشنگتن منصوب می شود.

حدادعادل: اصولگرایان فقط یک لیست دارند 
گفته می شود: سخنگوی شورای ائتلاف اصول گرایان گفت: ممکن است یک عده ای که اصولگرا 
هستند در لیست هایی با نام اعتدال و حامیان دولت باشند، اما من پیش بینی نمی کنم که یک لیست 
اصولگرای دیگری در جنب لیست ما شکل بگیرد. غلامعلی حدادعادل در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به 
لیست ائتلاف اصولگرایان برای انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: بنای ما این 

است کسی که در لیست ائتلاف است، در لیست جریانات سیاسی دیگری که اصولگرا نیستند، نباشد.

پوشیدن لباس سعودی در استرالیا ممنوع 
گفته می شود: سفارت عربستان در استرالیا به اتباع خود هشدار داد از پوشیدن لباس سعودی خودداری 
کنند. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، پایگاه اینترنتی روزنامه سعودی »الریاض« نوشت: سفارت سعودی در 
استرالیا به اتباع کشور خود هشدار داد در اماکن عمومی و تجمعات از پوشیدن لباس سعودی اجتناب کنند 
و در اماکن مشکوک حضور نیابند. خارج نشدن از منزل در ساعت های آخر شب، حضور نیافتن در جاده های 
خلوت و استفاده نکردن از وسایل حمل و نقل عمومی در شب از دیگر هشدارهای سفارت عربستان سعودی 

بود. علت اعلام این هشدارها، حفظ سلامت و دوری از تعرض های احتمالی عنوان شده است.

مداح مشهور در بیمارستان بستری شد 
گفته می شود: سلیم مؤذن زاده اردبیلی، ذاکر اهل بیت )ع( که مداحی ماندگار »زینب، زینب« را اجرا 
کرده به علت بیماری قلبی در یکی از بیمارستان های اردبیل بستری است. مؤذن زاده اردبیلی درخصوص 
وضعیت جسمانی خود گفت: »حالم مساعد است و برای انجام عمل آنژیوگرافی بر روی قلبم در بیمارستان 
بستری هستم.« وی با اشاره به ولادت حضرت زینب سلام الله علیها اظهار داشت: »قطعه »زینب، زینب« 
مرثیه ای به یادماندنی و زیباست که امروز بعد از گذشت چند سال از خواندن آن، هنوز دل نشین بوده و 

شاعر این مداحی سیدتقی سیفی است.«

صالحی منش تایید صلاحیت شد
 گفته می شود: صلاحیت استاندار سابق قم برای حضور در انتخابات مجلس دهم تایید شد. حجت 
الاسلام محمدصادق صالحی منش استاندار سابق قم برای حضور در انتخابات مجلس دهم تایید صلاحیت 
شد. این در شرایطی است که در دور نخست بررسی صلاحیت نامزدها، صلاحیت صالحی منش از سوی 
شورای نگهبان رد شده بود. وی از تاریخ آذر 92 تا خرداد 94 به عنوان استاندار قم در دولت یازدهم 

مشغول فعالیت بود.

فرماندار قم اعلام کرد:

تامین ملزومات و تعرفه های مورد نیاز انتخابات
فرماندار قم گفت: اقدام های لازم برای تامین ملزومات، تعرفه های مورد نیاز و چینش صندوق ها برای 

انتخابات در استان انجام شده است.
به گزارش کمیته اطلاع رسانی و تبلیغات ستاد انتخابات استان قم، رضا سیار در سیزدهمین جلسه 
ستاد انتخابات استان، با بیان این که برگزاری انتخابات باشکوه و در چارچوب قانون و مقررات، از اهداف 
اصلی مجریان و همه دست اندرکاران انتخابات بوده و همواره بر آن تاکید داریم، از همکاری های خوب 

بین هیات های نظارت و بازرسی در همه مراحل مختلف انتخابات قدردانی کرد.
رئیس هیات اجرایی حوزه انتخابیه قم همچنین ضمن ارائه گزارشی از روند اجرایی انتخابات پنجمین 
دوره مجلس خبرگان و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در قم، از آمادگی دستگاه های اجرایی استان 

برای برگزاری انتخاباتی پرشور و قانونمند خبر داد.
نصرت الله لطفی رئیس هیات نظارت بر انتخابات استان قم و محسن بهشتی رئیس هیات بازرسی 
انتخابات استان قم نیز در این جلسه ضمن ارائه گزارشی از اقدام ها و فعالیت های صورت گرفته در بخش 
نظارت و بازرسی، بر تداوم همکاری ها و تعامل بین دست اندرکاران امر انتخابات استان بر محور قانون 

تاکید کردند. 
سیزدهمین جلسه ستاد انتخابات استان قم با حضور رئیسان هیات های نظارت، بازرسی و اجرایی 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره خبرگان رهبری در دفتر معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استانداری قم برگزار شد. انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و دهمین 

دوره مجلس شورای اسلامی هفتم اسفندماه امسال برگزار می شود.

مدیرکل محیط زیست استان خبر داد:

رتبه دوم قم در بحران دشت های ممنوعه
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: حوضه آبخیز دریاچه نمک یکی از بحرانی ترین 
حوضه های آبخیز کشور است و استان قم در بین 31 استان مقام دوم را در بحران دشت های 

ممنوعه دارد.
سید رحمان دانیالی، با اشاره به وضعیت آلودگی هوای شهر قم در مقاطع مختلف سال اظهار داشت: 
امسال میزان اثر ریز گردها در شهر قم در طول تابستان 2 تا 3 ساعت به اوج خود رسید که در برخی 

موارد تا 40 برابر استاندارد هم بود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم عواملی همچون خشک شدن تالاب ها، معادن، صنایع کانی 
غیرفلزی، صنایع فلزی، خودرو ها، مصارف خانگی و نیروگاه های موجود و درحال توسعه از مهم ترین دلایل 

آلودگی هوای استان برشمرد.
به گفته وی، حوضه آبخیز دریاچه نمک یکی از بحرانی ترین حوضه های آبخیز کشور است و استان قم 

در بین 31 استان مقام دوم را در بحران دشت های ممنوعه دارد.
دانیالی با اشاره به اینکه در بین 609 دشت آبخوان کشور هم »دشت مسیله« رتبه اول شوری را دارا 
است تصریح کرد: بزرگ ترین کانون های القای ریزگرد استان نیز در این دشت قرار دارد، به لحاظ شروع 

بحران نیز استان قم به عنوان قدیمی ترین مناطق بحرانی کشور محسوب می شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خاطرنشان کرد: افت کیفیت هوای شهر قم و قرارگیری در 
3 رتبه اول بدی هوای شهری، بیشینه دمایی و نامطلوبی کیفیت هوایی در بین 31 استان و نیز 35 روز 
هوای نامطلوب در حد هشدار و خطرناک و کاهش شدید رطوبت هوا از مهم ترین اثرات منفی بحران ریز 

گرد ها در هوای استان است.

نامحــرمانه

اخبــار

دم  موهای  آن  با  خردسال  دختر  برای  دلم  ...اما 
خرگوشی  اش سوخت. تقلای این طفلک معصوم برای 
دیدن آقا دیدنی بود. قبل از آغاز مراسم خود را به صندلی 

آقا رساند و مدتی روی آن نشست.
معظم  مقام  دفتر  اطلاع رسانی  پایگاه  از  گزارش  به 
کبری  زینب  بنی هاشم حضرت  عقیله  ولادت  رهبری، 
از  کردن  یاد  برای  است  خوبی  فرصت  سلام الله علیها 
شهیدانی که این روزها دوباره فضای زندگی ایرانیان را 
به عطر شورانگیز شهادت معطّر کرده اند. شهیدانی که 
دارند.  ایران  ملت  همه  گردن  بر  بزرگی  »حقیقتاً حق 
حرم  مدافع  شهیـــدان  خانواده های  دیدار  در  )بیانات 
مشترک  صفت  یک  شهیدان  این  تمام  5/بهمن/94(« 
دارند: »شهید مدافع حرم« امتیازی که آنان را متمایز 
کرده است: اگر اینها نمی رفتند و دفاع نمی کردند، امروز 
زینب  حضرت  حرم  علیهم السلام  اهل بیت  دشمنان 
با خاک یکسان کرده بودند، سامرا را  سلام الله علیها را 
بودند و اگر دست شان می رسید  با خاک یکسان کرده 
کاظمین و نجف و کربلا را هم با خاک یکسان می کردند.
بیانات در دیدار خانواده های شهیدان مدافع حرم 7/دی/94

اما فقط دفاع از حرم نیست که به آنها جلوه دیگری 
از  متجاوزان  کردن دست  کوتاه  دیگرشان  امتیاز  داده، 
خاک ایران اسلامی است؛ آن هم نه در مرزهای کشور 
که کیلومترها دورتر از آن و دفاع از کشور، دین و انقلاب 
اسلامی است؛ شهیدان مدافع حرم »با دشمنی مبارزه 
کردند که اگر اینها مبارزه نمی کردند، این دشمن می آمد 
داخل کشور. اگر جلویش گرفته نمی شد ما باید اینجا در 
کرمانشاه و همدان و در بقیه استانها با اینها می جنگیدیم 
و جلوی اینها را می گرفتیم. در واقع این شهدای عزیز ما 
جان خودشان را در راه دفاع از کشور، ملت، دین و انقلاب 
اسلامی فدا کردند. )بیانات در دیدار خانواده های شهیدان 

مدافع حرم 5/بهمن/94(«
مظلومیت  از  حکایت  که  شهیدان  این  دیگر  امتیاز 
آنها دارد، »شهادت در غربت« است. »امتیاز سوم هم 
این است که اینها در غربت به شهادت رسیدند. این هم 
یک امتیاز بزرگی است و پیش خدای متعال فراموش 

نمی شود. 5/بهمن/94«
السلام  امیرالمؤمنین علیهما  با برکت دختر  ولادت 
که حالا دفاع از حریم پاکش نمادی است برای دفاع از 
انتشار حاشیه  های  برای  است  بهانه ای  اسلام«،  »حریم 
با  حرم  مدافع  خانواده های شهیدان  دیدارهای  از  یکی 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیت رهبری )در تاریخ 

5/خرداد/1394(.

ای کاش من هم یک فرزند شهید بودم!
از سر و صدای بچه های خردسال، می شود حدس زد 
که خانواده های شهیدی که امروز مهمان آقا هستند، از 
طایفه شهدای جدیدند؛ همانهایی که نامشان این روزها 

بیشتر شنیده می شود: »شهدای مدافع حرم«.
خیلی  آقا  محضر  در  تا  می گذارند  بچه ها  این  مگر 
جدی و رسمی باشی! راستش را بخواهی اصلًا نمی توانی 
ناز و ادای گاه و بی گاه این کودکان معصوم  در مقابل 
با صاحب مجلس  و همانقدر که دلت  باشی  بی تفاوت 
فرزندان  نازهای  و  تویی  کودکان!  این  با  فکرت  است، 
خردسال شهیدان مدافع حرم؛ دوست داشتن که نه اصلًا 
انگار دِینی به گردن توست تا برای لحظه ای هم که شده 
آنها را در آغوش بگیری و دست نوازش به سرشان بکشی 
و برای لحظاتی هم که شده با محبت خود، جای خالی 
بابای شهیدشان را پر کنی! اما این دغدغه و نگرانی خیلی 
زود از بین می رود. زمانی که رفتار سرشار از عاطفه آقا را 
با فرزندان شهید می بینی و بوسه باران گونه های فرزندان 
شهید را؛ پر بیراه نمی گوید یکی از حاضران در مجلس که 

ای کاش من هم یک فرزند شهید بودم!"
دم  موهای  آن  با  خردسال  دختر  برای  دلم  اما 
خرگوشی  اش سوخت. تقلای این طفلک معصوم برای 
دیدن آقا دیدنی بود. قبل از آغاز مراسم خود را به صندلی 
آقا رساند و مدتی روی آن نشست. وقت آمدن آقا نیز 
مادر محکم دستش را گرفت و اجازه نداد تا به سمت 
ایشان برود. هرچقدر هم تلاش کرد تا در هنگام نماز با 
گذشتن از صف ها خود را به امام جماعت برساند، موفق 
نشد؛ اما برنامه که شروع شد، بالاخره توانست دستش را 
از دست مادر جدا کند و به آقا برسد و کنار صندلی ایشان 
جا خوش کند. چادرش هم همراهش بود؛ اما این پایان 
ماجرا نبود؛ آنقدر کنار آقا ورجه وورجه کرد تا خسته شد؛ 
وقتی نوبت به خانواده شهیدش رسید، حیف که دیگر 
خواب بود و از لذت چشیدن طعم لبخند و بوسه های آقا 

در بیداری محروم شد.
شهدای  وصف  در  آقا  بیانات  ضیافت،  این  آغازگر 
مدافع حرم و امتیازات آنها نسبت به دیگر شهیدان است؛ 

»اقدام داوطلبانه«، »اعتقاد خالصانه با پشت سر گذاشتن 
هیجانات جوانی«، »پشت کردن به تعلقات زندگی و زن 
و فرزند« و »دفاع از حریم اهل بیت  علیهم السلام« چهار 
شاخصی است که آقا برای این شهیدان می شمردند و 

تاکید می کنند »چهارمین ویژگی بالاترین آنهاست.«

پرواز به بهشت
از  روایاتی  به  اشاره شان  آقا  سخنان  گُل  شاید 

معصومین علیهم السلام است که خانواده های شهیدان را 
حسابی دلگرم می کند و لبخند شادی و رضایت را بر 
لبان آنها می نشاند: »ما در روایاتمان مواردی را داریم که 
ائمه علیهم السلام به عده ای از شهدا اشاره کردند و گفتند 
که اینها اجر دو شهید را دارند. در مورد یک گروهی از 
مجاهدان زمانِ ائمه علیهم السلام روایت است که اینها 
در روز قیامت از روی شانه های بقیه مردم عبور کرده 
و به بهشت می روند؛ خدا اینها را پرواز می دهد. من در 
مورد شهدای شما یک چنین تصوری دارم؛ من خیال 
می کنم اینها همان هایی هستند که هر یک شهیدشان، 
اجر دو شهید دارد؛ گمان می کنم اینها از جمله کسانی 
هستند در روز قیامت -که همه ما گرفتاریم، همه ما مبتلا 
هستیم؛ در روز قیامت اولیاء هم مبتلا هستند؛ در آن روز- 
این جوانان، فرزندان، همسران و پدران ما به لطف الهی به 
سمت بهشت پرواز می کنند و دیگران به حال اینها غبطه 

می خورند، اینها از این قبیل اند.«
نوبت گفت وگوی دو طرفه خانواده های شهیدان با آقا 
می رسد. اولین خانواده، خانواده شهید »هادی کجبافی« 
از اهواز است. آقا با تجلیل از همسر شهید رشته سخن 
همسر  مراسم  در  شما  »شنیدم  می گیرند:  به دست  را 
شهیدتان بیانات خوبی داشتید؟« همسر شهید، قرآنی 

پاسخ می دهد: »هذا من فضل ربی«
ماجرای صحبتهایی که تجلیل آقا را برانگیخته از این 
قرار است که همسر شهید در یابود شهیدش در اهواز 
شهید  پیکر  فروختن  برای  تروریست ها  درخواست  به 
را  پیکر عزیزمان  بود: »ما  و گفته  داده  پاسخ  کجبافی 
در راه خدا داده ایم و آنچه را که در این راه دادیم، پس 
نمی گیریم. شنیده ایم که برای تحویل شهید عزیزمان 
دشمن پیشنهاد هزینه ای گزاف داده است، ولی به عنوان 
خانواده شهید راضی به این کار نیستیم، حاضر نیستیم 
حتی یک ریال نیز برای تحویل پیکر پاک شهیدانمان به 

داعش پرداخت شود.«
پسران  از  یکی  می رسد.  شهید  فرزندان  به  نوبت 
می گوید:  می پرسند،  او  ازدواج  از  که  آقا  به  پاسخ  در 
»می خواستیم عروسی کنیم که پدر شهید شد و نشد« 
آقا می گویند: »چه اشکالی دارد؟ اشکالی ندارد. عروسی 
کنید. ان شاءالله شما بچه های خوب و حزب اللهی هرچه 
فرزند بیشتر بیاورید نسل جماعت حزب اللهی در کشور 

بیشتر می شود.«
خانواده شهید »حسین بادپا« از کرمان دومین خانواده 
پدر  می گیرد.  قرار  آقا  تجلیل  مورد  که  است  شهیدی 
پیر شهید لنگ لنگان خود را به آقا می رساند؛ پیرمرد 
نمی تواند جلوی اشکش را بگیرد و با اشک بر پیشانی 

آقا بوسه می زند.
مادر شهید می گوید: »آقا را اذیت نکن!« آقا پاسخش 
را با خنده می دهند: »اذیت که نیست خانم!« پدر و مادر 
شهید دعا می کنند که دیگر فرزندانشان هم در راه ولایت 
فدا شوند؛ دختر شهید از آقا برای کنکورش التماس دعا 
در  اولًا  »ان شاءالله؛  می کنند:  دعا  برایش  هم  آقا  دارد؛ 
کنکور قبول شوی و بعد هم زود ازدواج کنی« حسن 
ختام دیدار این خانواده، پنج بوسه آقا بر گونه راست و 
یک بوسه بر گونه چپ پسر کلاس اولی شهید بادپا است.

عبایی که جا ماند!
محمّدمهدی  »حجت الاسلام  شهید  خانواده  نوبت 
روحانیون  از  که  پدر شهید  است؛  مالامیری کجوری« 
است بدون عبا مقابل آقا ایستاده؛ انگار شوق دیدار با آقا، 
موجب شده عبای پدر شهید جا بماند؛ آقا می پرسند: 
»عبایتان را کجا گذاشتید؟« پدر شهید می گوید: »یادم 

رفت!« آقا می گویند: »پس شما اینجا بی عبا آمدید و باید 
یک عبا به شما بدهیم« هدیه ای که در پایان دیدار به 

دست پدر شهید می رسد.
پدر شهید درباره فرزندش می گوید: »استاد دروس 
سطح عالی حوزه بود« و بعد ادامه می دهد: »خوشحال 
هستیم که خانواده شهید شدیم. تا به حال در مقابل 
خانواده شهدا و جانبازان احساس شرمندگی می کردیم 
دعا  آقا  شد.«  برداشته  ما  از  شرمندگی  این  تازه  و 

سرافراز  آخرت  و  دنیا  در  را  شما  »خداوند  می کنند: 
کند.« گفت وگوی این خانواده شهید با ابراز محبت آقا 
به دو دختر شهید ادامه می یابد؛ یکی از آن دو دختر، 
همان دختر با موهای دم خرگوشی اول این روایت است 
که حالا خوابش برده؛ همسر شهید هم به آقا می گوید: 
»وقتی شعری را که شما خواندید -ما مدعیان صف اول 
بودیم از آخر مجلس شهدا را چیدند- به همراه همسرم 
دیدیم، خیلی ناراحت شدیم، با صحبتی که آخرین بار 
با شهید داشتیم، نیت کردیم که اگر فرماندهانش قبول 
کنند بیشتر از 45 روز در منطقه بماند، بعد از آن را 
به نیابت از شما در جبهه مقابله با تکفیری ها باشد که 
الحمد الله با شهادت ایشان، این نیت او زیباتر شد« آقا 
می گویند: »خدا ان شاءالله سایه شما خانواده شهید را از 

سر این مملکت کم نکند.«
قره باغ«  نقشی  بعدی، خانواده شهید »رضا  خانواده 
از آذربایجان غربی هستند؛ آقا به درخواست پدر شهید، 

دقایقی به زبان آذری با او صحبت می کنند.

رزمنده یکساله!
شهید »مهدی نوروزی بهاری« شهیدی نام آشناتر 
است. همان شهیدی که پیش از شهادت، تصاویرش در 
مقابله با فتنه گران سال 88 رسانه ای شده بود و بیش و 
پیش از تیر داعش به تیغ تهمت و افترای اصحاب فتنه 
و داعشی های وطنی نواخته شده بود. مادر شهید از 
پدر مرحوم شهید می گوید که او هم جانباز بوده است 
و بعد مادر آرزوی خود را می گوید: »آرزویم است که 
تمام خانواده ام راه مهدی را بروند و شهید شوند.« آقا 
می گویند: »آن کسی که در راه خدا دادید ذخیره شما 
است پیش خدای متعال؛ خدا او را در بانک ذخیره الهی 
برای شما حفظ می کند؛ خدا تمام آنها )فرزندانتان( را 

حفظ کند.«
همسر شهید از آماده به رزم بودن فرزند یکساله شهید 
می گوید: »محمد هادی لباس رزم پوشیده و آمده که 
چفیه اش را از شما بگیرد و لبیک گو باشد« آقا با خنده 
ان شاءالله  می گویید؟ خدا  را  هادی  »محمد  می گویند: 
و  دارد  نگه  و  کند  حفظ  شما  برای  را  هادی  محمد 
ان شاءالله از مردان خوب آینده شود!« آقا بعد از چند 
بوسه بر سر این رزمنده یکساله به او چفیه می دهند. 
همسر شهید می گوید: »تمام این دلتنگی ها با این دیدار 
بر طرف شد« و آقا جواب می دهند: »خدا ان شاءالله همه 
این دلتنگی های شما را در دنیا و آخرت برطرف کند. 
برای  روحیه خیلی  این  با  باشید، شما  عزیز  ان شاءالله 
را  این  بعضی ها  بفهمند؛  اگر  دارید،  ارزش  کشور  این 
نمی فهمند، اگر بفهمند شما خیلی قیمت و ارزش دارید.« 
پاسخ آقا به برادر شهید هم که از آقا می خواهد تا برای 
شهادتش دعا کنند، جالب است: »خدا ان شاءالله شما را 
برای این کشور نگه دارد و همه بدانند که کشور ایران در 
آینده به مردان خوب، مؤمن، کارآمد و مجاهد احتیاج 
دارد؛ نه اینکه جنگ شود؛ منظور این است که این کشور 
اگر بخواهد رشد کند، اگر بخواهد پیام انقلاب و امام باقی 
بماند و مانند کلمه طیبه رشد کند، به جوان های خوب، 
به مردان خوب و به زنان خوب نیاز دارد؛ ان شاءالله خدا 

شما را برای آن زمان حفظ کند.«
یزدانی کنزق« خانواده شهید  خانواده شهید »علی 
بعدی است که آقا نامش را می برند و قرآن هدیه شان 
را امضا می کنند. پدر شهید با عکس شهیدش که حالا 

با اشک نمناک شده، به آقا نزدیک می شود و بعد از چند 
پدر  و  می گیرد  در   گفت وشنودی  آذری  زبان  با  بوسه، 
به پرسش های آقا درباره کنزق و محل زندگیش پاسخ 

می دهد.
دختر  دو  مالامیری  شهید  مثل  هم  یزدانی  شهید 
دختر  یک  که  حالی  در  شهید  همسر  دارد.  خردسال 
در آغوش و دست دختر دیگر در دستش است، به آقا 
می گوید: »من به این فکر بودم که اگر خود شهید الان 
اینجا بود به شما چه می گفت. به نظرم تنها یک جمله 
می گفت آن هم این بود که آقا امر کردید و ما گفتیم بسم 
الله! دو سال پیش هم به من گفت و من گفتم بسم الله!« 
آقا می گویند: »اگر این روحیه شما نبود، مردان تان اینجور 
به دل و سینه دشمن نمی رفتند. این روحیه های خوب 
بود که این مردان را وارد این میدان ها کرد. خدا ان شاءالله 

شما را حفظ کند.«

ازدواج بهشتی
شهید  می رسد؛  شهید  خانواده  آخرین  به  نوبت 
»محسن کمالی دهقان«. پدر شهید بعد از ابراز احساسات، 
از انقلابی که تشییع پیکر این شهید در شهرشان به پا 
کرده، تعریف می کند و از آقا می خواهد تا آخرین شعار 
شهیدش را که قبل از شهادت سر داده است، ببینند؛ 
فیلمی از لحظات شهادت شهید محسن است؛ آقا دستور 
می دهند ترتیبی داده شود تا این فیلم را ببینند و به 
پدر شهید می گویند: »این نعمت بزرگی است که خدا 
به شما فرزندی دهد که رفتنش از دنیا، به قول شما، در 
شهر خودش انقلابی به وجود بیاورد.« پدر، آرزوی مادر 
برای ازدواج فرزند شهیدش را واگویه می کند و می گوید: 
»شهید هر جا خواستگاری می رفت، می گفت که احتمال 
شهادتش وجود دارد و یکی از شروط ازدواجش بود، برای 
همین هم ازدواج نکرد.« آقا دعا می کنند: »خدا ان شاءالله 
ازدواج های بهشتی را نصیبش کند.« آقا به مادر شهید هم 
می گویند: »شما ما را دعا کنید؛ دل شما پاک است و حالا 
هم به خاطر شهادت فرزندتان، ان شاءالله مهبط انوار الهی 
است، از این فرصت استفاده کنید هم برای خودتان دعا 
کنید، هم برای ما، هم برای مردم و هم برای کشور و هم 

برای دولت دعا کنید.«
حرفهای  و  است  پایان  به  رو  ضیافت  کم  کم 
خانواده های شهیدان هم بیشتر در هم شده. هرکسی 
به ویژه  با رهبر می گوید؛  هر حرفی دارد، بدون لکنت 
درباره  دیداری  در  آقا  که  همانهایی  شهیدان؛  مادران 
زیادی که  بسیار  بودند: »من در دیدارهای  آنها گفته 
با خانواده  شهدا داشتم، یکبار از یک مادر شهید گلایه 

نشنیدم.«
از  برادر  یک  قول  نقل  دیدار  این  پیام  بسا  ...چه 
زینب  حضرت  انتقام  تا  »رفتیم  باشد:  شهیدش  برادر 
سلام الله علیها را بگیریم و آرزو داریم که امام زمان عجل 

الله تعالی فرجه الشریف از ما راضی باشند.«

حاشیه ی دیدار خانواده های شهیدان مدافع حرم با رهبر معظم انقلاب

عبایی که جا ماند!
اخبـــار

سرپرست اداره کل روابط عمومی شهرداری قم خبر داد:

بهره برداری از ۱۳۵ پروژه شهری در قم
سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم از افتتاح و 
بهره برداری 135 پروژه عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فرهنگی شهرداری قم با 

حضور رئیس مجلس شورای اسلامی خبر داد.
ابوالفضل سبزعلیان با اشاره به برنامه ریزی صورت گرفته برای افتتاح 
پروژه های شهری در قم گفت: مراسم بهره برداری از پروژه های شهری در 
بخش های مختلف عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فرهنگی روز دوشنبه با حضور 
رئیس مجلس شورای اسلامی در سالن  همایش های شهرداری قم برگزار 
می شود. وی اضافه کرد: همچنین دوشنبه شب نیز مراسم های ویژه افتتاح 
و بهره برداری از پروژه های شهری در مناطق مختلف شهر قم و در مساجد 
مهم این مناطق با حضور شهرداران مناطق و مسئولان محلی برگزار می شود.

سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به 
مهم ترین پروژه هایی که قرار است افتتاح شود، تصریح کرد:  افتتاح و بهره برداری 
از سورتمه ریلی بوستان علوی، 10 بوستان محله ای، احداث و بهسازی هفت 
خیابان و شارع اصلی، ساخت و بهره برداری از دو ایستگاه آتش نشانی، آغاز 
عملیات توسعه فضای سبز جنگلی شهر به مساحت 185 هکتار و آغاز عملیات 

اجرایی نخستین ایستگاه مترو از جمله این پروژه ها است.

علیرضا خاکی:

قم با بهسازی و نوسازی 
نیازی به بازسازی ندارد

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم حضرت 
معصومه )س( شهرداری قم گفت: قم با بهسازی و نوسازی نیازی به بازسازی 
ندارد اما بهسازی نیازمند مطالعات منطقه ای و بررسی نگاه های اجتماعی 
شهروندان نسبت به موضوع بافت فرسوده است. علیرضا خاکی با بیان اینکه در 
عملیات نوسازی مداخلات شهرداری به ساختمان ها افزایش می یابد، تصریح 
کرد: در عملیات بازسازی نیز، بلوك تملك شده و برای بار دیگر ساخته می شود 

به همین علت این روش هزینه های بسیای برای سازمان به دنبال دارد.
وی بهسازی را الگوی اصلی سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم حضرت معصومه )س( شهرداری قم برشمرد و گفت: این راهکار می تواند 

دستاوردهای گسترده تری برای شهرداری قم به دنبال داشته باشد.
خاکی خاطرنشان کرد: قم با بهسازی و نوسازی نیازی به بازسازی ندارد 
اما بهسازی نیازمند مطالعات منطقه ای و بررسی نگاه های اجتماعی شهروندان 
نسبت به موضوع بافت فرسوده است. وی به برخی از ظرفیت های موجود در 
شهر قم اشاره کرد و ادامه داد: ویژگی های بافت های فرسوده قم این است که 
معضلات و ناهنجاری های اجتماعی را افزایش نداده زیرا به علت وجود حرم 
حضرت معصومه )س( محله ها زنده بوده و قیمت املاك فرسوده نسبت به دیگر 
نقاط شهری گران بهاست و فاصله بافت های فرسوده و احیا شده زیاد نیست.

خاکی با بیان اینکه سرمایه زمین در مناطق فرسوده حفظ شده است، 
تصریح کرد: انگیزه استمرار حضور بومی ها در این مناطق وجود دارد و فرزندان 
نسل گذشته اکنون در منازل پدران خود زندگی می کنند به همین علت باید 

در روش بهسازی برای ساماندهی بافت ها تلاش کنیم.

مدیر عامل سازمان شهرداری قم خبرداد:

تمدید ثبت نام تاکسی های فرسوده 
تا 29 بهمن

مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از تمدید 
ثبت نام تاکسی های فرسوده تا ساعت 19 روز 29 بهمن امسال خبر داد.

مرتضی عزتی با اشاره به ثبت نام خودروهای فرسوده اظهار کرد: در زمینه 
بحث نوسازی ناوگان فرسوده از 12 بهمن پیش ثبت نام آغاز شده و آخرین 

مهلت آن تا ساعت 19 روز 29 بهمن است.
وی خاطرنشان کرد: پس از پایان مهلت تعیین شده تا پایان سال ثبت نامی 
صورت نمی گیرد و برای سال آینده وام 16 درصد و هزینه اسقاط محاسبه 
نخواهد شد،  بنابراین تاکسیداران امروز و فردا باید پیش ثبت نام خودروی خود 

را انجام دهند، در غیر این صورت سال آینده از این مزایا محروم می شوند.
مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم کسانی 
که دارای خودروی قولنامه ای هستند را مورد توجه قرار داد و گفت: این افراد 
می توانند به نام مالك قبلی پیش ثبت نام خود را طی امروز و فردا انجام دهند و 

در فرصت بعدی برای تکمیل مراحل اطلاعات خود را قطعی کنند.
ثبت نام  وی خاطرنشان کرد: 70 شعبه پیشخوان سطح شهر پیش 
خودروهای فرسوده را انجام می دهند که مالکان دارای خودروی فرسوده مدل 
83 و پیش از آن می توانند با مراجعه به آنها مراحل پیش ثبت نام را انجام دهند.

عزتی عنوان کرد: یك هزار و 387 تاکسی فرسوده با عمر بالای 10 سال در 
استان وجود دارد که تاکنون نزدیك به 700 نفر از مالکان آنها ثبت نام کردند.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات شهرداری قم:

کارت هوشمند شهروندی به روند 
ارائه خدمت سرعت می بخشد

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
کارت هوشمند شهروندی را عامل سرعت بخشی در ارائه خدمات دانست.

علی ملك لی با اشاره به اینکه کارت هوشمند شهروندی قابلیت زیادی به 
همشهریان می دهد گفت: این کارت به پرداخت الکترونیك و حذف پول خرد 
در سیستم حمل و نقل عمومی و تاکسی و اتوبوس کمك می کند و در حال 

حاضر بخشی از آن در ناوگان اتوبوسرانی راه اندازی شده است.
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری 
قم افزود: کارت هوشمند شهروندی موجب می شود که کارها هوشمندتر و 

سریعتر پیش برود و تا کنون هم شاهد این نتیجه بوده ایم.
وی با بیان اینکه اقدام دیگر این مرکز، درگاه شهروندی است ادامه داد: در 
این درگاه استعلام بین ادارات صورت می گیرد و هدف ما این است که خدمات 
فقط به شهرداری محدود نباشد و بسترهای نرم افزاری و شبکه آماده شده و با 
شبکه دولت لینك شده و همه امور در شهر به صورت الکترونیکی انجام بگیرد.

موسوی نژادیان خبر داد:

انجام بازی های محلی
 در بوستان های سطح شهرقم

سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از انجام بازی های 
محلی با هدف ایجاد نشاط اجتماعی در بوستان های سطح شهر خبر داد.

سید رسول موسوی نژادیان در خصوص توسعه ورزش های همگانی گفت: 
شهرداری ها متولی اصلی توسعه ورزش همگانی در شهرها هستند که در قم 
تا کنون این موضوع خود را نشان نداده و ما به عنوان متولی اقدامی در خور 

مردم انجام ندادیم.
سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: ولی 
برنامه ریزی خوبی انجام شده تا پیاده روی هفتگی به صورت دائم انجام شود.

وی بوستان ها را ظرفیت مناسبی برای این اقدام مهم فرهنگی و ورزشی 
دانست و بیان کرد: بحث استفاده از بوستان ها در ورزش همگانی و احیای 
بازی های محلی مطرح شده است که سازمان پارك ها و فضای سبز در این 

زمینه همکاری خوبی با سازمان فرهنگی داشته است.

معاون شهردار قم عنوان کرد:

گسترش شاخصه های ایرانی - اسلامی 
در مبادی ورودی شهر قم

سازی  زیبا  از  قم  شهرداری  اجتماعی  امور  و  معاون خدمات شهری 
ورودی های شهر با ایجاد فضای سبز خبر داد.

سید امیر سامع با بیان اینکه توجه به زیبا سازی ورودی شهر بسیار 
ضروری است، گفت: ورودی های شهر یکی از قسمت های مورد توجهی است 
که همواره باید با طراوت، شادب و زیبا باشد. وی افزود: ورودی شهر قم در 
مسیر اتصال چندین استان کشور قرار داشته و لازم است مردمی که از این 
مسیرها عبور می کنند ورودی هایی را متناسب با شاخص های شهر قم ببینند 
و توجه به همه شاخص ها ضرورتی انکار ناپذیر است. وی با اشاره به اینکه 
باید شاخص های ایرانی - اسلامی را در ورودی های شهر به نمایش بگذاریم، 
خاطرنشان کرد: یکی از مباحث مهم در این زمینه ایجاد فضای سبز است که 
مقرر شده کار هایی صورت بگیرد گرچه در سال های گذشته هم اقداماتی انجام 

شده ولی نیاز به اقدامات بیشتری در این زمینه می باشد.


